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وزیر بهداشت:

 بیش از ۵۰ درصد مردم واکسینه شده اند
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ضمن تشریح وضعیت بیماری کرونا در کشور، 
از واکسینه شدن بیش از ۵۰ درصد مردم خبر داد و بر لزوم به روز شدن دستورالعمل 

های مرتبط با این بیماری، تاکید کرد. 
دکتر بهرام عین  اللهی روز سه شنبه در جلسه کمیته کشوری علمی کووید۱۹،  با بیان 
اینکه اقدامات و تصمیمات کمیته علمی باید کاربردی شود، گفت: از سوی دیگر، ما 
باید مرتبا اقداماتمان را به  روز کنیم. به عنوان مثال باید تغییراتی در زمینه قرنطینه و لاک 
 داونی که در کشور اعمال می  شود، ایجاد کنیم و این موضوع نمی  تواند تا آخر به همین 
صورت باشد. اقداماتی مانند عدم تردد شبانه، مسافرت نرفتن، عدم خروج ماشین ها 
و... نمی  تواند همیشه ادامه داشته باشد و با توجه به وضعیت موجود برایش فکری کرده 
و تغییر دهیم. نه اینکه یک چیزی را به عنوان دستورالعمل قرار داده و روی آن بایستیم.

همه دانشمندان  نسبت به واکسیناسیون تاکید می کنند
وی با بیان اینکه تا امروز بیش از ۵۰ درصد مردم را واکسینه کردیم، گفت: در حوزه 
واکسیناسیون به حدود ۴۵ میلیون دوز  رسیده  ایم و دیگر وضعیت دارد فرق می  کند 
و تا دو سه هفته دیگر شاید به ۷۰ درصد هم برسیم. بنابراین، دیگر لازم نیست که 
دستورالعمل  هایی که قبلا داشتیم را اجرا کنیم، بلکه باید آن ها را به  روز کنیم. مثلا لاک  

داون هوشمند را ایجاد کنیم و مطالب را به  روز بتوانیم انجام دهیم.
عین اللهی تصریح کرد: در مورد دستورالعمل  های درمانی هم همینطور است. اگر به 
این نتیجه رسیدیم که دیگر رمدسیویر لازم نیست، دیگر نباید آن را تجویز کنیم. بنابراین، 
اولا نباید تعصب داشته باشیم و روی هر چیزی که اجماع می  شود، بایستیم و درمان  ها 
را به  روز کنیم. مهمترین مساله  ای که همه دانشمندان  نسبت به آن تاکید می کنند، 

واکسیناسیون است.
هجمه به واکسیناسیون از سوی عده ای جاهل و مغرض

وزیر بهداشت افزود: جالب است که تا یک تا دو ماه قبل همه سایت  ها و عناصر بیگانه 
می  گفتند این چه مملکتی است که کسی واکسن تزریق نکرده و اکنون می  گویند: چرا 
واکسن می  زنید. بنابراین در بحث واکسیناسیون اصرار داریم که همه صحبت کنند. 
امروز در هجمه وحشتناکی از عدم واکسیناسیون قرار گرفتیم که یک عده جاهل  اند و 
عده  ای هم مغرضند که خودشان می  دانند واکسن خوب است، اما به دلایلی علیه آن 
صحبت می  کنند. همه دوستان باید درباره واکسیناسیون کمک کرده و صحبت کنند. 
این روی مردم موثر است. تکلیف است که در رابطه با اهمیت واکسیناسیون و اثرات آن 
صحبت کنیم. ما انقدر هزینه می  کنیم و بیمار به بیمارستان می  آید که میزان زیادی 
برای بیمار و سیستم هزینه دارد و بعد هم بیمار ریه و کلیه  اش دچار مشکل می  شود. 

بر این اساس، خواهش ما این است که در جهت آگاهی دادن به مردم کمک کنند.
لزوم استفاده از ظرفیت طب سنتی برای تقویت سیستم ایمنی

وزیر بهداشت با بیان اینکه باید روی روش  های تقویت سیستم ایمنی هم کار کنیم، 
عنوان کرد: مباحثی مانند تغذیه مناسب، استفاده از طب سنتی برای تقویت سیستم 
ایمنی و... استفاده کرد. از نظر من تنها مرجع علمی اظهارنظر درباره کرونا کمیته 

علمی کشوری است.
 بنابراین به هیچ وجه نظرات دیگر را قبول نمی  کنیم، مگر اینکه در این کمیته باشد. 
البته افراد خارج از کمیته هم می  توانند داخل کمیته مستند صحبت کنند و مطالبشان 
را بگویند، اما اینکه در بیرون و در فضای آشفته مجازی که مردم را به اشتباه می  اندازد، 
صحبت کنند، درست نیست. هر کس که باعث شود مردم خسارت ببینند، گناه بزرگی 

است.

سردار سامی: 

دشمنان ملت  در سراشیبی سقوط و افول هستند 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، دشمنان مردم ایران را در سراشیبی 
سقوط و افول ارزیابی کرد و گفت: آنها در حال فرار هستند و از مردمک چشمهای ملت 

ایران فاصله می گیرند و کوچکتر می شوند. 
سردار سرلشکر حسین سلامی روز سه شنبه در حاشیه آیین تجلیل از پیشکسوتان 
دفاع مقدس، گفت: دفاع مقدس یک حادثه تاریخی سلب و توقف پذیر نبود بلکه به 

عنوان حقیقت جاری در جامعه ادامه دارد.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی اضافه کرد: در حال حاضر هم مردم ایران 
مقابل تحریم های ظالمانه آمریکا و فشار عملیات روانی آمریکایی ها و غربی ها و عملیات 

سنگین رسانه ای آنها ایستادگی می کنند و توانست این تحریم ها را بشکند.
سردارسلامی افزود: واقعا ملت ایران تحریم را شکسته و از هدف های خود دور کرده 
است. هر چقدر دشمن به سمت ملت ایران می آید از آنها فاصله بیشتری می گیرد، این 
به برکت همان روح مقاومتی است که از دوران دفاع مقدس در جامعه ما جریان پیدا 

کرده است.
وی اضافه کرد: تا آخر ایستاده ایم اصل مربوط به دفاع مقدس است. دفاع یک امتداد 
عاشورایی دارد، از عاشورا  ارزش های چون ایثار، فضیلت، ایستادگی، جوانمردی، 

غیرت شکل گرفته که این موضوع تا امروز جریان پیدا کرده است.
فرمانده سپاه تصریح کرد: از این به بعد دشمنان در سراشیبی سقوط و افول هستند 
و ما این موضوع را مشاهده می کنیم. آنها در حال فرار هستند و از مردمک چشمهای 

ملت ایران فاصله می گیرند و کوچکتر می شوند.
وی یادآور شد: کوچک شدن قدرت ها را به زیبایی و رای العین می بینیم و این موضوع 

برای ما اثبات شده است و به آن اعتقاد قلبی داریم.
سردار سلامی افزود: ان شاء الله به برکت رهبری عزیز، ملت بزرگ ایران، انقلاب و 
اسلام و به فضل الهی پیروز هستیم و این نه فقط آرزوی و احساس ما، بلکه یک حقیقت 

است که ملت ایران آن را مشاهده می کند.

رئیس سازمان انرژی اتمی:

 آمریکا باید تمام تحریم ها علیه ایران را لغو کند
رئیس سازمان انرژی اتمی تاکید کرد که آمریکا باید تمام تحریم های خود علیه ایران 

را لغو کند. 
محمد اسلامی که این روزها برای شرکت در کنفرانس عمومی آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در وین به سر می برد، در گفت وگو با خبرگزاری ان.اچ.کی ژاپن لغو تمامی 

تحریم های آمریکا علیه ایران را خواستار شد.
اسلامی در ادامه خاطر نشان کرد: آمریکا به تعهدات و وظایف خود طبق توافق هسته 
ای 2015 عمل نکرده است. این کشور اکنون باید سیاست های غلط خود را تصحیح 

و جبران کند.
وی اظهار داشت: آمریکا باید تمام تحریم ها علیه ایران را لغو کند و خیلی فوری به 
توافق هسته ای بازگردد. سپس ایران به صورت گام به گام مطابق با آنچه آمریکا انجام 

می دهد، دست به اقدام خواهد زد.

وزیر کشور :

هیچ مشکلی از نظر تامین واکسن نداریم 
وزیر کشورگفت : ملت عزیز هر چه سریع تر برای واکسیناسیون مراجعه کنند تا کار ها 

را با سرعت بیشتری انجام دهیم.
احمد وحیدی در حاشیه جلسه قرارگاه ستاد ملی کرونا در جمع خبرنگاران درباره 
واکسیناسیون گفت: وزارت بهداشت و بسیج برای واکسیناسیون افراد بالای ۱۸ سال 

اعلام آمادگی کردند و محدودیتی در بحث واکسیناسیون افراد بالای ۱۸ سال ندارند.
وی درباره واکسیناسیون دانش آموزان هم گفت: ستاد ملی مقابله با کرونا تصمیم 

گیری خواهد کرد.
وزیر کشور درباره سرعت بخشیدن به واکسیناسیون نیز افزود: با توجه به آمادگی که 
وزارت بهداشت در بحث واکسیناسیون مردم دارد ملت عزیز ما هر چه سریع تر برای 

واکسیناسیون مراجعه کنند تا کار ها را با سرعت بیشتری انجام دهیم.

جو بایدن: 

آماده بازگشت به اجرای کامل برجام هستیم
رییس جمهور آمریکا تاکید کرد: با متحدانمان برای بازگشت به توافق هسته ای اقدام 

می کنیم. 
جو بایدن در سخنرانی خود در مجمع عمومی سازمان ملل گفت: ما متعهد به 

جلوگیری از دستیابی ایران به سلاح اتمی هستیم.
او ادامه داد: با متحدانمان برای بازگشت به توافق هسته ای اقدام می کنیم. ایالات 

متحده تنها به عنوان آخرین راه حل به گزینه نظامی متوسل می شود.
بایدن تاکید کرد که آمریکا آماده بازگشت به برجام است در صورتی که ایران به تعهدات 

خود در این توافق پایبند باشد.

نظریه تغییر؛ لازمه تحول در قوه مجریه 

  مقام معظم رهبری در نخستین دیدار رئیس جمهور و اعضای هیئت دولت 
سیزدهم، موارد راهبردی را برای ارتقای کارآمدی و اثربخشی قوه مجریه گوشزد 
نمودند. از جمله مواردی که معظم له مورد توجه قرار داده و به نظر می رسد که 
به نوعی چارچوب کلان نگاه ایشان به مساله کارآمدسازی قوه مجربه را نشان 
می دهد فرازی از بیانات ایشان در زمینه ملزومات تحول در قوه مجریه است که 

فرموند:
"یکی از کارهای لازمی که در برنامه های جناب آقای رئیسی و بعضی از آقایان 
بود، این است که تحوّل ایجاد بشود در قوّه ی مجریّه. تحوّل در قوّه ی مجریّه کار 
مهمّی است؛ این تحوّل یک نیاز همیشگی است، همیشه بایستی در نظر باشد 
که البتّه تحوّل به سمت پیشرفت، وابسته است به قانون گرایی، ارتقاء شفّافیّت، 
انضباط مالی، برطرف کردن زمینه های فساد، جلوگیری از تعارض منافع و جدّیّت 

در اِعمال تصمیم ها و مصوبّه ها".
در این نوشتار با استفاده از استعاره حرکت و تبیین عناصر کلیدی پیرامون آن 
تلاش شده تا مدل مفهومی نظریه تغییر برای دولت سیزدهم استخراج گشته و 
چارچوبی برای استخراج راهبردهای کلان ارائه گردد. می توان برای هر حرکتی 
شش عنصر کلیدی شامل هدف، عامل، شاخص، مسیر و اصول معرفی نمود. 
در واقع نظریه تحول یا نظریه تغییر بایستی متمرکز بر موارد مذکور بوده و عنصر یا 

عناصری را برای هر یک مورد توجه قرار دهد.
• بازسازی و پیشرفت؛ هدف تحول

آنچه از بخش های مختلف بیانات مقام معظم رهبری در این دیدار قابل فهم 
است، این است که هدف حرکت دولت سیزدهم بایستی معطوف به ایجاد تغییرات 
گسترده و عمیق در کشور باشد. بر این اساس معظم له در صدر بیانات خود با 
تاکید بر لزوم بازسازی عرصه های مدیریتی، خواستار کنشگری فعال دولت در ریل 

انقلاب اسلامی شدند:
"همّتتان را متمرکز کنید بر اینکه یک بازسازی انقلابی و البتّه عقلانی و فکورانه 
در همه ی عرصه های مدیریّتی ان شاءالله به وجود بیاید؛ یعنی حرکت بر روی ریل 
انقلاب، در بخشهای مختلف مدیریّتی ای که در کشور هست. در همه ی بخشها؛ 
بخشهای اقتصادی، بخشهای سازندگی، بخشهای مربوط به سیاست خارجی و 
دیپلماسی، بخشهای خدمت رسانی به مردم، بخشهای علمی و فرهنگی و غیره؛ 

در همه ی این بخشها یک تحرّک انقلابی باید به وجود بیاید."
بر این اساس می توان هدف حرکت تحولی در قوه مجریه را معطوف به بازسازی 
دولت به منظور حل مسائل جامعه و  پیشرفت بیشتر درنظر گرفت. از این منظر 
تاکید ایشان بر اتخاذ راهکارهای اساسی نه تسکینی، تاییدی بر این امر است که 
جناب آقای رئیسی بایستی به جراحی های عمیق در بخش های مختلف نظام 
حکمرانی پرداخته و در این راه همت انقلابی و بینش عقلانی را نصب العین قرار 

دهد.
• قانون گرایی؛ عامل تحول

یکی از کلیدی ترین عوامل ایجاد تحول در کشور، تاکید و تمرکز بر قوانین و 
پایبندی به آن است. قانون میثاق ملی جامعه با حاکمان بوده و قواعد بازی عادلانه 
را در کشور ترسیم می نماید. تاکید ایشان بر عنصر قانون نشان می دهد که کشور 
از لحاظ داشتن قوانین کارآمد و زمینه ساز پیشرفت دچار کاستی های قابل توجه 
نیست و در صورتی که دولت ها خود را پایبند به آن دانسته و همت خود را بر اجرای 
آن معطوف سازند، می توانند تحول عمیق و پایداری را در جامعه ایجاد نمایند. 
در واقع نیاز کشور بیش از وضع قوانین جدید، تنقیح قوانین موجود و عملیاتی 

سازی آن است.
• جدیت در اعمال تصمیم ها و مصوبه ها؛ شاخص تحول

معظم له در بخشی از دیدار با تاکید بر مساله اعتماد مردم به دولت، بر نقش بی 
بدیل سرمایه اجتماعی در مدیریت کشور تاکید کرده و آن را در زمره معیارهایی 
برای سنجش صداقت شعار تحول خواهی دولت سیزدهم از جانب مردم معرفی 
نمودند: "مسئله ی احیای اعتماد مردم و امید مردم هم بسیار چیز مهمّی است؛ 
چون اعتماد مردم بزرگ ترین سرمایه ی دولت است. مردم وقتی به شما اعتماد 
کردند و امید به شما داشتند، با شما راه می آیند و کمکتان میکنند؛ این بزرگ ترین 
سرمایه است برای دولت که بتواند اعتماد مردم را جلب کند که البتّه این متأسّفانه 
یک مقداری آسیب دیده و بایستی ترمیم کنید این را و راهکارش هم این است که 
حرف و عمل مسئولین یکی باشد؛ وعده ای اگر به مردم دادید، طبق آن وعده اگر 
عمل کردید، مردم به شما اعتماد پیدا میکنند؛ اگر شما وعده کردید و عمل نشد 
یا گفتید فلان کار شده، مردم در واقعیّت دیدند نشده، اعتماد مردم سلب میشود؛ 

واقعاً باید خیلی بِجِد  مراعات کنید این معنا را."
توجه ایشان بر مساله همراهی و همکاری مردم با دولت برای دستیابی به اهداف 
و تذکر این نکته که در سال های اخیر اعتماد و امید مردم آسیب دیده امری است 
که غفلت از آن می تواند هر سیاست کارآمد و مطلوبی را به شکست بکشاند. معظم 
له پیش شرط هر اقدام تحولی را بازسازی ذهنیت مردم نسبت به کارآمدی نهاد 
دولت دانسته و جدیت در اعمال مصوبه ها را ملاکی برای تطبیق حرف و عمل 

مسئولین و تولید اعتماد اجتماعی به دولت بیان نموده اند.
• انضباط مالی؛ مسیر تحول

یکی از کلیدی ترین وجوه تحول در نظام حکمرانی هر کشوری کیفیت استفاده 
حاکمان از منابع موجود برای دستیابی به اهداف است. به عبارت دیگر کارآمدی 
یک حاکمیت در قدرت تبدیل منابع در اختیار به کالاها و خدمات مورد نیاز جامعه 
است. اساسا توسعه اقتصادی فرایندی است که طی آن یک جامعه می تواند 
نظامات درونی خود را به گونه ای سامان دهد که بهره وری استفاده از منابع در آن به 
صورت پایدار بهبود یابد. تاکید معظم له بر انضباط مالی نشان می دهد که ماشین 
تحول خواهی قوه مجریه اگر در جاده انضباط مالی حرکت نکند، علاوه بر اینکه 
زمینه های فساد گسترده را ایجاد می نماید، خود به عاملی برای بروز آشفتگی های 
سیاستی تبدیل می گردد. در صورتی که دو ثقل کلیدی در حوزه انضباط مالی را 
بودجه سنواتی دولت و برنامه توسعه درنظر بگیریم، داشتن یک چارچوب نظام مند 

برای مدیریت هزینه ها و درآمدها از این منظر امری ضروری خواهد بود.
• شفافیت، رفع زمینه ها فساد و تعارض منافع؛ اصول تحول

بدون شک بازسازی هر سیستم پیچیده انسانی که دارای ریشه و قدمت قابل 
توجه است، امری دشوار و طاقت فرسا محسوب می گردد. شاید بتوان سخت ترین 
بخش از تحول را مبارزه با ذی نفعان وضع موجود دانست. ذی نفعان، نهادها و 
اشخاصی هستند که از نظم موجود بیشترین انتفاع را داشته و به همین جهت از 
تمام امکانات و تجهیزات خود برای مقابله با هر گونه تغییر بهره می برند. واقعیت 
این است که ذی نفعان و بازیگران منفی در هر سیستم حکمرانی از جمله ایران 
وجود داشته و نمی توان آنان را نادیده گرفته و انکار نمود. لذا بهترین راهبرد برای 
مقابله با این دسته، اعمال شفافیت است. کارکرد اصلی شفافیت این است که 
بخش های مختلف نظام حکمرانی را در منظر عموم مردم و نهادهای مردمی قرار 

داده و زمینه های ظهور و بروز ویژه خواری را روشن می سازد.
تاکید مقام معظم رهبری بر شفافیت از این منظر که بتوان سناریوهای مخرب 
بازیگران منفی را مدیریت کرد، بسیار مهم بوده و بایستی مورد توجه دولتمردان 
قرار گیرد. همچنین از سوی دیگر، تعارض میان منافع عمومی و منفعت ذی نفعانِ 
عمدتاً دولتی نیز یکی از نقاط شکست هر سیاست گذاری محسوب می گردد. 
واقعیت تجربه شده در دنیا و حتی کشور ما نشان می دهد که وجود تعارض میان 
منافع عمومی و منفعت تصمیم گیران دولتی در زمره مهم ترین متغیرهای توضیح 
دهنده ناکامی سیاست های دولت است. از طرف دیگر، هر پروژه تحول خواهی 
بایستی زمینه های فساد را در کشور کاهش دهد چرا که کاهش فساد علاوه بر 
اینکه اعتماد عمومی را جلب می کند، مانع از هدر رفت منابع و انحراف از خیر 
عمومی می شود. تذکر این نکته ضروری است که زمینه های فساد عمدتاً به دلیل 
ضعف در مهندسی قوانین رقم می خورد و برای کشوری همانند ایران که با تورم 

قوانین نیز مواجه است، حساسیت این موضوع دو چندان خواهد بود.
در جمع بندی بایستی به این نکته مهم اشاره کرد که فقدان نظریه ای برای 
تحول در قوه مجریه باعث می شود تا اقدامات متعدد و متکثر بدون مبنای نظری و 
هدف گذاری عملیاتی پیش رود. از این رو زمینه های بروز اقدامات موازی یا حتی 
متعارض در خلا نظریه بالادستی محتمل بوده و پروژه بازسازی در قوه مجریه را با 

چالش های جدّی مواجه خواهد نمود.
پژوهشگر اقتصادی

اخبار

محسن کشاورز*

 

پیشکسوتان دفاع مقدس  از  تکریم  و  تجلیل  اینکه  بیان  با  رییس جمهوری   
مصون سازی نسل جوان است، گفت: راه صیانت بخشی به نسل امروز و نیاز 

عصرهای آینده این است که عاشورا معرفی شود. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز سه شنبه در آیین تجلیل از پیشکسوتان دفاع 
مقدس در باغ موزه دفاع مقدس با تسلیت ایام اربعین حسینی و با قدردانی از برگزار 
کنندگان این نشست نورانی افزود: این نشست ها و جلسات برای نسل امروز و نسل 

آینده درس آموز است.
رییس جمهوری با اشاره به وجود حضرت اباعبدالله در زیارت اربعین اظهار کرد: 
فلسفه قیام اباعبدالله این بود که ملت ها را از جهالت و نادانی بیرون بیاورد و آنان را 

از گمراهی نجات دهد.
وی افزود: می خواهم مراسم تجلیل از شهیدان و پیشکسوتان دفاع مقدس را 
جلوه ای از روشنگری نسبت به راه،  پیام و هدف شهیدان بدانم چون هیچ کس در 
عالم دچار جهل نشود و در نادانی نماند و اگر افرادی به هر دلیل، فتنه فتنه گران 
و شیطنت شیاطین، انحراف و گمراهی در فکر اخلاق و اندیشه آنان شود، با آن 

نورانی بودن راه شهیدان از ضلالت و گمراهی نجات پیدا کند.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: در این مقطع افراد دست اندرکار تا هرچه 
می توانند یاد، نام، وصیتنامه، هدف و مسیر نورانی شهیدان را در جهت تنویر 
افکار عمومی نشان دادن راه نورانی آنها برای رهایی یافتن از ضلالت و گمراهی و 

فتنه های فتنه گران را انجام دهند.
وی ادامه داد: تجلیل و تکریم از پیشکسوتان و دفاع مقدس مصون سازی نسل 
جوان است راه صیانت بخشی به نسل امروز و نیازهای و عصر های آینده این است 
که عاشورا معرفی و معلوم شود عاشورا امتداد دارد. امتداد عاشورا امروز جلوه 
شهدایی است که برای خدا و یک امر مقدس در میدان ظاهر شده اند بسیاری در 
دنیا نبرد و جنگ می کنند و جنگ های بسیاری با خونریزی در دنیا وجود دارد اما 

کدام یک از آنها دفاع مقدس است.
رییس دولت سیزدهم اظهار کرد: نظامات در دنیا و نظامات حکومتی بسیاری در 
کره زمین برقرار هستند اما کدام از آنها نظام مقدس است و سوال این است که چه 

چیزی باعث تقدس نظام،  دفاع و بسیج ماست؟
وی با طرح این سوال که رمز قدسیت دفاع ما در چیست و چرا دفاع ما مقدس 
و نظام ما قدسی است، تصریح کرد: آنچه مسلم است هیچ امر مشخص و زمانی 
و زمین و زمانی قدسی نمی شود مگر در پرتو قدوس. فقط خدا قدوس است؛ اگر 
زمینی قدسیت دارد در پرتو ارتباط با قدوس است و اگر مکانی و شخصی قدوس 

می شود باید با خدا ارتباط برقرار کند.
رییسی با اشاره به قدسیت نظام جمهوری اسلامی اظهار کرد: نظام ما به دلیل 
مبتنی بودن بر دین و آموزه های دینی، کتاب و سنت، قدسی است و این رمز 
قدسیت نظام ما است. نظام اسلامی که می خواهد تمام ارتباطاتش براساس دین 
و آموزه های دینی تنظیم شود نظام مقدس می شود. دوم اینکه در راس نظام ما 

حاکمیتی است که نیابت از حجت خدا ولی عصر دارد. امر، دستور و نظر او امروز 
برای ما حجت است.

 رییس دولت سیزدهم اضافه کرد: قدسیت حاکمیت برای آن است که این 
جانشینی از طرف حجت خدا به نظام قدسیت می بخشد طوری که امروز نیروهای 
مسلح ما مفتخر هستند تحت فرمان فرماندهی کل قوا خدمت و امر او را اطاعت 
می کنند و با این کار وظیفه و تکلیف خود را انجام داده اند. امروز افتخار همه ما این 
است که تحت نظر ولی فقیه جامع الشرایطی هستیم که جانشینی وجود مولا ولی 

عصر)عج( را دارد.  
رییسی خاطرنشان کرد: در نظام ما هیچ قانون، مقررات و باید و نبایدی مصوب و 
اجرا نمی شود مگر اینکه مطابق شرع و موازین شرعی باشد. برای شورای نگهبان، 
برای دستگاه قضا، دیوان عالی را تضمین گذاشتند تا هیچ حکم و قانونی خلاف 
شرع در مجموعه نظام تصویب و اجرا نشود. هر حکم، قانون و مقرره ای خلاف 

موازین شرعی از درجه اعتبار ساقط است.
وی با بیان اینکه حضرت امام )ره( از روز اول اعلام کردند قوانین باید منطبق شرع 
و موازین شرع باشد، اضافه کرد: علاوه بر این قدسیت در عمل هم می خواهیم 
یعنی هم حسن فعلی و هم حسن فاعلی می خواهیم. یعنی اگر نماینده ای، 
کارگزاری، فرماندهی، استانداری و فرمانداری در جایی که خدمت می کند علاوه 
بر حسن فعلی، حسن فاعلی هم می خواهد. یک اخلاص هم می خواهد تا به کار 
قیمت دهد. همه سلسله مراتب کار قدسی باشد اما در عمل با قدسیت حرکت 
نکند عمل او قیمتی که باید را ندارد. علاوه بر همه ساز و کاری که وجود دارد، عامل 

عمل هم باید از در اخلاص برای قدوس کار کند تا قدسیت داشته باشد.
رییس دولت سیزدهم تاکید کرد: رمز ماندگاری نام شهیدان ما در دفاع از مقدس، 
حرم و حریم و ارزش های انقلاب اسلامی این است که خود نیز قدسی شده اند. 
چون برای خدا حرکت کرده اند و ماندگاری آنها به دلیل اخلاص آنها است و برای 
خدا از جان خود و آینده این دنیایی گذشتند و  آینده جاودانه را به دست آورده اند.

رییسی با اشاره به این جمله امام راحل خطاب به سربازان نظامیان که فرمودند 
"وقتی با شما سربازان و افسران مواجه می شوم، احساس خاصی دارم"، گفت: 
امام با آن جایگاه خود در عرفان و شناخت خدا به عظمت سربازان اشاره می کند 
و واژه حقارت را به زبان می آورند و می گویند من با همه عظمت الهی و جایگاهم 
به جایگاه شما غبطه می خورم. در واقع امام می خواهد مخاطب خود را معرفی 
کند که جایگاه شما بالا است. به همه ما می خواهد معرفی کند کسی که در لباس 
سربازی، سرداری و افسری این نظام ظاهر شود و در جایگاه حافظ ناموس قرار 

می گیرد به قدری بالا است که من امام به حال او غبطه می خورم.
وی افزود: این توفیق برای امروز و همه عصرها است و این خط و راه نورانی و از این 
قدسیتی که در دفاع با عظمت ما بود، همواره باید تجلیل و تکریم شود تا نام ایران 

بماند چون دفاع و بسیج قدسی شد، جاودانه هستند.
رییس جمهوری با اشاره به نام راهیان نور در محل شهادت شهدا گفت: کسانی 
که در این مسیر نورانی با نام راهیان نور قرار می گیرند با نورانیت همراه می شوند 
به حالشان غبطه خورد.  باید  که  بودند  روزگار  در جبهه، مخلصان  افراد  چون 
فرماندهان و پیشکسوتان این عرصه جایگاه منحصر به فرد دارند که برخی در میان 
ما نیستند. وی ضمن طلب آمرزش و رحمت برای شهدایی که نامشان زینت بخش 
هرکوی برزن است، گفت: خانواده معظم شهدا پرچم های برافراشته در هر کوی و 
برزن، در هر اداره و سازمان و دانشگاهی هستند که راه و هدف شهید را معرفی 
می کنند و باید همواره گرامی داشته شوند. به نام، یاد و خانواده مکرم آنان باید 
افتخار کنیم.  وی با اشاره به این جمله از یک بزرگ که نام آوران دو روز تولد دارند 
یکی روز تولد شخص و دیگری روز تولد شخصیت است، گفت: شهیدان عاشورا 
در روز عاشورا متولد شدند و از این رو به خانواده های شهدا تبریک می گویم روز 
شهادتشان تاریخ تولدشان است. اینکه پایان شان چه روزی است باید بگویم تا 
وقتی که زمین است و زمان، آنان میدرخشند. چون خدا فرموده »احیاء عند ربهم 
یرزقون«. آنها قرار است همان کار اباعبدالله )ع( یعنی جهل زدایی را انجام دهند. 
این بیداری منطقه به برکت خون شهدا است و این بیداری همواره ادامه دارد چون 

شهدای ما در مسیر حق گام برداشتند.

رییس جمهوری :

تجلیل از پیشکسوتان دفاع مقدس مصون سازی نسل جوان است

سخنگوی وزارت امور خارجه ایران با تاکید براینکه نشست وزرای ۱+۴ در نیویورک 
در دستورکار نیست،گفت: هر نشست و جلسه ای هماهنگی قبلی و تنظیم دستورکار 
لازم دارد، همانطور که قبلا تاکید شد گفتگوهای وین به زودی و طی چندهفته آتی از 

سرگرفته خواهد شد و این به اطلاع۱+۴ رسانده شده است. 
سعید خطیب زاده روز سه شنبه به وقت محلی در گفتگو با خبرنگار ایرنا در نیویورک 
افزود: اما در عین حال لازم است قبل از آن،  تیم سیاست خارجی دولت جمع بندی 

نهایی خود در خصوص کم و کیف گفتگوها را انجام دهد.
خطیب زاده همچنین در پاسخ به اینکه آیا نشست وزرای خارجه ایران و  ۱+۴  در 
اصلی  موضوعات  از  یکی  وین  گفتگوهای  و  برجام  گفت:   دارد،  قرار  کار  دستور 
ملاقات های دوجانبه با آقای بورل )مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا(  و وزرای 

خارجه حاضر از ۴+۱ خواهد بود .
سخنگوی وزارت خارجه تصریح کرد: اما نه برنامه ای برای جلسه وزرای خارجه ایران 
و ۱+۴ از قبل تنظیم شده است و نه اینکه بر اساس اطلاع ما همه وزرای خارجه ۱+۴ 

در نیویورک حاضر هستند.

نشست کمیسیون مشترک برجام در دستور کار نیست
 خطیب زاده همچنین روز سه شنبه در حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان ملل 
در نیویورک در واکنش به اظهاران وزیر خارجه فرانسه مبنی براینکه جلسه مشترک 
درباره توافق هسته ای ایران برگزار می شود، گفت: قبلا هم وزیران خارجه نسبت به 

این امر اظهار علاقه کرده بودند.
وی ادامه داد: برجام یکی از موضوعات مورد بحث وزیران خارجه خواهد بود که در 
اینجا حضور دارند اما نشستی با اعضای ۱+۴ در دستور کار نیست و نشست با اعضای 

برجام دو جانبه خواهد بود.
به گزارش ایرنا،  حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه روز گذشته برای حضور در 

هفتاد و ششمین مجمع عمومی سازمان ملل به نیویورک سفر کرد.
وی در بدو ورود به نیویورک ابراز امیدواری کرد که با استفاده از فرصتی پیش آمده 
بتوانیم در راستای سیاست خارجی متوازن و دیپلماسی فعال، پویا و هوشمند دولت 
سیزدهم در تنظیم و توسعه روابط خارجی با همه مناطق جهان و کشورهای هدف 

گذاری شده، مشورت ها و گفت و گوهایی را با همتایان داشته باشیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 مذاکرات وین در هفته های آتی از سرگرفته خواهد شد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: لازم است نهاد 
و  آسیب شناسی  به  دست  اصلاح طلبان  اجماع ساز 
خود انتقادی بزند، بنابراین ضروری است هرچه زودتر 
بزرگان اصلاحات با محوریت آقای خاتمی جلساتی را 

تشکیل دهند. 
این که  درباره  ایلنا،  با  گفت وگو  در  خباز  محمدرضا 
می کنند  بیان  اصلاحات  جریان  بدنه  از  عده ای 
خودشان  در  آسیب شناسی  باید  ابتدا  اصلاح طلبان 
انجام دهند و سپس در یک حزب فراگیر گرد هم بیایند، 
لازم  واجب،  کاری  اصلاحات  آسیب شناسی  گفت: 
و ضروری است و هرچه زودتر باید بزرگان اصلاحات 
با محوریت آقای خاتمی جلساتی را تشکیل دهند، 
آنچه که در گذشته تحت عنوان شورای عالی  مانند 
سیاست گذاری داشتند و آنچه که در انتخابات چند ماه 
قبل به ریاست آقای نبوی و ۳۰ حزب اصلاح طلب به 
اسم نهاد اجماع ساز تشکیل شد که علاوه بر احزاب، 
تعدادی هم شخصیت های حقیقی غیرحزبی موثر در 
جریان اصلاح طلب هم در آن بودند که تحت عنوان نهاد 

اجماع ساز جلساتی را داشتند.
این عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی خاطرنشان 
از  قبل  اصلاحات  جریان  در  آقایان  معتقدم  کرد: 
تشکیل حزب فراگیر، باید بنشینند و آسیب شناسی 
کنند تا بفهمند ایرادات کار کجا بوده تا به قول معروف 

پوست اندازی صورت گیرد.
وی با بیان این که افراد در جریان اصلاحات باید بدون 
کینه توزی از خود انتقاد کنند، عنوان کرد: همه باید 
بپذیریم عدم موفقیت ناشی از چه چیزی بوده است؟ هر 
کسی به نوبه خودش در پیروزی و شکست نقش دارد. 
هرکسی به اندازه خودش در کامیابی  و عدم کامیابی 
نقش دارد. پذیرش این مهم مانند ممکلت داری است. 

هیچکس از مسئوالان را نباید در ناکامی های کشور مبرا 
بدانیم. هر کسی به اندازه خودش نقش داشته البته 
هر که بامش بیش برفش بیشتر؛ جبهه اصلاحات یک 
جبهه قوی و ریشه دار در کشور است ما هم نقش هایی 
در این زمینه داشته ایم که باید آسیب شناسی انجام 

دهیم.
خباز با اشاره به این که جریان اصلاحات برای تشکیل 
کند،  تکرار  را  گذشته  اشتباهات  نباید  جدید  حزب 
ادامه داد: یک زمانی حزب کارگزاران زمانی که مرحوم 
هاشمی رئیس جمهور بود، حزب قدرتمند این کشور 
بود. یا  در یک زمان دیگر جبهه مشارکت در زمان آقای 
خاتمی قوی ترین حزب ایران بود و افراد این حزب در 
دولت و مجلس موثر بودند و نقش آفرینی می کردند و 
یا آن زمانی که هنوز آقای کروبی محصور نشده بودند، 
حزب اعتماد ملی حزب قوی و فراگیری بود و در مراکز 
در استان ها شعب خودش داشت و روزنامه اعتماد ملی 

روزنامه رسمی این حزب شناخته می شد.
حزب جدید تشکیل دادن، تفرقه جدید ایجاد 

کردن است 
وی افزود: سوال این است حال اگر یک حزب فراگیر  
جدید تشکیل دهیم چه خاصیتی دارد؟ اگر احزاب را 
در یکدیگر ادغام کنیم چه می شود؟ در مجلس هشتم 
طرحی مطرح شد مبنی بر اینکه به دلیل تعدد فراوان 
احزاب آن ها می توانند در هم ادغام شوند. اصلاح طلبان 
۳۰ حزب داشتند و به این نتیجه رسیدند که می توان ۵ 
الی 6 حزب قوی این جریان را در هم ادغام کرد و یک 
حزب فراگیر تشکیل داد، نه اینکه باز بروند حزب دیگری 
را تشکیل دهند؛ چون حزب جدید تشکیل دادن، تفرقه 

جدید ایجاد کردن است.
این فعال  سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: چرا خداوند 

متعال بعد از پیغمبر اسلام، پیامبر دیگری نفرستاد؟ 
از تحلیل ها این است که هنگامی که حضرت  یکی 
موسی آمدند گروهی تشکیل شد به نام یهودی. زمانی 
هم که حضرت عیسی آمد، یک گروه دیگری تشکیل 
شد به نام مسیحیت.  پیامبر عظیم الشان اسلام آمدند 
و یک گروهی تشکیل شد به نام مسلمانان که این ها باز 
داخل خودشان گروه هایی دارند که این امر به تفرقه ها 

اضافه می کند.
هنر  کردن  تاسیس  جدید  حزب  کرد:  تاکید  وی 
نیست، ادغام کردن این احزاب هنر است؛ چراکه امروز 
۳۰ حزب اصلاح طلب هستیم یکی هم اضافه شود 
۳۱ حزب می شویم در صورتی که هنر نهاد اجماع ساز 
این است که بیاید همه احزاب را در یکدیگر ادغام کند 
البته که این کار سختی است و آسان نیست؛ چراکه 
هرکدام از این احزاب دبیرکل و اعضای مرکزی دارند که 
باید همه را در هم ادغام کرد؛ حزب های کوچک تر اگر 
خواستند ادغام شوند که چه بهتر اگر نخواستند بروند 

یک حزب شوند.
خبار تاکید کرد: تجربه به ما می گوید حزب جدید 
یعنی تفرقه جدید که خاصیت هم ندارد، یک حزب 
می آید در کنار بقیه احزاب می گوید من هم هستم، واقعا 
این چه خاصیتی دارد؟ بنابراین اگر نهاد اجماع ساز 
تمام تلاش خودش را به کار گیرد و همه احزاب جریان 
اصلاحات را در یکدیگر ادغام کند، ممکن است یک 
مجموعه را به وجود بیاروند که بتواند مشکلات را برطرف 

کند.
وی تاکید کرد: نهاد اجماع ساز باید جلساتی را تشکیل 
دهد آسیب شناسی کند و آنچه را آسیب شناسی کرده 
در معرض افکاری عمومی برای پوست اندازی و کشف 

راه حل های جدید قرار دهد.

محمدرضا خباز :
آسیب شناسی اصلاحات کاری واجب، لازم و ضروری است 
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 توصیه هایی برای پیشگیری از آلزایمر کافئین را بیش از حد مصرف نکنید!
آثار  بروز  باعث  این ماده  از حد  عاشقان کافئین می دانند که دریافت بیش 
ناخوشایند متعددی می  گردد، مانند: عصبانیت، آشفتگی، اضطراب، بی خوابی، 
تحریک دستگاه گوارش، اسهال و وابستگی. به طوری که ترک مصرف کافئین 

سردرد، خمودگی، عصبانیت و اضطراب را با خود به همراه خواهد داشت.
کافئین حتی در بسیاری از داروها از جمله برخی آنتی بیوتیک ها وجود دارد. 
بنابراین توصیه متخصصان بر این است که اگر دچار مشکلات قلبی، پرفشاری 
دیابت  یا  و  کلیوی  گوارشی،  مسائل  اضطرابی،  مشکلات  خوابی،  بی  خون، 

هستید، مصرف محصولات حاوی کافئین را کم کنید.
شکلات: شکلات اگرچه به دلیل خواص آنتی اکسیدانی بالایش برای پیشگیری 
از بسیاری شرایط پزشکی توصیه می شود اما می تواند مقادیر قابل توجهی کافئین 
پنهان هم داشته باشد. در این میان شکلات تیره اگرچه یک انتخاب سالم تغذیه 
ای است اما بیشتر از شیر شکلات کافئین دارد. کافئین اسید معده را افزایش می  
دهد، مصرف مواد غذایی حاوی کافئین زیاد، مانند شکلات تلخ، ممکن است 
باعث وخامت زخم  معده در افراد مبتلا به این بیماری شود. همچنین بیماران 
مبتلا به رفلاکس معدی مری باید مصرف مواد غذایی حاوی کافئین زیاد را محدود 
کنند. برای افراد مضطرب نیز توصیه می  شود مصرف این شکلات  ها محدود شود.
قرص های لاغری: قرص های چربی سوز اغلب دارای کافئین و افدرین هستند 
و براساس این دو ماه باعث افزایش مصرف کالری و افزایش متابولیسم بدن می 
شوند. در مصرف این گونه داروها احتیاط کنید و از مصرف بی رویه و خودسرانه 

آنها بدون مشورت با پزشک یا متخصص تغذیه اجتناب کنید.
مسکن های بدون نسخه: دفعه بعد که برای کاهش درد سراغ این داروها رفتید، 
بدانید که آنها حاوی مقادیر قابل توجهی کافئین پنهان هستند. به طوری که 
اگرچه مصرف گاه به گاه آنها در کاهش درد موثر است اما وابسته شدن به این 
داروها سردرد و دیگر دردها را وخیم تر می کند. مسکن های بدون نسخه از قبیل 

استامینوفن حاوی ۱۳۰ میلی گرم کافئین هستند.
آب ویتامینه: آب ویتامینه یا آب ویتامین دار، آبی است که با مواد مغذی مانند 
ویتامین ها و الکترولیت ها غنی شده باشد. بعضی انواع آب ویتامینه، دارای 
افزودنی های طعم دار، کافئین و مواد شیرین کننده هستند. در نتیجه حتما پیش 
از مصرف این آبها، برچسب روی شیشه آنها را بخوانید تا ببینید چه موادی داخل 

آن وجود داشته و قرار است با خوردن آن چقدر کالری وارد بدن شما شود.
چای سرد: این نوع چای در هر بطری حاوی ۳۰ میلی گرم کافئین است. تمام 
انواع چای حاوی کافئین هستند. کافئین موجود در چای می  تواند بسیار سریع 
انتشار یابد، اما به راحتی می  توان کافئین چای را از بین برد: چای را به مدت ۳۰ 
ثانیه در کمی آب داغ دم کنید، سپس دم کرده اولیه را دور بریزید. دوباره همان 
چای را دم کنید، به این ترتیب چای شما حاوی میزان بسیار کمی کافئین خواهد 

بود.

میوه »پاپایا« برای همه افراد سالم مفید است، اما برای افراد مسن به دلیل فواید 
شگفت انگیزش برای سلامتی، فوق العاده است.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از ساوند هلث، خاستگاه اصلی میوه پاپایا کشور 
مکزیک و آمریکای مرکزی است. پاپایای رسیده از نظر طعم بسیار شیرین است و 

می توان آن را به صورت خام مصرف کرد.
به غیر از اهداف دارویی و درمانی، فواید تغذیه ای مصرف پاپایا متعدد است و 

کریستف کلمب آن را میوه فرشتگان می نامید.
پزشکان و متخصصان تغذیه توصیه می کنند که پاپایا به دلیل مقدار بالای اسید 
پانتوتنیک، فولات، فلاونوئیدها و کاروتن ها، فیبر و ویتامینA ، C و E به رژیم غذایی 

افراد مسن افزوده شود.
این میوه همچنین منبع خوبی از منیزیم، کلسیم، آهن، ریبوفلاوین، تیامین و 
نیاسین است که برای عملکرد صحیح بدن ضروری هستند. برخی از فواید مهم 

خوردن این میوه شامل موارد زیر است:
کاهش خطر بیماری قلبی

آنتی اکسیدان های قوی موجود در پاپایا از اکسید شدن کلسترول جلوگیری 

می کند. کلسترول اکسید شده معمولًا تجمع یافته و سپس به دیواره رگ های خونی 
می چسبد و در افراد مسن باعث حمله قلبی یا سکته مغزی می شود. داشتن قلب 
سالم یکی از فواید مصرف پاپایا است و به همین دلیل است که برای افراد مسن 
توصیه می شود. سالمندانی که روزانه از این میوه استفاده می کنند احتمالًا پیری 

سالمی داشته و از هر گونه بیماری قلبی عروقی دور هستند.
کاهش ریسک بیماری چشمی

تصور می شود که میوه پاپایا در کنترل پیری زودرس بسیار مؤثر است. این میوه به 
بدن کمک می کند غذای مصرفی را به درستی هضم کند که به نوبه خود سیستم 
گوارش را سالم نگه می دارد. آنتی اکسیدان موجود در این میوه از چشم در برابر 
دژنراسیون ماکولا ناشی از افزایش سن که می تواند منجر به کوری، اختلال بینایی 
و تاری شود، محافظت می کند. افراد بالای 6۲ سال معمولًا تحت تأثیر این عارضه 
چشمی قرار دارند که می توان با افزودن این میوه به رژیم غذایی روزانه از ابتلاء به 

آن پیشگیری نمایند.
برگ  آورد.  به دست  آن  برگ  با مصرف  را می توان  پاپایا  فواید سلامتی  بعلاوه 
این میوه به بهبود بینایی انسان کمک می کند. برگ پاپایا دارای غلظت بالایی از 

بتاکاروتن )ویتامین A( است که برای سلامت چشم بسیار ضروری است.
حفاظت در مقابل انواع سرطان ها

مطالعه ای در دانشگاه فلوریدا نشان داد که پاپایا و عصاره برگ آن بر رشد تومور در 
سینه، لوزالمعده و سایر قسمت های بدن مؤثر است. خواص آنتی اکسیدانی موجود 
در پاپایا می تواند با تجمع رادیکال های آزاد در بدن مبارزه کند. رادیکال های آزاد، 
سلول های متوقف شده ای هستند که می توانند باعث رشد سرطان در بدن انسان 
شوند. فیبر موجود در پاپایا در بدن حرکت کرده و خود را به سموم سرطان زا در روده 
بزرگ متصل می کنند. این روند به دفع این سموم از سلول های روده بزرگ کمک 

کرده و در نتیجه از سرطان روده جلوگیری می کند.
کمک به کنترل دیابت

پاپایا میوه ای عالی برای افراد مسن دیابتی است. ویتامین ها و مواد مغذی گیاهی 
موجود در میوه و برگ ها نه تنها حساسیت به انسولین را در خون افزایش می دهند، 
بلکه خطر ابتلاء به بیماری های قلبی نیز کاهش می یابد. برای جراحات یا زخم ها، 
خوردن میوه و نوشیدن چای تهیه شده از برگ های آن باعث بهبود روند بهبود 

می شود.
درمان التهاب

علائم برخی از بیماری های التهابی شایع در افراد مسن می تواند بسیار جدی 
باشد. با این حال، آنزیم های پاپائین و کیموپاپاین موجود در پاپایا می توانند به 
کاهش علائم کمک کنند. سالمندان مبتلا به امراض التهابی نظیر آسم، آرتروز و 

روماتیسم مفصلی باید به طور منظم از این میوه مصرف نمایند.
مدیریت استرس

مصرف یک بشقاب پاپایا پس از یک روز سخت کاری راهی مناسب برای کاهش 
استرس است. مواد مغذی غنی از ویتامین C موجود در پاپایا می تواند به حفظ 
آرامش کمک کند. مطالعه ای در دانشگاه آلاباما نشان داد که حدود ۲۰۰ میلی 
گرم ویتامین C می تواند به کنترل هورمون های استرس کمک کند. بنابراین به 
سالمندان توصیه می شود همیشه روز خود را با مصرف یک بشقاب پاپایا تازه شروع 

کنند.
تقویت سیستم ایمنی

سیستم ایمنی بدن هدایتگر بدن در برابر انواع عفونت ها است. یافته ها نشان 
می دهد که افراد مسن به راحتی می توانند به عفونت مبتلا شوند. دلیل اصلی 
این امر سن بالاست. سیستم داخلی بدن انسان با افزایش سن ضعیف می شود 
در نتیجه، افراد مسن می توانند به راحتی بیمار شوند. تحقیقات نشان داد که یک 
عدد پاپایا دارای بیش از ۲۰۰٪ نیاز روزانه )زنان ۷۵ میلی گرم و مردان ۹۰ میلی 
گرم( ویتامین C بدن است. ویتامین C برای رشد و ترمیم بافت های بدن ضروری 
است و باعث تقویت سیستم ایمنی بدن و محافظت از بدن در برابر انواع عفونت ها 

و بیماری ها می شود.

توصیه متخصصان تغذیه؛

چگونه ابتلا به کیست کلیه را تشخیص دهیم؟فواید شگفت انگیز میوه »پاپایا« برای افراد مسن

کلیه ها دو اندام لوبیایی شکل حیاتی هستند که در زیر دنده ها قرار دارند. این 
اندام وظیفه تصفیه مواد زائد از خون را برعهده دارد که به صورت ادرار از بدن 

دفع می شود.
کلیه ها همچنین در تنظیم فشار خون و بسیاری از اعمال مهم بدن ضروری 
کیست های  اما  برسد،  نظر  به  جدی  می تواند  کلیه  در  کیست  وجود  است. 
کلیه انواع مختلفی دارند که برخی از آن ها بی خطر هستند. در این مطلب 

متخصصان به سوالات رایج درباره کیست کلیه پاسخ می دهند:
1- کیست کلیه چیست؟

کیست کلیه در حقیقت به کیسه های گرد پر آبی اطلاق می شود که در کلیه ها 
تشکیل می شود. خوشبختانه در بیشتر موارد کیست های ساده کلیه باعث بروز 
عوارض جدی یا تحت تاثیر قرار گرفتن کار کلیه ها نمی شود. با این حال، ممکن 
است کیست همزمان با بزرگ شدن باعث بروز درد، عفونت، یا دیگر علائم شود.

کیست های ساده کلیه با کیست های ناشی از "بیماری کلیه پلی کیستیک" 
متفاوت است. بیماری کلیه پلی کیستیک یک بیماری مادرزادی است که در آن 
دو کلیه دارای کیست های متعدد هستند. میزان شیوع این بیماری بین یک نفر 

در هر ۴۰۰ تا یک نفر در هر ۱۰۰۰ نفر در جهان گزارش شده است.
2- عواملی که باعث افزایش خطر ابتا به کیست کلیه می شود چیست؟
هنوز متخصصان به طور دقیق تمامی عوامل دخیل در بروز کیست کلیه را 
شناسایی نکرده اند. با این حال، افزایش سن یکی از عوامل مهم در این زمینه 
است. رژیم غذایی یا سبک زندگی به نظر در بروز کیست کلیه تاثیری ندارد. برآورد 
می شود ۲۵ درصد افراد بالای ۴۰ سال و نیمی از افراد بالای ۵۰ سال به نوعی 

درگیر کیست کلیه می شوند.
۳- عائم ابتا به کیست کلیه چیست؟

بسیاری از کیست های ساده کلیه بدون علائم هستند. همزمان با رشد کیست 
کلیه، علائم مختلف آن در بیمار بروز می کند که مهمترین آن شامل موارد ذیل 

می شود:
۱- درد مبهم در پشت یا پهلو

۲- درد در قسمت فوقانی شکم یا لگن
۳- تب در صورت عفونی شدن کیست

۴- وجود خون در ادرار
۵- نیاز به دفع مکرر ادرار 

4- چگونه کیست کلیه را می توان تشخیص داده و فرآیند درمان آن 
چگونه است؟

متخصصان غالباً در گام نخست اقدام به پرسش درباره علائم بیماری می کنند. 
با این حال، سی تی اسکن، ام آر ای، سونوگرافی، تست عملکرد کلیه، و آزمایش 
ادرار از رایج ترین مواردی است که می تواند به طور قطعی ابتلای بیمار به کیست 

را مشخص کند.
به طور عمومی بسیاری از کیست های ساده نیازی به درمان ندارند. با این 
حال، اگر پیشرفت بیماری باعث بروز علائم شود و یا اگر کیست باعث انسداد 
جریان ادرار یا جریان خون به کلیه شود، انجام فرآیند درمانی آن ضروری است. 

پزشکان می توانند یک سوزن را به کلیه ها وارد و کیست ها را پاره کنند.
همچنین تزریق محلول نمک به اطراف محل کیست از تشکیل کیست های 
احتمالی در آینده جلوگیری می کند. در موارد نادر که کیست بسیار بزرگ شده 
است جراحی برای خارج کردن آن نیاز است. در مواردی که کیست عفونی شده 

است درمان با آنتی بیوتیک پیش از سایر روش های درمانی باید انجام شود.

یک متخصص طب ایرانی  مطرح کرد :

چند توصیه طب سنتی برای زندگی سالم تر
یک متخصص طب ایرانی گفت: مصرف بیش از اندازه مواد غذایی و ادویه ها 

نه تنها به بدن کمک نمی کند بلکه می تواند مضر هم باشد.
علیرضا یارقلی گفت: سرطان ها و بدخیمی ها در طب ایرانی ناشی از خلط 
و  مانده  مواد  خوردن  از  پرهیز  راستای  در  حکما  توصیه  عمده  است.  غلیظ 
گوشت های قدیم یا گوشت های شور و نمک سود و فست فودها است که طب 
سنتی هم این موارد را تایید کرده است. غذاهای مفید زیادی مثل روغن زیتون 
در سفره های ما وجود دارد که می تواند از سرطان های بدخیم گوارشی جلوگیری 
کند. زردچوبه دیگر ماده ضد سرطان است که بر مصرف آن در طب ایرانی تاکید 

شده است.
وی با تاکید بر استفاده محدود از مواد غذایی گفت: ما در نگاه غذایی ممنوعیت 
خاصی در مصرف نداریم و در غذاها می توان از این مواد غذایی استفاده کرد. 
به عنوان مثال مصرف زردچوبه به عنوان دارو حد و اندازه دارد و نمی توان آن 
را به مقدار نامحدود به ویژه برای بیمارانی که مشکل انعقاد خون یا صفرا دارند، 

استفاده کرد.
یارقلی یادآور شد: تنوع استفاده از مواد غذایی از موارد مهمی است که باید به 
آن توجه کرد: مصرف سیب یک عدد روزانه مشکل ندارد چون طبع معتدلی دارد 

اما همین سیب را نباید به تعداد زیاد استفاده کرد چون موجب نفخ می شود.
وی تاکید کرد: قرار نیست در مصرف مواد غذایی زیاده روی کنیم. مصرف 
کلم در افراد عادی و در افرادی که تحت درمان هستند مشکلی ندارد. استفاده 
از سالادها به صورت متنوع مشکل ندارد اما افرادی که مشکل تیروئیدی دارند 

نمی توانند کلم بخورند.
یارقلی درباره تاثیرات دارچین گفت: استفاده از دارچین در طب ایرانی مورد 

توصیه است. این گیاه در پیشگیری و درمان سرطان ها بسیار موثر است.
وی افزود:  بوکردن میخک می تواند ما را سرحال کند اما استفاده از این گیاه به 
مقدار زیاد در غذا موجب تلخی غذا می شود. استفاده از میخک به مقدار محدود 

از حالت تهوع جلوگیری می کند.میخک در دفع بلغم به ما کمک می کند.
یار قلی با اشاره به اینکه هل اثر دارویی قوی ندارد گفت: استفاده از هل در غذا 
تاثیر چندانی ندارد و در موارد مبارزه با سرطان باید در مقادیر بالا استفاده شود. 
این ماده به عنوان داروی عمومی توصیه نمی شود اما برای بهبود روان و بویایی 

کمک کننده است.

مطالعات نشان می دهد بیش از ۷۵ درصد از افراد مبتلا به 
آسم گزارش می دهند که شدت آسم شان در شب تشدید 

شده و وخیم تر می شود.
از عوامل رفتاری و محیطی  به گفته محققان، بسیاری 
از جمله ورزش، دمای هوا، حالت بدن و محیط خواب، بر 

شدت آسم تأثیرگذار است.
محققان دانشگاه اورگن آمریکا در مطالعه ای به بررسی 

نقش ریتم شبانه روزی داخلی بر بروز این مشکل پرداختند.
)هسته  مغز  در  مرکزی  راهنما  یک  از  روزی  شبانه  ریتم 
سوپراکیاسماتیک( و "ساعت" در سراسر بدن تشکیل شده 
بینی  پیش  و  بدن  عملکردهای  هماهنگی  برای  و  است 

نیازهای محیطی و رفتاری روزانه بسیار مهم است.
»فرانک شیر«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: 
»این یکی از اولین مطالعاتی است که به دقت تأثیر ریتم 

شبانه روزی بدن را از سایر عوامل رفتاری و محیطی، از جمله 
خواب، تفکیک کرده است.«

وی افزود: »ما مشاهده کردیم افرادی که وخیم ترین نوع 
آسم را دارند، به طور کلی کسانی هستند که از بیشترین 
کاهش ناشی از ریتم شبانه روزی در عملکرد ریه رنج می برند 
از جمله  رفتارها،  از  ناشی  تغییرات  بیشترین  و همچنین 

خواب را دارند.«

علائم بیماری آسم شب ها وخیم تر می شود
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تولیت آستان حضرت معصومه)س(:

تهذیب نفس و رعایت تقوا 
یک واجب شرعی است

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها با اشاره به اولویت جهاد اکبر 
به جهاد اصغر،گفت: تهذیب نفس و رعایت تقوا یک واجب شرعی است.

آیت الله سیدمحمد سعیدی در درس اخلاق کارکنان آستان مقدس بانوی کرامت با 
اشاره به نزدیک شدن به هفته دفاع مقدس، گفت: پیامبر )ص( به عده ای که از جنگ 
برگشته بودند فرمودند آفرین بر شما که جهاد اصغر را پشت سر گذاشتید و اکنون باید 

خود را آماده جهاد اکبر کنید که جهاد با نفس است.
وی با اشاره به وجوب جهاد اصغر که جهاد با دشمن است، جهاد اکبر که جهاد با 
نفس است را به طریق اولی واجب دانست و افزود: تهذیب نفس و رعایت تقوا یک بحث 
اخلاقی نیست بلکه واجب شرعی است و همه ما وظیفه داریم در این راه قدم برداریم و 

خود را ملزم به تهذیب نفس کنیم.
نماینده ولی فقیه در استان قم با اشاره به سازوکار تهذیب نفس عنوان کرد: خداوند 
هیچ تکلیفی را که از توان مان خارج باشد واجب نکرده است بنابراین همه ما قدرت بر 
تهذیب نفس داریم و تنها باید راه های تهذیب نفس را در خود پیدا کنیم و موانع تهذیب 

نفس را برطرف کنیم.
وی با اشاره به موانع تهذیب نفس و جهاد اکبر تصریح کرد: مهم ترین مانع تهذیب 
نفس، خود نفس و تمایلات نفسانی ما است که مانع تهذیب می شود و برای تهذیب 

نفس باید ابتدا از روی نفس خود بگذریم.
سعیدی با بیان اینکه دومین مانع تهذیب نفس شیطان است که قسم خورده مانع 
هدایت انسان شود، ادامه داد: سومین مانع تهذیب مجالست با منحرفان است که تأثیر 
زیادی روی انسان دارد و نباید گمان کنیم که روی ما تأثیری ندارد و امیرالمؤمنین )ع( 
نیز در نهج البلاغه فرمودند که هم نشینی با اهل گناه سبب زائل شدن ایمان انسان 

می شود.
وی ارتکاب معاصی و گناهان را چهارمین مانع تهذیب نفس دانست و گفت: عادت 
کردن به برخی گناهان از انسان سلب توفیق می کند و نمی شود کسی گناهان خود را 

ترک نکند و به دنبال تهذیب نفس باشد.
عضو مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه باید از شهدا برای تهذیب نفس الگوبرداری 
از  قبل  شهدا  که  بود  گفته  تأمل  قابل  کلامی  در  سلیمانی  شهید  افزود:  کنیم، 
شهادت شان شهید شده بودند یعنی در جهاد با نفس موفق بودند که لیاقت شهادت 

را پیدا کردند.
 

دبیر ستاد خادمان افتخاری حرم امام حسین )ع( بخبرداد:

اعزام 3۰۰ خادم افتخاری
 به حرم امام حسین)ع( 

دبیر ستاد خادمان افتخاری حرم امام حسین )ع( با تاکید بر این که برنامه ریزی انجام 
شده برای اربعین حسینی و سفر زائران به عتبات عالیات متناسب با این مراسم عظیم 
نیست، گفت: حدود ۳۰۰ نفر از خادمان افتخاری به صورت انفرادی به عتبات عالیات 

اعزام می شوند تا بتوانند در حرم امام حسین )ع( به خدمتگزاری مشغول شوند. 
سید احسان سرکشیکیان در نشست خبری ستاد خادمان افتخاری حرم امام حسین 
)سَخاء الحسین )ع(( با اشاره به اهمیت مراسم اربعین حسینی در عتبات عالیات 
به عنوان بزرگ ترین تجمع تاریخ بشریت بیان کرد: این مراسم یک ظرفیت عظیم و 
مقدمه ای برای ظهور حضرت بقیت الله الاعظم )عج( است و باید با این دیدگاه به آن 
نگریسته شود. وی ظرفیت خادمان افتخاری حرم امام حسین )ع( را یک ظرفیت ملی 
دانست و گفت: انتظار داشته و داریم که مسؤولان کشور و دست اندرکاران برنامه ریزی 

سفرهای اربعینی به این ظرفیت ایجاد شده توجه بیشتری نشان دهند.
دبیر سخاء الحسین )ع( همچنین افزود: متأسفانه در همین روزها و همچنان شاهد 
سردرگمی مردم درباره روند تشرف به عتبات عالیات در ایام اربعین و افزایش سرسام 
آور قیمت بلیت سفر  هستیم، بنابراین باید گفت این گلایه وجود دارد که برنامه ریزی 
ها و هماهنگی های لازم صورت نگرفته است. وی اضافه کرد: البته مُنکر مشکلات 
موجود بویژه در موضوع همه گیری بیماری کرونا نیستیم، اما اگر به اربعین به عنوان 
یک ظرفیت عظیم منحصر به فرد نگاه شود، ضروری است که برنامه ریزی های مربوط 
به آن هم جدی و منحصر به فرد باشد. سرکشیکیان با قدردانی از همراهی و تعامل عتبه 
حسینی با مجموعه ستاد خادمان افتخاری حرم امام حسین )ع( خاطرنشان کرد: به 
هر حال عدم همراهی دست اندرکاران در داخل و خارج از کشور سبب شد تا امکان 
انتقال دسته جمعی حداقل یک هزار نفر از خادمان سخاء الحسین )ع( در سال جاری 
نیز مهیا نشود. وی در عین حال درباره مجموعه سخاء الحسین )ع( یادآور شد: بانک 
اطلاعات حدود سه هزار خادم افتخاری امام حسین )ع( از داخل و خارج از کشور 
در ستاد خادمان افتخاری حرم امام حسین )ع( وجود دارد که حدود هزار نفر از این 
عزیزان، آماده اعزام برای سال جاری و خدمت در حرم بودند که این توفیق به صورت 

دسته جمعی و به سبب عدم راهگشایی از سوی مسؤولان مربوطه سلب شد.
وی سپس اذعان کرد: خادمان سخاء الحسین )ع( افرادی آموزش دیده و گزینش 
شده اند و به عنوان بهره مند از زبان خارجی شناخته می شوند، البته در سال جاری هم 
شرایط برای اعزام این عزیزان به صورت دسته جمعی مهیا نشد، اما احتمال می دهیم 
حدود ۳۰۰ نفر از این عزیزان به صورت انفرادی به عتبات عالیات اعزام شوند و بتوانند 
در حرم امام حسین )ع( از تاریخ پانزدهم تا بیست و یکم ماه صفر در بخش های مختلف 

عتبه حسینی به خدمتگزاری مشغول شوند.
  

مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم مطهر بانوی کرامت خبرداد:

اجرای پویش »قدمی برای تو« توسط 
خادمان حرم حضرت معصومه)س( 

مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم مطهر بانوی کرامت گفت: عموم جاماندگان 
اربعین می توانند در پویش »قدمی برای تو« ثبت نام کنند تا خادمان حرم به نیابت 
از آن ها در مسیر اربعین پیاده روی کرده و در روز اربعین، زیارت اربعین را از طرف 

جاماندگان در کنار حرم اباعبدالله)ع( قرائت کنند. 
حجت الاسلام محسن آمره با اشاره به عدم امکان حضور حداکثری زوار ایرانی برای 
حضور در راهپیمایی زیارت اربعین حسینی به خاطر شرایط کرونایی اظهار کرد: حرم 
مطهر بانوی کرامت تلاش کرده است تا افرادی که از این زیارت محروم هستند بتوانند 

در ثواب آن شریک باشند و از طرف آن ها زیارت نیابتی انجام شود.
وی با اشاره به اجرای پویش »قدمی برای تو« با محوریت سایت شبکه ملی خانواده 
فاطمی گفت: در بخش اول این پویش خادم های موکب حضرت فاطمه معصومه)س( 
در مسیر نجف به کربلا به نام و به نیابت از افرادی که در این پویش نام نویسی کرده باشند 
در پیاده روی اربعین قدم برداشته و خدمتگزار زائران خواهند بود. مدیر روابط عمومی و 
تبلیغات حرم مطهر بانوی کرامت ادامه داد: افرادی که مایل باشند می توانند با ثبت نام 
در بخش دوم این پویش برای قرائت زیارت اربعین در کربلای معلا نام نویسی کنند تا 
خادمان حرم مطهر حضرت معصومه)س( روز اربعین به نیابت از آنان در بین الحرمین 
زیارت اربعین را قرائت کنند. مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم مطهر بانوی کرامت 
خاطرنشان کرد: این پویش از ۷ صفر آغاز شده و تا روز اربعین ادامه خواهد داشت و به 
۷۲ نفر از شرکت کنندگان در این پویش نگین انگشتری از حرم مطهر امام حسین)ع( 
و تربت سیدالشهدا)ع( به قید قرعه اهدا خواهد شد. آمره افزود: علاقه مندان به شرکت 
در این پویش می توانند با مراجعه به سایت شبکه ملی خانواده فاطمی به نشانی 
اینترنتی  www.fatemi.amfm.ir در بخش پویش قدمی برای تو که برای رده سنی 
عمومی در نظر گرفته شده است نام نویسی و در یکی از دو بخش پیاده روی نیابتی و یا 

قرائت زیارت اربعین نیابتی اطلاعات خود را ثبت کنند.

به همت موسسه بوستان کتاب؛

کتاب »اخلاق و معنویت در نهضت عاشورا« 
منتشر شد

کتاب »اخلاق و معنویت در نهضت عاشورا« نوشته ابوالفضل بهشتی در ۳۲۰ صفحه 
به همت مؤسسه بوستان کتاب منتشر شد.

به همت  ابوالفضل بهشتی  کتاب »اخلاق و معنویت در نهضت عاشورا« نوشته 
مؤسسه بوستان کتاب در ۳۲۰ صفحه به چاپ رسید.

اثر حاضر، در ارائه الگوی اخلاقی حادثه کربلا، حدیث امام صادق )ع( پیرامون 
ویژگی های اخلاقی پیامبر )ص( را محور بحث قرار داده است.

آیت الله مکارم شیرازی:

 اصول و مبانی دفاع مقدس
 به نسل جوان منتقل شود

 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید در پیامی به همایش سراسری تجلیل از 
یک میلیون پیشکسوت دفاع مقدس و مقاومت، بر اهتمام بیشتر برای انتقال ارزش هایی 

همچون اصول و مبانی دفاع مقدس به نسل جوان تاکید کرد.
در پیام این مرجع تقلید که توسط مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
قم در همایش سراسری تجلیل از یک میلیون پیشکوست دفاع مقدس، قرائت شد، 
آمده است: قبل از هر چیزی از برگزارکنندگان این محفل باشکوه و سراسری و حضور 
پیشکسوتان سالهای حماسه و ایثار، خانواده های معظم شهدا، جانبازان، آزادگان و ائمه 
محترم جمعه و جماعات مقامات لشکری و کشوری مسئولان استانی و دیگر عزیزان 

صمیمانه تشکر و قدردانی می کنم.
پیام ادامه یافته است: این مراسم که به پاسداشت و تجلیل از یک میلیون پیشکسوت 
جهاد و مقاومت برگزار می شود یادآور حماسه ای بزرگ و بی مانند در تاریخ معاصر است که 
همه آن را به عنوان دفاع مقدس می شناسند، در طول این دوران سخت ترین تحریم ها بر 
ایران تحمیل شد اما این تحریم های سخت و بی سابقه هرگز نتوانست خللی در پیشبرد 

اهداف مقدس انقلاب اسلامی ایجاد کند.
شکوهمند  و  مقدس  تجربه  این  طلایه داران  است:  کرده  تاکید  تقلید  مرجع  این 
پیشکسوتانی هستند که  السابقون الاولون به شمار می آیند و بی تردید حماسه های 
غرورآفرین آنان در طول هشت سال دفاع مقدس نمونه بارز و روشنی از تاسی و الگو پذیری 
از نهضت امام حسین)ع( بوده است؛ از این رو تکریم و تجلیل از پیشکسوتان و رزمندگان 
دفاع مقدس ادای دینی به یادگاران سرافراز آن دوران پر افتخار است. درود خداوند بر آنان 

که توانستند از این آزمون دشوار سربلند بیرون آیند.
الله مکارم شیرازی افزوده است: ضروری است که متولیان و سیاست گذاران  آیت 
به  مقدس  دفاع  ارزش های  نشر  و  آثار  حفظ  بنیاد  مسئولان  ویژه  به  کشور  فرهنگی 
بازشناسی اصول و مبانی این جهاد و مقاومت اهتمام بیشتری ورزیده و این فرهنگ و 
آگاهی را به نسل های آینده منتقل کنند تا روحیه جهاد و دفاع و ایثارگری همیشه جاویدان 

و در سایه آن امنیت و آرامش پیوسته پاینده بماند.
وی ادامه داده است: در پایان فرا رسیدن هفته دفاع مقدس را تبریک عرض نموده و یاد 
و خاطره همه ایثارگران جانبازان و رزمندگان اسلام را گرامی می دارم و به روان پاک شهدا 
درود می فرستند و مجدداً از تمام برگزار کنندگان این همایش پرجلال و شکوه و همه 

حاضران تشکر می کنم و توفیق همگان را از درگاه باری تعالی مسالت دارم.
  

همزمان با سراسر کشور ؛

پیشکسوتان دفاع مقدس در قم
 تجلیل شدند

همزمان با سراسر کشور، آیین تکریم از پیشکسوتان دفاع مقدس روز سه شنبه در قم 
برگزار شد.

در این آیین که بهرام سرمست استاندار قم و آیت الله سید محمد سعیدی نماینده ولی 
فقیه در استان، حضور داشتند ، سردار سید محمد تقی شاهچراغی فرمانده سپاه علی 
بن ابیطالب)ع(  اظهار داشت: استان قم پیشتاز حضور مردم در صحنه های مختلف دفاع 
از انقلاب اسلامی بوده و تعابیر زیادی از مقام معظم رهبری در خصوص اقدامات به موقع 

مردم قم به یادگار مانده است.
وی خاطرنشان کرد: رزمندگان قمی در طول دوران دفاع مقدس در عملیات مختلفی 
حضور داشته و خدمات بیشماری را تقدیم انقلاب اسلامی کرده است. شاهچراغی ادامه 
داد: شهید مهدی زین الدین به عنوان یکی از فرماندهان شاخص انقلاب اسلامی و از 
افتخارات شهر مقدس قم علاوه بر نبوغ نظامی، دارای برجستگی های اخلاقی قابل 
توجهی نیز بود. به گفته وی، صفا، اخلاص، نوع دوستی، صمیمیت، ایمان به خدا، ایثار 
و اخلاق نیکو و پسندیده ویژگی همیشگی هشت سال دفاع مقدس بود. وی خاطرنشان 
کرد: استان قم بعد از جنگ و تقدیم بیش از 6 هزار شهید، در دفاع از حرم اهل بیت)ع( 
نیز یکی از استانهای پیشگام بوده و شهدای زیادی تقدیم کرده است. در این آیین  از 
خانواده سردار علی رضا گل محمدی از شهدای دفاع، خانواده سرهنگ شهروز مظفری 
نیا عضو تیم محافظ سردار شهید قاسم سلیمانی و از شهدای مدافع حرم، غلامرضا 
محمود نژاد در پیشکسوتان عرصه مداحی، دکتر مجید محبی از پزشکان پیشکسوت 
دفاع مقدس، علی محسنی از جهادگران پیشکسوت استان، حجت الاسلام احمد دیانی 
از پیشکسوتان روحانی جنگ تحمیلی، خدیجه عابدی از بانوان پیشکسوت دفاع مقدس 
و همسر شهید مهدی آلبوغبیش،محمدرضا اصغری از ایثارگران پیشکسوت، سیدمرتضی 
جلالی هنرمند و خبرنگار  پیشکسوت دفاع مقدس و محمدرضا اشعری نویسنده و شاعر 
دفاع مقدس به نمایندگی از  ۲۵ هزار پیشکسوت دفاع مقدس و مقاومت استان با اهدای 
لوحی تقدیر شد. ۳۱ شهریور سالروز شروع جنگ تحمیلی از سوی رژیم بعث عراق علیه 

جمهوری اسلامی ایران، به عنوان آغاز هفته دفاع مقدس نامگذاری شده است.
استان قم 6 هزار و ۹۰ شهید تقدیم انقلاب اسلامی کرده است.

  
مدیر ارتباطات زیرساخت استان قم :

بستر ارتباطی خصوصی درقم توسعه یافت
ارتباطی  بستر  یا   MPLS/IP توسعه شبکه از  قم  استان  زیرساخت  ارتباطات  مدیر 
خصوصی و راه اندازی مرکز سلفچگان به عنوان مرکز دوم این استان به عنوان طرح قابل 

بهره برداری درسال جاری خبر داد.  
محمدحسین شاهینی درششمین جلسه شورای مدیران ارتباطات وفناوری اطلاعات که 
به صورت ویدیوکنفرانس درمحل اداره کل ارتباطات وفناوری اطلاعات برگزارشد، به توسعه 
شبکه MPLS/IP یا بستر ارتباطی خصوصی که توسط مخابرات یا شرکت های خصوصی 
بر روی شبکه ملی داده های کشور برقرار می شود، گفت: مرکز سلفچگان به عنوان مرکز 
دوم استان راه اندازی، و سالن سوپروایزری ومانیتورینگ انتقال و همچنین تابلوهای برق 

نیز جهت تفکیک بارهای نرمال واضطراری  بهسازی شد.
همچنین وی افزایش ظرفیت شبکه انتقال به ۱۱۰ گیگابیت برثانیه و طول شبکه 
از سوی شرکت  پدافندغیرعامل  انجام طرح هایی درحوزه  و  فیبرنوری ۵۵6 کیلومتر 

ارتباطات زیرساخت استان را مورد توجه قرار داد.
 درادامه مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات قم بر استمرار، توسعه وافزایش کیفیت 
خدمات ارتباطی و جلوگیری از هرگونه قطع ارتباطات با توجه به شرایط موجود و آغاز سال 

تحصیلی دانش آموزان ودانشجویان تاکید کرد.  

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم :

مشکلات تولیدکنندگان زیورآلات سنتی قم 
بر طرف می شود

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم گفت: مشکلات تولیدکنندگان 
زیورآلات سنتی قم بر طرف می شود.

علیرضا ارجمندی در دیدار با هیئت مدیره انجمن صنفی تولیدکنندگان زیورآلات سنتی 
و صنایع دستی قم اظهار کرد: مشکل اصلی فعالان و تولیدکنندگان زیورآلات سنتی در 
این استان بیمه هنرمندان است، که از طریق مسئولان استانی و ملی پیگیر این معضل 
اساسی هستیم. مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم ادامه داد: برای 
توسعه و رونق تولید انگشتر و زیورآلات سنتی چاره ای جز ایجاد بازارچه های دائمی نیست 
که نقاطی چند برای ایجاد بازار صنایع دستی در نظر گرفته ایم که امید است در آینده 

نزدیک این مشکل بزرگ هم هرچه زودتر حل و فصل شود.
ارجمندی با بیان این که قم به عنوان شهر ملی انگشتر ثبت شده است، افزود: توسعه 

خوشه انگشتر در این استان در ایجاد اشتغال و توسعه پایدار نقش مهمی دارد.
وی تصریح کرد: با اقدام های انجام شده در راستای شهر ملی انگشتر، شرایط برای 
توسعه و رونق زیورآلات سنتی، نسبت به گذشته وضعیت مطلوب تری به خود گرفته است.

مدیر گروه آموزشی و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم خبرداد:
تزریق روزانه بیش از 400 دز واکسن در مرکز واکسیناسیون اتباع

 مدیر گروه آموزشی و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم گفت: واکسیناسیون در  مرکز اتباع 
به صورت عمومی انجام می شود و به طور خاص به مهاجران افغانستانی که شرایط اعلامی 
وزارت بهداشت را داشته باشند، صرفنظر از داشتن کارت اقامت و با داشتن یک مدرک 
شناسایی تزریق واکسن های برکت، سینوفارم و آسترازنکا انجام می شود. سلطانی افزود 
:داد:اتباع غیرایرانی هجده  سال به بالا پیش از مراجعه به این مرکز می بایست ابتدا به 
پایگاه های سلامتی که در آن پرونده بهداشتی دارند مراجعه کنند و پس از اخذ کد خانوار 
به این مرکز مراجعه کنند. او با اشاره به این که واکسیناسیون در استان  با سرعت در حال 
انجام است و از میانگین کشوری هم بالاتر هستیم ،افزود: در این مرکز واکسیناسیون اتباع 

و هم ایرانی ها انجام می شود.

گزارش / شیما کرمیانی 

با وجود گذشت هجده ماه از آغاز کرونا، ما هنوز درگیر اوج گیری های گاه و بی 
گاه این ویروس خانمان سوزیم.

نزدیک یک سال و نیم پیش بود که پس از بیم و امید های فراوان درباره آمدن یا 
نیامدن کرونا به ایران، اولین مورد ابتلا و فوتی ناشی از این بیماری در قم گزارش 
شد. این ماجرا آغاز بحرانی بود که هنوز به سرانجام نرسیده؛ بحرانی که بیش از 
گنجایش ورزشگاه بزرگ آزادی از ایرانیان قربانی گرفته و بسیاری از کسب و کار ها را 

از رونق انداخته و کادر درمان را دچار فشاری طاقت فرسا کرده.
کرونا، این ویروس ماجراجو، ۱۸ ماه است که به بخشی از زندگی، دغدغه و مسئله 

همه مردم دنیا تبدیل شده.
موج نخست و روز های پر وحشت ماه های آغازین همه گیری که گذشت، کمتر 
کسی فکر می کرد، کرونا هر بار وحشیانه تر حمله کند، پس از مدتی فروکش، موج 
دوم و در پی آن موج سوم رخ نمایی کرد و هر بار بیمارستان ها را شلوغ تر می کرد و در 

این بین، رخت سیاه بر تن برخی شهروندان می دوخت.
نوروز ۱۴۰۰ با موج چهارم شروع شد، اما همراهی مردم در رعایت دستورالعمل ها 
سبب شد این موج بهتر مدیریت شود، ولی هنوز موج چهارم فروکش نکرده بود که 
هشدار ها و زمزمه ها خبر از موج جدید این همه گیری می داد، موجی که این بار به 
سلاح دلتای هندی مجهز شده بود و گستاخ تر، بی رحم تر و بی محاباتر از امواج 

گذشته در بین افراد جامعه دست به دست می شد.
و  مبتلایان  ها،  فوتی  منحنی  دیگر  بار  و  درنوردید  را  قم  زود  موج خیلی  این 
بستری ها را صعودی کرد. تعداد بیماران بستری را در کمتر از دو ماه، از عدد ۲۰۰ به 
بیش از ۹۰۰ نفر  رساند و به صورت میانگین روزانه ۱۷ بیمار را به کام مرگ کشاند، 
کوتاهی و کم کاری برخی از ما هم، یار و مددکار دلتاویروس شد تا شهر، رنگ قرمز 

پر رنگ به خود بگیرد.
روح و روان فرسوده مردم، که خسته بودند از رعایت دستورالعمل ها، فاصله 
گذاری اجتماعی و زدن ماسک، باری شد تا موج پنجم قوت و قدرت بیشتری به 

خود بگیرد.

چشم هایی که می بیند، ولی باور نمی کند
رعایت  ضرورت  درباره  بهداشتی  مسئولان  اول  ماه های  و  روز ها  هشدار های 
دستورالعمل ها و اعمال محدودیت های کرونایی در رفت و آمد ها و کسب و کار ها 
در چهار موج اول سبب همکاری مردم و گذار به موقع از چهار موج اول شد، ولی با 
شروع موج پنجم گویا عادی انگاری جای واهمه را گرفت، محدودیت ها جدی گرفته 
نشد، حلقه نظارت ها فراخ تر شد و مردم هم رعایت دستورالعمل ها و زدن ماسک را 
به حداقل رساندند، تا جایی که رقم بالای ۷۰ درصدی استفاده از ماسک در قم به 

نزدیک ۴۰ درصد رسید.
 این درحالی بود که کرونا در وجب به وجب شهر و بیمارستان ها و مراکز درمانی و 
پایگاه های بهداشت افسارگریخته جولان می داد، گویا تعداد بالای ۵۰۰ نفر موارد 
کرونا مثبت در روز، شمار سه رقمی موارد بستری در ۲۴ ساعت و فوتی های دو 

رقمی به اعداد و ارقامی عادی بدل شده بودند.
در یکی از شعب بانک های سطح شهر به سراغ یکی از کارمندان رفتم، از او درباره 
شرایط رعایت دستورالعمل ها پرسیدم، او که فهمید خبرنگارم، سفره دلش را باز کرد 
و لب به گلایه و شکایت باز کرد، گلایه از شهروندانی که نه برای سلامتی خود ارزشی 
قائل هستند و نه اطرافیانشان. از موارد متعدد بحث ها و جدل ها با مشتریان درباره 
ضرورت استفاده از ماسک گفت. از اینکه وقتی به مشتریان بدون ماسک خدمات 
بانکی نمی دهند و چه پرخاش گری هایی که نمی بینند و داستانی را تعریف کرد که 
باورش سخت بود: یک ماسک برای دو نفر؛ می گفت دو نفر که برای دریافت وام به 
شعبه مراجعه کرده بودند، به نوبت از ماسک مشترک استفاده کردند تا بتوانند کار 

بانکی خود را انجام دهند.
از طریق یکی از آشنایان تلفنی با یک پرستار هم کلام شدم، دلش پر بود از مردمی 
که چشمشان را به روی واقعیت کرونا بسته اند و رعایت حداقلی که همان ماسک 
است را نادیده می گیرند.   انگار آن چه مردم به چشم می بینند را دیگر باور نمی کنند.

بدرقه ای پر خطردر آرامستانها
در موج پنجم آرامستان اصلی شهر، یعنی بهشت معصومه هم روز های متلاطمی 
را به خود دید، با دوربین خبر دو روزی را در میدان بودیم، آنچه دیدیم شمار قابل 
توجه فوتی هایی  بود که روزانه در قطعات مختلف این آرامستان به خاک سپرده 
می شدند، یک طرف ماجرا مردمی بودند که برای تشییع و تدفین و تسلی به 
خانواده های عزادار می آمدند، طرف دیگر ماجرا اما، سیل جمعیتی بود که برای 
را پشت درب  ویروس  انگار  آرامستان ها می روند،  به  فوج  قبور فوج  اهل  زیارت 

قبرستان پیاده می کنند و نمی ترسند از این همه ازدحام...
شهری که مرگ را در فراموشی پذیرفته 

سطح شهر هم چندان بوی کرونا نمی دهد، آنچه که از نزدیک می دیدم بازار های 
مسقفی است که قاعدتاً باید در شرایط قرمز کرونایی تعطیل باشد، اما انگار موج 
پنجم رگه ای از فراموشی و ساده انگاری را در شهر تزریق کرده... همه مشغول 
کسب و کار، بدون محدودیت ها و بدون تعطیلی، در این میان فقط تداوم محدودیت 
تردد شبانه بر جای مانده که آن هم کسی به آن وقعی نمی نهد، و این طنز تلخ 

ماجراست...
در بازار قدیمی به سراغ یکی از فروشندگان قدیمی رفتم که مغازه ی فروش لوازم 
خانگی اش پر بود از خریدارانی که بدون توجه به دستورالعمل ها در فضایی مسقف 
مشغول خرید بودند، آقای وحیدی فروشنده می گفت: کرونا تمام شده باشد یا نه 
همه ی ما خسته هستیم و باید زندگی کرد، به هر قیمتی، مخصوصا ما بازاری ها 
که تا پای ورشکستگی رفتیم و از طرفی مردم هم از خانه ماندن و ماسک زدن ها 

خسته هستند.
موضوعی که رئیس دانشگاه علوم پزشکی در میانه موج پنجم بار ها به آن اذعان 
کرد، دکتر قدیر می گفت: تجمعات در داخل شهر باعث سینوسی شدن وضعیت 
کرونا در استان قم شده است، به گفته وی ۲۵ درصد مرگ و میر های کرونایی قم 
در روز های اول بستری رقم می خورد و حدود ۳۰ درصد فوتی های کرونایی نیز در 
روز های سوم تا پنجم در بیمارستان ثبت می شود که نشان دهنده مراجعه دیر هنگام 

به بیمارستان است.
او هر بار در مصاحبه می گفت: کاهشی شدن ابتلا، بستری و فوتی به رفتار های 
مردم بستگی دارد و روند تولید بیماری همچنان بالاست و مردم با کاهش حضور 
در تجمعات، کاهش ترددها، و فاصله گذاری و ماسک زدن می توانند روند تولید 
بیماری را به مرحله کنترل درآورند، او حتی در مصاحبه نیمه مرداد شرایط را بحرانی 
توصیف کرد و با اذعان به وضعیت بسیار نگران کننده شیوع کرونا در قم تعطیلی و 
قرنطینه یک هفته ای کامل شهر قم را خواستار شد؛ موضوعی که البته هیچ گاه 

عملیاتی نشد.
هر چه که بود و هست، موج پنجم با وجود مسلح شدن به سویه جهش یافته، 
بیشترین بهره را از کم توجهی ما آدم ها برد تا پس از گذشت دو ماه تازه به قله و 

نوک پیکان برسد.
موج پنجم و معضلی به نام کمبود اکسیژن

یکی از ویژگی های موج پنجم کرونا، که نمود بسیاری داشته و دارد، افزایش قابل 
توجه و محسوس شمار بیماران با افت اکسیژن خون است. این بیماران که در تنفس 
با مشکل مواجه هستند، برای پایدار ماندن شرایطشان نیازمند اکسیژن هستند و 
بالا رفتن شمار این بیماران، بیمارستان ها و مراکز عرضه کپسول اکسیژن را با تقاضا 

و مشکل مواجه کرده است.
محمدرضا بهرامی مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم  می گفت: مانند روز های 
اول شیوع کرونا، با وجود افزایش چند برابری مخازن اکسیژن، تعداد کپسول های 

این جمعیت برای پاسخگویی به تقاضا ها محدود است.
البته این مشکل هیچ گاه به بحران تبدیل نشد، محدودیت دستگاه های اکسیژن 
ساز در مراکز درمانی و بیمارستان ها با تقویت ظرفیت تا حدی حل شد و هلال احمر 

هم از ظرفیت خیرین برای یاری بیماران بستری در منزل بهره برد.
پویش نذر نفس هم گامی برای مشارکت مردم برای رفع این نقیصه بود تا شهر و 
بیماران کروناییش بتوانند هر چند سخت از پیچ سخت این بیماری بگذرند و گام 
آخر را هم ارتش برداشت و در روز های اوج بیماری نیروی زمینی ارتش کاری کرد 
کارستان؛ امیر سرلشگر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش جمهوری 
از بیمارستان  بازدید سرزده  اسلامی که خود فرزند این شهر مقدس است، در 
تنفسی قم، از همکاری و هماهنگی خوب ارتش و مسئولان بهداشت و درمان 
برای مقابله با کرونا ابراز امیدواری کرد و افزود:  کادر فنی و عمرانی ارتش در ۸ روز، 
بیمارستان دائمی تنفسی را در مجاورت بیمارستان شهید بهشتی برپا کردند که با 

ظرفیت ۷۰ تخت، بار بزرگی را از دوش مدیریت درمان استان برداشت.
موج شکنی به نام واکسن

نیمه راه موج اخیر که گذشت اگر چه ورود محموله های واکسن، امید ها را زنده تر 
از قبل کرد، ولی روند کند واکسیناسیون، نتوانست، موج شکن قدرتمندی در برابر 

کرونای پنجم باشد.
با استقرار دولت جدید و پس از تأکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر 
تسریع در واردات و تولید واکسن، شرایط واکسیناسیون در کشور و شهر قم روز به روز 
بهتر شد. با سرعت گرفتن تولید داخلی و واردات و توزیع آن در سطح استان ها، به 
مرور گروه های هدف گسترده تر شدند تا اینکه این امید در دل ها زنده شود که پایان 

همه گیری نزدیک است.
واکسیناسیون در قم، بالاتر از میانگین کشوری؟

تا زمان تنظیم این گزارش درصد افراد بالای ۱۸ سال واکسینه شده در قم ۴۳ 
درصد اعلام شده و بیش از ۵۷۰ هزار دز واکسن در نوبت اول و دوم به شهروندان 

تزریق شده است.
مسئولان دانشگاه علوم پزشکی و مرکز بهداشت با استناد به میانگین ۳۳ درصدی 
واکسیناسیون افراد بالای ۱۸ سال در سطح کشور، شرایط قم را بالاتر از میانگین 
کشوری می دانند، ولی این همه ماجرا نیست و خود به قسمت پنهان ماجرا معترف 
اند، ولی آن قسمت پنهان چیست؟ دکتر محمدرضا قدیر رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی پس از تجزیه و تحلیل و تشریح این درصدها، نکته و تبصره ای را اضافه 
می کند تا ما متوجه شویم، روند واکسیناسیون در قم آن قدر ها هم که فکر می کردیم 
خوب نیست؟ او می گوید باید این نکته در بررسی این آمار ها توجه کنیم که سن 
گروه هدف در قم و ۴ استان دیگر ۱۰ سال کمتر از سایر استان هاست. این یعنی 
که گستره جامعه هدف در قم و این استان ها وسیع تر از جا های دیگر است و 6 

درصد بالاتر از میانگین با این نکته چندان هم قابل توجه و قبول نیست.
در ابتدا، واکسیناسیون در قم با یک مرکز تجمیعی آغاز شد و کم کم شمار این 
مراکز به ۱۷ رسید، برخی مراکز کوچک تر و حاشیه ای صف های مردم را برای 
دریافت واکسن به خود می بیند، ولی مشاهده چند روزه میدانی من در مرکز مصلی 

نشانی از شلوغی و ازدحام نداشت.
روزانه بین ۱۰ تا ۱۲ هزار دز واکسن در استان قم تزریق می شود، این را دکتر 
محبی رئیس مرکز بهداشت استان قم می گوید و البته اضافه می کند، رکورد تزریق 
۱۷ هزار دز واکسن در روز را هم در قم به ثبت رسانده ایم. او می گوید مراکز قم 

ظرفیت تزریق روزانه ۳۰ هزار دز واکسن را  دارند.
دکتر قدیر هم در روز های اوج موج پنجم تأکید می کند: اغلب افرادی که در 

بیمارستان بستری هستند، واکسن دریافت نکرده اند.
موضوع دیگری که در یک گشت و گذار ساده در سطح شهر نمود دارد، کم بودن 
تبلیغات برای واکسیناسیون است و فقط چند بنر کوچک که شاید نتواند طیف مردد 

را خیلی تشویق به واکسیناسیون کند.
موج پنجم جان نزدیک به هزار نفر از همشهریان ما را گرفت و در روز های آینده قطعاً 
به شمار قربانیان افزوده می شود، با این حال پس از دو ماه طاقت فرسا، در سرازیری 
قرار گرفته است؛ گسترش واکسیناسیون و ایمنی طبیعی برخی شهروندان بر اثر 
ابتلا در این موج، سبب فروکش آن شده است. با این حال  تا بازگشت شهر به شرایط 
عادی راهی بس طولانی در پیش است. شاید روزی با رسیدن به تعداد قابل قبولی 
از افراد واکسینه شده، بتوانیم بگوییم کرونا مهار شده است، ولی تا آن روز همچنان 
رعایت دستورالعمل ها و زدن ماسک اولویت نخست است. پس بهتر است همچنان 

مراقب خود و اطرافیانمان در برابر ویروس کرونا باشیم.

چشم هایی که می بیند، ولی باور نمی کند ؛

قصه پرغصه ای به نام کرونا
فوت بیش ازهزار شهروند قمی درموج پنجم 
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معاون فناوری های نوین بانک مرکزی خبرداد:

کاهش ۶۰ درصدی تخلفات قماربازی 
در حوزه کارت به کارت

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: بانک مرکزی فعالیت های قماربازی را به 
صورت هوشمند رصد می کند و تا کنون تخلف در حوزه کارت به کارت 6۰ درصد کاهش 

یافته است.
»مهرداد محرمیان« در نشست خبری با موضوع اقدام های بانک مرکزی برای مقابله 
با قمار در محل بانک مرکزی اظهارداشت: اقدام های بانک مرکزی در این موضوع بر 

سه پایه استوار است.
وی افزود: نخستین استراتژی ما نظارت هوشمند است و قماربازان و فعالان در این 
بخش باید بدانند که فعالیت های آنها رصد می شود و چنانچه فعالیت آنها جزیی باشد 
پیامک هشدار دریافت می کنند و چنانچه به قمار اعتیاد داشته باشند و فعالیت مداوم 

داشته باشند پیامک های اخطار دریافت می کنند.
معاون فناوری نوین بانک مرکزی تاکید کرد: براساس آخرین آمار افرادی که فعالیت 
مداومی در شبکه های شرط بندی داشتند و پیامک اخطار دریافت کردند ۷۵ درصد از 
این افراد پس از دریافت پیامک و اطلاع از رصد آنها توسط بانک مرکزی دیگر در این 

زمینه فعالیت نکردند.
وی استراتژی دوم بانک مرکزی در برخورد با قماربازی را مشارکت دانست و گفت: 
زیست بوم قمار به صورت لایه لایه و مشارکت افراد انجام می شود و براین اساس تصمیم 
گرفتیم ما نیز با نهادهای مختلف برای مقابله با این موضوع مشارکت کنیم و بنابراین 

مثلث دادستانی، بانک مرکزی و پلیس فتا با هم همکاری کنیم.
محرمیان اظهارداشت: اقدام آگاهی رسانی، تشویقی و تنبیهی استراتژی سوم بانک 
مرکزی برای مقابله با قماربازی است و در سال ۹۸ وقتی با درگاه های اینترنتی متخلف 
را جریمه کردیم ظرف مدت کوتاهی این فعالیت های غیرقانونی متوقف شد . وی افزود: 
بسیاری از فعالیت های قماربازی با روش کارت به کارت انجام می شود که با برخوردهای 
انجام شده از آبان سال ۹۸ براساس آمار موجود 6۰  درصد فعالیت ها کاهش یافته است.

پرویز فتاح:

حقوق و دستمزد کارگران
 نباید از تورم عقب بیافتد

رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی با بیان این که کارگران اصلی ترین قشر 
زحتکش تولید هستند، تاکید کرد: حقوق و دستمزد آنها نباید از تورم عقب بیافتد چرا 

که این موضوع به روحیه و معیشت آنها و تولید آسیب می زند.
»سید پرویز فتاح« صبح روز سه شنبه در حاشیه افتتاح خط تولید نخ پنبه ای پلی 
استر شرکت سلک باف یزد در جمع خبرنگاران، ضمن گرامیداشت هفته دفاع مقدس 
در  امروز  کرد:  اظهار  مقدس،  دفاع  دوران  دلاوردی های  و  شهدا  امام  و  شهدا  یاد  و 
عرصه سازندگی و خدمات و تولید همانند دوران دفاع مقدس نیازمند روحیه جهادی 
و بسیجی وار هستیم. وی با بیان این اخبار واصله کارخانه سلک باف یزد تا یک سال 
قبل ناخوشایند و بیانگر زیاندهی این واحد بود، گفت: خوشبختانه با راه اندازی خط 
جدید این واحد که ۱۰۰۰ تن به تولید نخ پنبه ای پلی استر از پارسال افزوده است، شاهد 
سودهی و فروش تمام محصولات تولیدی آن هستیم. رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب 
اسلامی با بیان این که تمام تولید این کارخانه که اکنون سالیانه 6۰۰۰ تن است، در 
داخل کشور به فروش می رسد، بیان کرد: مواد اولیه این واحد تماماً از داخل کشور تأمین 

و با توجه به مصرف تمام محصول، فعلًا صادرات در این بخش نداریم.
وی به رضایتمندی تمام کارگران و مسئولان استان از وضعیت این واحد صنعتی 
خوشنام در استان یزد اشاره کرد و ضمن مهم خواندن این موضوع علی رغم فشار 
تحریم ها و تورم، افزود: البته توجه به معیشت کارگران که اصلی ترین قشر زحتکش تولید 
هستند،  دولت و مجلس محترم باید فکر کنند و این نشود که حقوق و دستمزد آنها از تورم 

عقب بیافتد چرا که این موضوع به روحیه و معیشت آنها و تولید، آسیب می زند.
فتاح با اشاره به همکاری مسئولان استان در تجهیز و احیای مجدد این واحد تولیدی، 
گفت: خوشبختانه تجهیزات جدید این واحد با استفاده از ظرفیت های بومی و داخل 

کشور نصب و راه اندازی شده است و همین انتظار را نیز از یزدی ها داشتیم.
وی به افزایش دو برابری فروش این واحد در سال جاری، ابراز امیدواری کرد با تداوم 
این روند تا یک سال آینده این واحد تولیدی وارد بورس شود تا از محل درآمدهای آن 
شاهد توسعه آینده کارخانه نیز باشیم. رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی در پایان 
نیز خاطرنشان کرد: امیدواریم در چند سال آینده با توجه به این که نخ مبنای تمام 
منسوجات محسوب می شود، افزایش ظرفیت تولید این واحد را نیز شاهد باشیم و بنیاد 

مستضعفان قویاً از این مسیر حمایت خواهد کرد.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: تداوم روند معاملات بازار سرمایه منوط به رشد 
تولید و نیز افزایش صادرات است؛ بنابراین تاکید بر تولید و صادرات منجر به رونق 

معاملات بورس خواهد شد.
»حسین عبدی« ،به عوامل کمک کننده برای تداوم رشد در معاملات بورس اشاره 
کرد و افزود: اگر بخواهیم به صورت پایه ای و زیرساختی بازار سرمایه سالم و رشد 

ادامه دار را در این بازار شاهد باشیم باید تولید مورد تقویت قرار گیرد.
وی اظهار داشت: وزیر امور اقتصادی و دارایی و دولتمردانی که در دولت جدید 
سکان اقتصادی کشور را بر عهده گرفتند و وارد بدنه اقتصادی کشور شده اند، 
سیگنال های مثبتی را در زمینه تولید ارائه کرده اند که می توانند تاثیرگذار در تغییر 

روند معاملات بورس باشند.
عبدی خاطرنشان کرد: مسوولان اقتصادی حاضر در دولت سیزدهم جزو افرادی 
هستند که به عوامل موثر در تولید تاکید دارند که این موضوع می تواند به عنوان 

اتفاقی مثبت در بازار تلقی شود.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه تلاش مسوولان حاضر در دولت فعلی 
در بلندمدت می تواند سبب افزایش بهره وری در تولید و نیز رشد بازار سرمایه شود، 

گفت: ممکن است در کوتاه مدت شاهد ایجاد تغییری در میزان تولید نباشیم اما با 
توجه به رشد نقدینگی، تورم موجود و نیز وضعیت کلانی که اکنون در حال تجربه 
آن هستیم بازار سرمایه محکوم به رشد است و می تواند بازدهی خوبی را در اختیار 

سهامداران قرار دهد.
وی با بیان اینکه به صورت زیرساختی تولید باید مورد تقویت قرار گیرد، افزود: 
تداوم روند معاملات بازار سرمایه هم منوط به رشد تولید و نیز افزایش صادرات است؛ 

بنابراین تاکید بر تولید و صادرات منجر به رونق معاملات بورس خواهد شد.
عبدی ادامه داد: از طرف دیگر صدور قوانین یک شبه و دستورالعمل هایی که 
منجر به قیمت گذاری دستوری می شود، جزو موارد تضعیف کننده در فعالیت بازار 

سرمایه است.
توجه ویژه دولت به تولید 

این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه دولت باید توجه ویژه به تولید داشته 
باشد، افزود: دولت بهتر است در کنار اقدامات خود از محرک اقتصادی مرتبط با 

بازار سرمایه حمایت و تا حد امکان از قوانین دستوری اجتناب کند.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه بورس تا پایان سال می تواند بیشترین 

بازدهی را در مقایسه با سایر بازارهای موازی در اختیار سرمایه گذاران قرار دهد یا 
خیر، گفت: بازار سرمایه همیشه در طول دوره های مختلف  به سرمایه گذاران ثابت 
کرده است که بهتر از بازارهای موازی می تواند عمل کند و بازدهی بهتری را نسبت 

به دیگر بازارها در اختیار سرمایه گذاران قرار دهد.
عبدی به علت چنین اتفاقی در بازار سرمایه اشاره کرد و اظهار داشت: دلیل این 
موضوع استفاده از اهرم و مولفه های اهرمی در ساختار سرمایه شرکت ها است که 
باعث می شود زمانی نرخ ارز یا تورم در کشوری بالا باشد، شرکت ها با استفاده از 
ابزارهای مالی بازدهی معقولی را در اختیار سرمایه گذاران قرار دهند و سهامداران 

خود را منتفع کنند.
توصیه به سهامداران

این کارشناس بازار سرمایه به سهامداران توصیه کرد و گفت: با توجه به وجود 
چنین مسایلی در بازار سرمایه، به سهامداران یا سرمایه گذاران پیشنهاد می کنیم تا 
به طور حتم برای سرمایه گذاری در این بازار صبوری کنند و سهامدار شرکت هایی 
باشند که با توجه به تورم موجود و نرخ ارز قادر به کسب قابل توجهی از آن سهام 

باشند.
وی ادامه داد: شرایط فعلی بازار به گونه ای است که با توجه به نرخ تورم و ارز 
خوش بینی هایی درخصوص عملکرد بهتر بازار سرمایه نسبت به دیگر بازارها وجود 

دارد و خروج پول از این بازار و ورود آن به دیگر بازارها منطقی به نظر نمی رسد.
بزرگترین چالش پیش روی بازار سهام

عبدی بزرگترین چالش پیش روی بازار سهام را قیمت گذاری دستوری عنوان کرد 
و افزود: قیمت گذاری دستوری به عنوان مادر همه دشمنان بازار سرمایه شناخته 

می شود.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: زمانی که در اقتصاد کشور شرایط تورمی و 
افزایش قیمت ارز تجربه می شود شرکت ها می توانند از افزایش قیمت ارز، فروش 
داخلی خود را افزایش دهند اما قیمت گذاری دستوری مانع از آن می شود که 

شرکت ها قادر به مطرح کردن نرخ رقابتی در اقتصاد داخلی باشند.
وی اظهار داشت: قیمت گذاری دستوری منجر به بهم ریختگی برنامه پیش روی 
فعالیت شرکت ها، پایین نگه داشتن حاشیه سود شرکت ها، زیاندهی شرکت ها و 

کاهش رغبت شرکت ها برای تولید می شود.
عبدی با تاکید بر اینکه نقش قیمت گذاری دستوری را در بازار سرمایه مهم و مضر 
است گفت: اگر دولت سیزدهم بتواند علاوه بر کنترل شرایط اقتصادی و کاهش 
نرخ تورم، میزان قیمت گذاری دستوری را به حداقل برساند شاهد افزایش تولید و 

اشتغال در کشور خواهیم بود.
این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه قیمت گذاری دستوری بزرگترین 
دشمن بازار سرمایه است، گفت: اگر دولت با ساز و کارها و استراتژی هایی که پیش 
روی خود قرار می دهد، اجازه جریان قیمت گذاری ها را به صورت آزادانه دهد می 
تواند به عنوان بزرگترین اقدام دولت، منجر به تولید و اشتغال شود و به تبع این اتفاق 

در بلندمدت هم برای اقتصاد کشور مثبت است.

یک کارشناس بازار سرمایه اعام کرد: 

مهمترین عوامل تاثیرگذار در تداوم رشد معاملات بورس

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه آزاده حسینخانی با ارائه دوبرگ استشهاد مشهود مصدق 

اعلام داشته که سند مالکیت تمامی سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی 
۲۹۱/۵۴6۱ اصلی واقع در بخش۵ ثبت قم که دردفتر ۲۰۲ و صفحه ۳۱6 
سند چاپی شماره ۰۰۹۰۰۰ به نام ایشان ثبت وسند صادر گردیده سپس 
نامبرده اعلام نموده به علت سهل انگاری سند مالکیت مزبورمفقود گردیده 
است لذا به استناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت 
نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به 

صدور اسناد مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.ح/
)م الف 14455(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد و اماک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:1400/06/۳1

------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

مورخه   ۱۳۲۴۵۷ وکالتنامه  موجب  به  باقری  العابدین  زین  آقای 
۰۱/۰۸/۱۳۹۸ دفترخانه ۵ قم با ارائه دوبرگ استشهاد مشهود مصدق اعلام 
داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک ۵۰6 اصلی واقع در بخش یک قم در 
صفحه ۴۰6 دفتر ۱۳۴ ذیل ثبت ۱۷۲۸۳ به نام زهرا راجی ثبت وسند مالکیت 
موجب  به  نامبرده  است.سپس  گردیده  صادر  مسلسل ۸۰۱۵۰۱  بشماره 
دادنامه حصر وراثت 6۵6 مورخه ۱۳۹۰/۱۰/۲۹ شورای حل اختلاف تهران 
فوت نموده که تنها ورثه وی عبارتند از لطف اله شمسی مشکول که به علت 
سهل انگاری مفقود گردیده وتقاضای صدور سند المثنی را نموده اند.لذا 
مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت 
نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به 

صدور اسناد مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۴۴۵۷(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد و اماک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:1400/06/۳1

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس اعام کرد :

چهار عامل عمده مشکلات اقتصادی ایران 
اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
و  بانکی  مالیاتی،  نظام  اقتصادی،  ثبات  عدم  گفت: 
ساختارهای بیمه ای چهار مشکل عمده اقتصاد ایران از 

۹۷ تاکنون بوده است.
»محمدرضا پورابراهیمی داورانی « دوشنبه شب در برنامه 
تیتر امشب شبکه خبر افزود: با همکاری دولت و مجلس 
و رفع مشکلات موجود، شاهد تحولات و بهبود تدریجی 

شرایط اقتصادی در ایران خواهیم بود.
 نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی 
اظهار داشت: دولت سیزدهم با تغییر رویکردهای حرفه ای 
و تخصصی در حوزه تجارت خارجی اقدامات خوبی را آغاز 
کرده است و پذیرش ایران در پیمان شانگهای نشان دهنده 
مسیر جدیدی است که کنار قدرت های بزرگ اقتصادی و 
انجام سرمایه گذاری متقابل با کشورهای عضو می تواند 

بهبود شرایط اقتصادی را برای ایران رقم بزند.
اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
تاکید کرد: همکاری در پیمان های اقتصادی با کشورهای 
منطقه و همسایه، حضور ایران در پیمان شانگ های و 
افزایش تولید با استفاده از ظرفیت های داخلی علیرغم 
ایران بسیار  اقتصادی  توسعه  اقتصادی در  تحریم های 

تاثیرگذار خواهد بود.
نفت،  فروش  تحریم  وجود  با  کرد:  بیان  ابراهیمی  پور 
فروش فرآورده های نفتی تحریم نبوده است در حالی که 
با صادرات فرآورده های نفتی و پتروشیمی و فرآورده های 
پالایشگاهی می توانیم از ظرفیت های داخلی کشور برای 

دستیابی به رشد و توسعه اقتصادی استفاده کنیم.
اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
یادآور شد: توسعه ترانزیت در سر فصل خدمات برای ما 
بسیار اهمیت دارد و با توجه به سند همکاریهای تجاری 
۲۵ ساله بین ایران و چین باید از این ظرفیت با توجه به 

موقعیت ایرانی استفاده شود.
وی بیان کرد: پیش بینی ما این است که دولت سیزدهم 
در مسیر بهبود شرایط کسب و کار حرکت های خوبی را 
آغاز کرده است در حالی که در دولت یازدهم و دوازدهم 
دولت به جای توجه به ظرفیت های درون زا به ظرفیت 
های برونی توجه بیشتری داشت و به حوزه های داخلی 
توجه کمتری شد. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی بر افزایش سرمایه گذاری های داخلی و 
خارجی در اقتصادی ایران تاکید کرد و گفت: جذب منابع 
مالی برای سرمایه گذاری های داخلی و خارجی در رشد و 
توسعه اقتصادی کشور اهمیت زیادی دارد در حالی که در 
طول سال های گذشته هرگونه سرمایه گذاری خارجی در 

کشور روند نزولی داشته است.

پورابراهیمی تصریح کرد: در جذب سرمایه گذاری های 
خارجی دولت سیزدهم پیشنهادات خوبی ارائه داده است 
با رفع مشکلات اقتصادی از جمله مسایل  و امیدواریم 
مربوط به مالیات ارزش افزوده آینده اقتصاد ایران در مسیر 

رشد و توسعه اقتصادی گام بر دارد.
این نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی 
اظهار داشت: ما در حوزه مالیاتی در سال ۱۴۰۰ به دنبال 
این هستیم که مالیات بر اساس تولید در نظر گرفته شود 
تا ضمن جلوگیری از فرار مالیاتی مشکلات نظام مالیاتی 

اقتصاد ایران را نیز برطرف شود.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در 
پایان به آماده سازی برنامه هفتم توسعه اشاره کرد و گفت: 
ما در برنامه هفتم توسعه به دنبال این هستیم که با تشویق 

بنگاه های اقتصادی برای تولید بیشتر و کاهش مالیات این 
بنگاه ها، زمینه رشد و توسعه اقتصادی را در کشور فراهم 

کنیم.
اقتصاد ایران طی ده سال گذشته ۲۰ درصد کوچکتر 

شد
»وحید شقاقی« کارشناس اموراقتصادی در این برنامه 
انجام  اقتصادی  رشد  محرک  موتور  گفت:  تلویزیونی 
سرمایه گذاری است و به علت نبود سرمایه گذاری در 
طول ۱۰ سال گذشته، اقتصاد ایران ۲۰ درصد کوچکتر 

شده است.
وی گفت: در آخرین آمار بانک جهانی تولید ناخالص 
داخلی ایران در قدرت برابری خرید که قبلا رتبه ۱۸ بودیم 
به رتبه ۲۲ تنزل پیدا کردیم، زیرا میزان تولید ناخالص 
داخلی ایران از ۱۳۵۰ میلیارد دلار به ۱۱۰۰ میلیارد دلار 

در سال کاهش یافته است.
این کارشناس اقتصادی یادآور شد: متاسفانه اقتصاد 
ایران در دهه ۹۰ کمترین رشد را داشته است اما امسال 
رشد اقتصادی ایران به ۳.۴ تا ۴ درصد افزایش خواهد 
بر داشته شود ممکن است رشد  اگر تحریم ها  و  یافت 

اقتصادی ایران به بیش از ۸ درصد برسد.
شقاقی بیان کرد: آمارها نشان می دهد که متوسط رشد 
اقتصادی ایران در دهه ۹۰ معادل صفر بوده است و در 
طول یک دهه اقتصاد ایران رشد و توسعه را تجربه نکرد و 
کرونا نیز مزید بر علت شد و هم اکنون اقتصادی ایران با 

کشورهای مشابه فاصله زیادی پیدا کرده است.
وی تاکید کرد: عدم پیش بینی پذیر بودن، کاهش قدرت 
رشد  بزرگ  موانع  از  گذاری  سرمایه  نبود  و  مردم   خرید 
اقتصادی ایران است زیرا رشد و توسعه اقتصادی نیازمند 
رونق کسب و کار، افزایش سرمایه گذاری ها، مقابله با فساد 

و رانت و دیپلماسی قوی اقتصادی است.

معاون سازمان استاندارد گفت: برای تامین الزامات استاندارد، پلتفرم خودروسازان 
قدیمی است و اگر بخواهیم استانداردهای ۸۵ گانه را پیاده کنیم، خودروسازان مجبور 

به جمع آوری تمام پلت فرم ها می شوند.
مسلم بیات صبح دیروز در بیست و ششمین نشست هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران اظهار داشت: سیاست کلی ما در سازمان ملی استاندارد ایجاد تعادل بین 
تجارت و فرایند استانداردسازی است؛ به گونه ای که ضمن تسهیل و تسریع فرایند 
تجارت، حقوق مصرف کننده را هم تأمین کنیم و ایمنی و سلامتی مصرف کننده به 

مخاطره نیفتد. در این راستا هم هرگز پشت درهای بسته تصمیم نگرفتیم.
معاون سازمان ملی استاندارد افزود: دو بسته حمایتی تدوین کردیم تا تغییرات 
بنیادین در ارتباط با کاهش هزینه های تولید در رابطه با فرایند استانداردسازی شکل 

گیرد.
وی ادامه داد: استاندارد برای صادرات مشکل آفرین نمی شود. صادرکننده اگر 
پروانه استاندارد معتبر داشته باشد بدون ارزیابی می تواند کالا را به هر مقصدی صادر 
کند. تولیدکننده هم اگر پروانه معتبر استاندارد داشته باشد، برای واردات مواد اولیه و 

واسطه ای تسهیلات خوبی دریافت می کند.
معاون سازمان ملی استاندارد در مورد سیلندرهای گاز اکسیژن طبی نیز اظهار 
داشت: این سیلندرها مشمول استاندارد اجباری است اما باز هم در دوره های زمانی 
مشخصی مورد آزمون قرار می گیرد. تمام سیلندرها در دوره ۵ ساله باید تست مجدد 
شوند تا اطمینان حاصل کنیم شرایط ایمنی همانند روز اول برقرار است. ما به وزارت 
بهداشت نامه زدیم و شرکت های بازرسی و آزمایشگاه های مجاز را معرفی کردیم و باید 

سیلندرها را بر اساس تاریخ تولیدشان، مورد آزمون مجدد قرار دهید.
مسئولان  اجباری،  استانداردهای  بر  علاوه  تحریم ها  رغم  علی  گفت:  بیات 
خودروسازی را مکلف کردیم که برای تولیدات جدید، هیچ ارفاقی از نظر استانداردهای 

۸۵ گانه در نظر نخواهیم گرفت.
وی افزود: برای تأمین الزامات استاندارد، پلتفرم کارخانجات خودروسازی قدیمی 
است و اگر بخواهیم استانداردهای ۸۵ گانه را پیاده کنیم، خودروسازان ما مجبور 

می شوند تمام پلت فرم ها را جمع کنند.
معاون سازمان ملی استاندارد گفت: همچنین به صنعت بیمه اعلام کردیم بدون 
تاییدیه استاندارد نباید محصول را بیمه کند. چرا آسانسوری که تاییدیه استاندارد 

نگرفته است بیمه می شود؟

معاون سازمان ملی استاندارد:
اگر استانداردهای خودرویی را پیاده کنیم،همه پلتفرم ها باید جمع شود

دبیرانجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان کشور 
گفت: در سال های گذشته صنعت خودرو و سیاستگذاران 

این صنعت فرصت های زیادی را از دست دادند و انحراف 
قابل توجهی از سند چشم انداز آن اتفاق افتاد.

در  گذشته  سال های  در  افزود:  محبی نژاد«  »آرش 
سند چشم انداز ۱۴۰۴ خودرو تولید سه میلیون دستگاه 
خودروی سواری )که یک میلیون دستگاه آن باید صادر 
شود(، تولید ۱۲۰ هزار دستگاه خودروی تجاری و صادرات 
ارزش  به  قطعه  تولید  همچنین  و  آن  دستگاه  هزار   ۳۰
۲۵ میلیارد دلار و صادرات به ارزش 6 میلیارد دلار در آن 

پیش بینی شده بود.
اگرچه دشوار  مهم،  این  به  بیان داشت: دستیابی  وی 

مقدمات،  سری  یک  به  نیاز  و  نیست  محال  اما  است 
زیرساخت ها و پیش زمینه ها دارد که در صورت تامین آنها و 
همچنین تدوین برنامه منسجمی از سوی دولت و بالا بردن 
جذابیت سرمایه گذاری در صنایع خودرو و قطعه سازی، 

دست یافتنی است.
این مقام صنفی ادامه داد: باید با یک سری سیاست های 
کلان بتوان همکاری های مشترک با خودروسازان خارجی 
فناوری  آوردن  به  ملزم  را  خارجی ها  البته  و  کرد  تعریف 
محصولات  یک سوم  دست کم  صادرات  و  فنی  دانش  و 
این صورت  در  و قطعه( کرد که  از خودرو  )اعم  تولیدی 

می توان امید داشت صادرات به رقم مورد نظر نزدیک شود.
وی درخصوص افزایش تیراژ خودرو نیز گفت: بخشی 
از این مهم به برنامه ریزی دقیق و منسجم میان مدت و 
بلندمدت و هم سویی ارکان موثر در تصمیم گیری صنعت 
خودرو اعم از دولت، مجلس، بانک مرکزی، قوه قضائیه و 

نهادهای نظارتی بازمی گردد.
محبی نژاد، رصد دقیق سند چشم انداز ۱۴۰۴ خودرو و 
بررسی انحرافات و انجام اصلاحات در آن را خواستار شد 
و تصریح کرد: در این صورت می توان برای دستیابی به 

اهداف تعریف شده امیدوار بود.

دبیرانجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان خبرداد:
انحراف قابل توجه در سند چشم انداز 1۴۰۴ خودرو
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۲۰ بازیکن ایرانی در فصل نقل و انتقالاتی تابستانی به تیم های مختلف اروپایی 
و آسیایی منتقل شدند. فصل نقل و انتقالاتی تابستانی در لیگ های مختلف 
دنیا به پایان رسید و باشگاه های مختلف بازیکنان مدنظر خود را برای فصل پیش 
رو جذب کردند. تعداد ایرانی هایی که به لیگ های مختلف خارج از ایران منتقل 
شدند همانند چند سال گذشته کم نبودند و در این فصل به بیشترین تعداد خود 
نیز رسید. ۲۰ فوتبالیست ایرانی در لیگ های مختلف جا به جا شدند تا تعداد 
لژیونرهای ایرانی شاغل در لیگ های مختلف به بیش از ۵۰ لژیونر برسد. حضور 
بازیکنان از جمله سردار آزمون و مهدی طارمی که توانسته اند نام ایرانی ها را بر سر 
زبان بیندازند، بازیکنان ایرانی را مصمم تر از گذشته کرده است و درخشش بازیکنان 
ایرانی باعث شده است فوتبالیست های جوان ایرانی از همان ابتدای دوران بازی  
خود به فکر لژیونر شدن بیفتند. جدا از بازیکنان ایرانی شاغل در اروپا تعداد زیادی 
از ایرانی ها در لیگ قطر توپ می زنند و در این فصل دو بازیکن ایرانی به لیگ امارات 
پیوستند تا تعداد ایرانی های حاضر در لیگ های حاشیه خلیج فارس به عدد ۱۱ 

برسد. براساس آمارها ایرانی ها در ۲۱ کشور از قاره های آمریکا، اروپا و آسیا توپ 
می زنند و لیگ قطر با ۹ بازیکن بیشترین تعداد بازیکن ایرانی را داراست و پس از 
آن می توان به پرتغال، هلند، آذربایجان و یونان اشاره کرد که ایرانی ها در آن حضور 
دارند. در ادامه به انتقال ۲۰ بازیکن ایرانی در فصل نقل و انتقالاتی ۲۰۲۲_۲۰۲۱ 

به لیگ های مختلف اروپایی و آسیایی می پردازیم:
علیرضا جهانبخش: فاینورد هلند

هافبک تیم ملی ایران پس از سه فصل ناموفق در برایتون و تیم ملی انگلیس به 
فاینورد رفت و در شروع کارش با این باشگاه پر سابقه هلندی درخشان ظاهر شد و 

نشان داد هنوز آماده است و به روزهای اوج خود باز می گردد.
احسان حاج صفی و میلاد محمدی: آ ا ک آتن

دو مدافع تیم ملی ایران پس از جدایی از سپاهان و خنت بلژیک به تیم کریم 
انصاری فرد ملحق شدند تا سه ایرانی این باشگاه مطرح یونانی لقب بگیرند. میلاد 
محمدی هنوز به ترکیب آ ا ک نرسیده است اما حاج صفی در چند دیدار گذشته این 

تیم جایگاه ثابتی داشته است.
امیر عابدزاده: پونفرادینا اسپانیا

کمتر کسی تصور می کرد دروازه بان آماده مارتیمیو پرتغال با وجود پیشنهادهای 
خوب به لالیگای ۲ منتقل شود اما با گذشت چند هفته پونفرادینا در صدر جدول 
این لیگ و امیرعابدزاده با نمایشی درخشان و چهار کلین شیت از شش بازی 

چشم ها را بیشتر از گذشته به خود دوخته اند.
علیرضا بیرانوند: بواویشتا پرتغال

دروازه بان شماره یک تیم ملی برای فرار از شرایط نامساعدش در لیگ بلژیک به 
بواویشتا آمد اما با هنوز نتوانسته جایگاه ثابتی در تیم جدیدش پیدا کند و به نظر 

می رسد کار سختی برای بازگشت به روزهای اوج خود خواهد داشت.
پیام نیازمند: پورتیموننزه پرتغال

سومین دروازه بان ملی پوش ایران پس از چند فصل موفق در سپاهان به لیگ پرتغال 
پیوست تا به بلند پروازی هایش ادامه دهد. او هنوز جایگاه ثابتی در تیم جدیدش ندارد 

اما امیدوار است به زودی به دروازه بان شماره یک پورتیموننزه تبدیل شود.
کاوه رضایی: لوون بلژیک

مهاجم تیم ملی ایران پس از جدایی از شارلروا و خنک بلژیک به لوون تیم دیگری 
از این لیگ پیوست تا به آمادگی و روزهای اوج خود در فصل های گذشته بازگردد.

مجید حسینی و علی کریمی: کایسری اسپورت
مدافع فصل گذشته ترابوزان اسپورت پس از فصل نسبتا ناموفق با این تیم به 
کایسری اسپورت پیوسته است و با وجود پیشنهادهای مختلف در این فصل نیز 
کار خود را در لیگ ترکیه ادامه خواهد داد. همچنین علی کریمی هافبک فصل 
گذشته الدحیل قطر به این تیم پیوست اما پس از مصدومیت از لیست این تیم کنار 

گذاشته شد.
حسین کنعانی زادگان: الاهلی قطر

کنعانی زادگان که با حضور اسکوچیچ جایگاه ثابتی را در تیم ملی پیدا کرده است 
پس از جدایی از پرسپولیس تصمیم گرفت لژیونر شود و در این فصل از رقابت ها در 

الاهلی قطر توپ خواهد زد.
مهدی قایدی و احمد نورالهی: شباب الاهلی امارات

دو ستاره فصل گذشته استقلال و پرسپولیس با جدایی از تیم هایشان به لیگ 
امارات پیوستند تا بعد از چند فصل غیبت بازیکنان ایران به این لیگ منتقل شوند. 

دو ملی پوش ایرانی الاهلی در بازی های ابتدایی تیم شان درخشان ظاهر شدند.
محمد محبی: سانتاکارا پرتغال

مهاجم جوان سپاهان برای ادامه ماجراجویی و پیشرفتش به لیگ پرتغال رفت تا با 
بازی های درخشان در این بتواند نظر اسکوچیچ را برای حضور در تیم ملی به خود 

جلب کند. باشگاه سپاهان او را با شهریار مغانلو، مهاجم سانتاکلارا معاوضه کرد.
همچنین از دیگر انتقال ها می توان به انتقال رامین رضاییان به السیلیه، امید 
ابراهیمی به الوکره و اشکان دژاگه به الشحانیه قطر، محمد نادری به آلتای اسپور 
ترکیه، ایمان باصفا به بنگالور هند، سعید باقرپسند به سومغاییت، نوید ناصری به 

لینفیلد ایرلند شمالی اشاره کرد.

تابستان شلوغ لژیونرهای  ایرانی؛

ورزشکاران توپ وپر درانتظار افتخارات مجدد؛ انتقال 2۰ ایرانی به اروپا و آسیا

بدمینتون قم درآزمونی دشوار

ایمان / رضا ملکی
بیست وپنج سال پیش مرتضی چراغچی از چهره های نامدار فوتبال قم و دانش 
آموخته مدرسه عالی ورزش آستینهای همت را بالا زد تا با معرفی ورزش جدیدی 
به نام بدمینتون شور وحال خاصی را در نزد دوستداران جوان این رشته بوجود 
آوردودر گام نخست معرفی استعداد های ناب در دستورکارهیئت بدمینتون قرار 

گرفت.
درچند سال اولیه تمرینات مستمر وتلاشهای خستگی ناپذیر جوانان برومند 
این رشته درکشور نتیجه داد وقهرمانان بزرگی در بدمینتون کشور از ولایت معرفی 
گردیدند.محمد مطیع،پیمان جباری،چراغچی ،حامد شعبانیان  وغیره نفراتی 
بودند که در چندسال پیاپی باقهرمانیهای متوالی خود قلب دوستداران این رشته 
در قم را شاد نمودند.بعد از مرتضی چراغچی ،محسن فرجی از قهرمانان نامدار 
کشتی ایران که از چهره های مورد وثوق ورزش قم شناخته میشد سکان هدایت 

این رشته را در دست گرفت.
تلاشهای بی نظیروارزشمند او دربویایی این رشته در طول خدمت صادقانه اش 
همواره مورد احترام اهالی این رشته قرار داشت.علی پنجه باشی از فوتبالیست 
های ارزنده تیم قم که از مدیران ورزشی آموزشگاههامحسوب می شود بعنوان 
سومین نفر در هدایت مردان توپ وپر به جامعه بدمینتون معرفی گردید.تلاش 
او درکسب کرسیهای مربیگری وداوری درعرصه های بین المللی درنزد اهالی این 

رشته ومعرفی نفرات جدید که باعلم روز این رشته آشنا بودند خلاصه گردید.
از داوران  المللی جهت قضاوت مسابقات توسط تنی چند  چند اعزام بین 
شایسته قمی بیانگر این مطلب بود که بدمینتون قم راه خود راپیدا نموده است تا 
درکنارقهرمانی های متعدد نوگلان وجوانان شایسته ولایت در مسیر معرفی مربیان 

و داوران حاذق قمی به جامعه بدمینتون کشور نیز شایسته عمل نمایند.
درمسیر چهارم مهدی فرجی فرزند برومند محسن فرجی هدایت این رشته زیبا 
وجذاب را دردست گرفت.تلاشهای ابتدایی این جوان پرانرژی درپیچ وخمهای 
ایجادشده در کالبد این رشته گم شد تا خیلی زود وی جایش رابه حسین زاده از 

داوران شایسته ونامداربین المللی بدمینتون بسپارد.
حسین زاده نیزبا زحمات بسیارش تاکنون توانسته خدمات شایسته ای را برای 
اعتلای این رشته دوست داشتنی در قم انجام دهد.اشتیاق پرشورنوجوانان و 
جوانان درپیوستن به این رشته در سالن اختصاصی بدمینتون وکسب عناوین 
متعدد مسابقات قهرمانی کشور درسنین پایه و آموزشگاهی همه و همه نشانگر 
یک عزم راسخ برای رسیدن این ورزش به پویایی کامل و عرض اندام نمودن در 

کشور میباشد .
از جمله جوانان برومند و شایسته ای که توانسته در چندین سال پیاپی در 
بدنه بدمینتون قم صاحب افتخار و کسب عناوین متعدد کشور می شود محسن 
صادقیان است که هم در مسیر قهرمانی شایسته و پرتلاش نشان داده و هم در 
مسیر پرورش نسل جوان در لباس مربیگری نیز توانسته خدمات شایانی را برای 

قمی ها در بر داشته باشد.
قهرمانی رعد پدافند هوائی بدمینتون قم در مسابقات سوپر لیگ کشوری 
درسال گذشته که با هدایت وکاپیتانی شایسته صادقیان همراه بود باعث گردید تا 

بچه های این رشته در سال جدید نیز خود را در آزمونی سخت ببینند.
سرهنگ صانعی مسئول فهیم و پرتلاش  رعد پدافند هوائی استان قم که ازجمله 
عاشقان ورزش محسوب مشود تاکنون درچندین رشته باجذب نیروهای فعال 

وکارآمد سربازتوانسته به ورزش قم خدمت نماید.
قبول مخارج تیمهای شرکت کننده درمسابقات قهرمانی تحت پوشش این 
سازمان وآسوده خاطر بودن قهرمانان این رشته از رسیدگی مطلوب به وضع آن 
درکوران مسابقات باعث شده تا دربدمینتون بچه های دوست داشتنی این رشته 
امسال هم درقالب تیم رعد پدافند هوائی بتوانند افتخار آفرین ظاهر شوند واز مقام 
قهرمانی خود دفاع نمایند. آنچه از مشکلات این رشته درحال حاضرمیتوان نوشت 
مخارج سنگین خرید توپهای اختصاصی این رشته میباشد که هرکدام بالغ بر۵۰ 
هزار تومان مییباشد که فراهم نمودن تعداد توپ های تمرینی درسالن برای هیئت 
بدمینتون با دشواری های بسیاری همراه است که نیم نگاه محبت آمیز مسئولان 
فهیم ورزش قم را دریاری رساندن به این رشته جذاب می طلبد. در پایان میتوان 
گفت که مردان پرافتخارتوپ و پر درآزمونی سخت و بانگاه به افتخارات مجددعزم 

خود را جزم کرده تا بتوانند باردیگر درسکوی اول قهرمانی سرود فتح سردهند.

چرا شهباززاده پیشنهاد استقلال 
را نپذیرفت؟

آقای گل فصل گذشته لیگ برتر با اینکه از تیم سابقش پیشنهاد داشت، اما 
ترجیح داد همچنان فوتبالش را در سپاهان ادامه دهد. سجاد شهباززاده مهاجم 
پیشین تیم های سایپا، استقلال و نفت تهران که فصل گذشته با درخشش در تیم 
سپاهان توانست در پایان فصل عنوان آقای گلی را به دست آورد، یکی از اهداف 
نقل و انتقالاتی استقلال و پرسپولیس بود که در نهایت این اتفاق نیفتاد و جدیدترین 
آقای گل لیگ برتر ترجیح داد به جای پذیرفتن پیشنهاد سرخابی ها، در سپاهان 
تایید داشتن  تلویزیونی ضمن  ادامه دهد. شهباززاده یک گفتگوی  را  فوتبالش 
پیشنهاد از استقلال و پرسپولیس، با بیان اینکه حاضر شد با مبلغی کمتر از پیشنهاد 
سرخابی ها قراردادش را با سپاهان تمدید کند، دلخوری اش را از مسئولان استقلال 
ابراز داشت و گفت: درست نبود در خصوص من از واژه بازارگرمی با نام استقلال 
استفاده می شد. وی تاکید کرد: پیشنهاد باشگاه استقلال واقعا وجود داشت و 
من حق داشتم پیشنهاداتم را با یکدیگر مقایسه کرده تا در نهایت بهترین تصمیم 
را می گرفتم. شهباززاده خاطرنشان ساخت: برای من مبلغ قرارداد در اولویت قرار 
نداشت و برخی مسائل دیگر را هم ملاک ارزیابی پیشنهاداتم قرار دادم. به عنوان 
مثال برای من مهم بود با چه مدیری قرار است کار کنم و اینکه آیا با مدیر باشگاهی 
که به من پیشنهاد داده می توانم کار کنم یا خیر. آقای گل لیگ برتر گفت: من فقط 
امسال را لحاظ نمی کنم و برای آنکه در سالهای بعد هم بتوانم سطح کیفی خودم را 
حفظ کنم، حاضر شدم یکی دو میلیارد هم کمتر از پیشنهادهای دیگر با سپاهان 
توافق کنم و الان هم می گویم رقم قرارداد من با سپاهان به مراتب کمتر از پیشنهادی 

است که از استقلال و پرسپولیس داشتم.

فرشاد فرجی: 
بازی کردن کنار »سیدجلال« فوق العاده است

 مدافع پرسپولیس گفت: بازی کردن کنار »سیدجلال حسینی« عالی است. 
وقتی یک رهبر فوق العاده کنارت باشد همه جوره کارت راحت می شود.

»فرشاد فرجی« درباره پیروزی مقابل استقلال تاجیکستان و شروع دور جدید 
تمرینات پرسپولیس اظهار داشت: پیروزی مقابل استقلال تاجیکستان عالی بود. 
برد شیرینی به دست آوردیم. فعلا برای بازی الهلال آماده می شویم. روز گذشته 
استارت بسیار خوبی داشتیم و تمرین خوبی انجام دادیم. انشالله با ادامه همین 

تمرینات بتوانیم بازی خوبی با الهلال انجام دهیم.

 سرمربی تیم ملی فوتسال گفت: ازبکستان تیمی قوی و سختکوش است 
و ما نباید به اشتباه آن ها را دست کم بگیریم.

»سیدمحمد ناظم الشریعه« در خصوص تیم ملی فوتسال در جام جهانی 

۲۰۲۱ لیتوانی اظهار داشت: خدا را شکر می کنم که مردم از نتایج خوشحال 
هستند و ما هم خوشحالیم که توانستیم با 6 امتیاز به دور بعدی صعود کنیم. 
در دیدار با آرژانتین به یکی دو بازیکنی که مصدوم بودند استراحت دادیم و 

برای دیدار روز جمعه با ازبکستان مشکلی نداریم.
وی در خصوص وضعیت مصدومیت »حسین طیبی« تصریح کرد: طیبی 
امروز یک عکس دیگر از محل مصدومیتش می گیرد و وضعیت او مشخص 
خواهد شد.  ناظم الشریعه در مورد تیم ازبکستان که حریف ایران در مرحله 
یک هشتم نهایی جام جهانی فوتسال است، گفت: این تیم بسیار خوب و 
سخت کوش است. در جام جهانی بهترین تیم ها حضور دارند و نباید تیمی 
دست کم گرفته شود. این تیمی که در ازبکستان با آن بازی کردیم با تیمی 
که در تایلند با آن روبرو شدیم زمین تا آسمان با هم تفاوت دارند. اصلا نباید 
اشتباه کنیم و این تیم را ضعیف بدانیم. خواهش می کنم که در برنامه های 

تلویزیونی نیز به این موضوع توجه شود. 
وی افزود: ازبکستان بعد از تورنمنت تایلند با اسپانیا بازی کرد و در این سه 
سال ۱۸ بازی با بهترین تیم های دنیا داشته و به نظر من آن ها شرایط بسیار 

خوبی دارند. متاسفانه برخی به دنبال این هستند که ازبکستان را تیمی 
ضعیف نشان دهند. تمام تمرکز ما در حال حاضر روی این دیدار است و 
مطمئن هستیم که آن ها دست و پا بسته نیستند. البته ما با ازبکستان زیاد 

بازی کردیم و شناخت بیشتری از این تیم نسبت به دیگر حریفان داریم. 
سرمربی تیم ملی فوتسال در مورد تیم قزاقستان نیز اظهار داشت: این تیم 

شعبه ۲ برزیل است و تیم بسیار قدرتمند در جام جهانی نشان داده است. 
ناظم الشریعه در خصوص شخصیت بازیکنان تیم ملی فوتسال در این 
مسابقات گفت: بازیکنان ما ثابت کردند که در این سال ها با غیرت و شرافت 
خود بازی می کنند. من ۷ سال با این بچه ها کار کردم و می دانم که بزرگترین 

انگیزه و تلاش آن ها برای تیم ملی و مردم است. 
وی در پایان بیان کرد: امیدوارم که با حمایت از تیم ملی بتوانیم رو به جلو 
برویم چرا که اگر می خواهیم تیم بهتری داشته باشیم، باید حمایت بیشتری 

از تیم ملی داشته باشیم و بار اضافه روی دوش تیم نگذاریم. 
تیم ملی فوتسال کشورمان در مرحله یک هشتم نهایی جام جهانی باید 

ساعت ۱۸ روز جمعه به مصاف ازبکستان برود.

ناظم الشریعه:
 نباید ازبکستان را دست کم بگیریم

مهاجم جوان تیم فوتبال پرسپولیس، گفت: شک و تردیدی در خصوص شکست الهلال عربستان نداشته باشید.
مهدی عبدی روز سه شنبه در خصوص تقابل تیمش با الهلال عربستان در مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا، 
اظهار داشت: با توکل به خدا به میدان می رویم و روحیه بالایی داریم. در نهایت به برتری ما در این دیدار شک نداشته 

باشید.
این دیدار روز ۲۴ مهرماه و در عربستان برگزار خواهد شد.

وی در خصوص برتری یک بر صفر تیمش برابر استقلال تاجیکستان نیز، توضیح داد: آنها تیم بسیار خوبی بودند که در فاز 
تدافعی، منسجم و هماهنگ نشان دادند. بازی سختی بود که خوشبختانه در آن به موفقیت رسیدیم.

عبدی گفت: تلاش می کنم آنقدر برای پرسپولیس مفید باشم و گلزنی کنم که در تیم ملی نیز جایگاه خوبی پیدا کنم. 
خوشبختانه تیم ملی در ۲ دیدار نخستش به برتری رسید و باید به گونه ای کار کنم که دوباره به تیم ملی دعوت شوم.

مهاجم ایرانی تیم فوتبال شباب الاهلی به عنوان برترین بازیکن هفته لیگ امارات انتخاب شد.
تیم فوتبال شباب الاهلی، شنبه شب در چهارمین دیدار فصل خود در لیگ امارات موفق شد با نتیجه ۴ بر ۳ الشارجه را 

در زمین خود شکست دهد تا از جمع مدعیان عقب نماند.
نکته ویژه این دیدار درخشش مهدی قایدی ستاره ایرانی این تیم بود. قایدی که از دقیقه ۴6 جای احمد نوراللهی دیگر 
بازیکن ایرانی وارد زمین شد، توانست عملکرد درخشانی را از خود به نمایش بگذارد و علاوه بر ۲ گلی که به ثمر رساند 

یک سانتر منجر به گل هم داشت تا نقش انکار ناپذیری را در این برد ایفا کند.
پس از پایان بازی های این هفته این بازیکن ایرانی از سوی سازمان لیگ امارات و همچنین در نظرسنجی که از شبکه 

ورزش ابوظبی انجام شد به عنوان برترین بازیکن هفته انتخاب شد.
همچنین برخی روزنامه ها با انتشار عکس قایدی از او با لقب پادشاه یاد کرده بودند.

»قایدی« بهترین بازیکن هفته چهارم لیگ اماراتمهدی عبدی:   در شکست الهلال شک نکنید

فدراسیون والیبال ضعف های دوران آلکنو را فراموش نکند؛
سقف آسیا برای بلندقامتان ایران کوتاه بود

باعث  آسیایی  های  رقابت  در  ایران  والیبال  قهرمانی 
این  به نظر می رسد  اما  والیبال دوستان شد  خوشنودی 
قهرمانی برای فدراسیون والیبال بیشتر جنبه فراموش کردن 

نتایج ضعیف با آلکنو را دارد.
مردان  قهرمانی  والیبال  مسابقات  دوره  بیست ویکمین 
آسیا با قهرمانی تیم ملی والیبال ایران و معرفی تیم های 
برتر این رقابت ها به پایان رسید. در فینال بیست  و یکمین 
دوره مسابقات والیبال قهرمانی مردان آسیا در ژاپن، تیم 
ملی والیبال ایران به مصاف ژاپن رفت و با برتری ۳ بر صفر 
به عنوان قهرمانی دست پیدا کرد. این رقابت در سه ست و 
به ترتیب با نتایج ۲۷ بر ۲۵، ۲۵ بر ۲۲ و ۳۱ بر ۲۹ به سود 

ایران پایان یافت.
قهرمانی ایران در رقابت های آسیایی با بهروز عطایی و 
کادر تمام ایرانی قدمی مثبت جهت رشد والیبال ایران بود. 
پاک کردن نتایج ضعیف آلکنو در لیگ ملت های ۲۰۲۱ و 
المپیک توکیو ماموریت سختی بود که عطایی ریسک آن را 
پذیرفت و در این راه موفق عمل کرد؛ ریسکی که اگر عدم 
موفقیت عطایی و کادر ایرانی را همراه داشت شاید ادامه کار 

برای مربیان وطنی در تیم های ملی سخت تر می شد.
قهرمانی در هر تورنمنتی باعث خرسندی و خوشنودی 
هموطنان و والیبال دوستان خواهد شد اما باید یک نکته 
را در نظر گرفت که در چه رقابت هایی قهرمان شدیم. قطعا 
سطح والیبال ایران در سالهای اخیر فراتر از آسیا بوده و نباید 
فدراسیون والیبال در باد این قهرمانی خوابیده و پیروزی 
در این مسابقات را بزرگنمایی کند چراکه ممکن است به 
آینده والیبال ایران صدمه بزند. قطعا مسابقات آسیایی به 

دلیل حضور تیم های ضعیف در آن، آنچنان مطرح نیست 
و قهرمانی برای تیمی مانند ایران نمی تواند نشان دهنده 
پیشرفت والیبال ایران باشد؛ هرچند که شاید قهرمانی برای 
تیم های دیگر آسیایی در این رقابت ها پیشرفت محسوب 

شود.
به نظر می رسد قهرمانی در رقابت های آسیایی باعث شده 
فدراسیون والیبال نتایج ضعیف آلکنو در لیگ ملت های 

والیبال و المپیک را فراموش کند و در خصوص برخی از 
موضوعاتی که همچنان برای همگان مشخص نشده سکوت 
کند. زمان حضور آلکنو در ایران اتفاقات زیادی برای والیبال 
ایران افتاد که همچنان فدراسیون والیبال ایران در باره آن 

سکوت کرده است. 
برخی از تیم های مطرح والیبال قبل از المپیک توکیو 
نشان  موضوع  این  و  داشته  برنامه  پاریس  المپیک  برای 

می دهد که اگر فدراسیون والیبال بخواهد با قهرمانی در 
مسابقات آسیایی آن هم پس از المپیک که تیمها دچار تغییر 
می شوند، مشکلات اصلی تیم ملی والیبال ایران در المپیک 
توکیو و لیگ ملت های ۲۰۲۱ والیبال را فراموش کرده و به 
واسطه این پیروزی به شناسایی نقاط قوت و ضعف تیم در 
دوران آلکنو نپردازد، قطعا والیبال ایران ضربه خواهد خورد. 

امروز بیشتر تیم های صاحبت نام و صاحب سبک برنامه 
خود را برای المپیک پاریس ترسیم کرده و در پی اجرای آن 
تلاش می کنند. اگر فدراسیون والیبال و بخش مدیریتی آن 
بخواهد در باد این قهرمانی بخوابد، در آینده ای نزدیک دود 

این موضوع به چشم والیبال و جوانان ایران خواهد رفت. 
ریسک  و  ایرانی  کادر  به  والیبال  فدراسیون  اعتماد 
جوانگرایی از مواردی است که می توان آن را تحسین کرد 
اما باید یادمان باشد که این مسابقات المپیک و حتی لیگ 

ملت ها نیست!
انتظار می رود فدراسیون والیبال پاسخ برخی از ابهامات 
در دوره آلکنو را به صورت شفاف داده و بعد از آن با کمک 
کارشناسان خبره به تشخیص نقاط ضعف و قدرت تیم ملی 
والیبال بپردازد تا بعد از آن با برنامه ریزی های صحیح تیم 

ملی والیبال ایران در مسیر اصلی خود حرکت دهد.
اگر  و  ندارد  وجود  وقتی  آنچنان  پاریس  المپیک  برای 
مدیریت والیبال می خواهد کاری برای جوانان ایران انجام 
دهد، اکنون زمانش است. امید است که فدراسیون والیبال 
از این قهرمانی برای پاک کردن  زمان را مغتنم شمرده و 
را  بلکه مشکلات  نکند  آلکنو استفاده  بد دوران  خاطرات 

شناسایی کرده و از آن تجربه کسب کند.
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سازمان همکاری شانگهای سازمانی میان دولتی است که 
برای همکاری های چندجانبه امنیتی، اقتصادی و فرهنگی 
توسط   ۲۰۰۱ سال  در  سازمان  این  شده است.  تشکیل 
رهبران چین، روسیه،  قزاقستان،  قرقیزستان،  تاجیکستان و 
ازبکستان با هدف برقرار کردن موازنه در برابر نفوذ آمریکا و ناتو 
در منطقه، پایه گذاری شد. نقش اصلی و تعیین کننده را، در 
سازمان شانگهای، دو کشور چین و روسیه تشکیل می دهند. 
سازمان همکاری شانگهای در حقیقت ترکیب جدید سازمان 
»شانگ های ۵« است که در سال ۱۹۹6 تأسیس شده بود، 
ولی نام آن پس از عضویت ازبکستان به »سازمان همکاری 

شانگهای« تغییر داده شد.
علاوه بر اعضای اصلی، ابتدا مغولستان در سال ۲۰۰۴ 
و یک سال بعد پاکستان، هند و افغانستان در سال ۲۰۱۲ 
و پس از آن بلاروس به عنوان عضو ناظر به سازمان ملحق 
شدند. تلاش ها و پیگیری های مکرر جمهوری اسلامی نیز 
سبب شد تا ایران نیز در سال ۲۰۰۵ به عنوان عضو ناظر به 
این سازمان بپیوندد. البته  یک سال بعد برای عضویت کامل 
در این سازمان درخواست داد. این درخواست بحث های 
نتیجه رسیدن مذاکرات  به  از  تا قبل  برانگیخت.  را  زیادی 
هسته ای ایران و غرب، عضویت ایران در این سازمان بعید 
به نظر می رسید. مساله ای که زورآزمایی بین ایران و غرب 
را نیز نشان می داد. از یک سو تلاش ایران برای عضویت و 
از طرف دیگر فشار غرب به ویژه آمریکا علیه کشورهای عضو 
این سازمان برای عدم پذیرش ایران؛ به گونه ای که حتی 
دعوت از ایران برای حضور در این نشست با مخالفت مقام 
های غربی مواجه می شد. در همین راستا در سال ۱۳۸۵ 
جمهوری اسلامی ایران برای شرکت در کنفرانس شانگهای 

دعوت شد. دونالد رامسفلد وزیر دفاع وقت ایالات متحده با 
انتقاد از این تصمیم گفت، برای او جالب است سازمانی که 
می گوید با تروریسم مخالف است، از یکی از حامیان عمده 

تروریسم دعوت کرده تا در کنفرانس شرکت کند.
چنین فضایی به ایران انگیزه ای دو چندان به ایران برای 
نژاد رئیس دولت  عضویت کامل می داد.محمود احمدی 
های نهم و دهم براین باور بود آسیا و اوراسیا با کمک هم 
می توانند مدیریت و روند عمومی حاکم برجهان را به نفع 
صلح ، عدالت و ملت ها تغییر داده و قدرت لجام گسیخته 
نظام سلطه را مهار کنند. در خردادماه ۱۳۹۰ که احمدی 
نژاد به جلسه سازمان همکاری شانگهای دعوت شده بود ۲۲ 
سوال را از حاضرین پرسید که پرسش اصلی این بود: "به چه 
دلیل برده داران، استعمارگران، تجاوزگران و مسببان اصلی 
همه مشکلات جامعه بشری باید بتوانند با تغییر چهره و با 
ادعای دفاع از دموکراسی و حقوق بشر ملت ها و کشورهای 
ما را تحت فشار قرار دهند؟ " در واقع ایران با پیوستن به 
بود  غرب  ژئوپلتیک  انحصار  شکستن  درصدد  شانگهای 
و تلاش فراوانی برای عضویت در این پیمان منطقه ای به 
خرج داد.ادعا می شود حمایت ایران از گروهای اسلامگرا 
در تاجیکستان از عواملی بوده اند که مانع از عضویت ایران 
در سازمان همکاری شانگهای شدند. علاوه بر آن در آن برهه 
ایران بر سر مسائل هسته ای با چین و روسیه دو کشور دوست 
و نزدیک نیز چالش داشت و این مساله یکی دیگر از چالش 

های مهم به شمار می رفت.
با روی کار آمدن دولت حسن روحانی امیدها برای عضویت 
ایران افزایش یافت. تصویب برجام و ایجاد فضای جدید بین 
المللی این فرصت را در اختیار تهران قرار داد تا عضویت در 
دیگر سازمان های بین المللی را تجربه کند. روحانی که 
مسیر مهم تنش زدایی با غرب و رفع تحریم های ایران را در 
پیش گرفته بود قصد داشت دورنمایی از امید و روابط تازه 
را با جامعه جهانی به تصویر بکشد. دوره اول او با تصویب 
برجام و خارج شدن ایران از ذیل بند هفت منشور هفت ملل 
متحد همراه بود. علاوه بر این دولت روحانی که نگاه ویژه 
ای به تقویت روابط با همسایگان داشت و مبتکر طرح صلح 

هرمز بود، استحکام هر چه بیشتر روابط با کشورهای شرق 
آسیا را نیز دنبال می کرد. وی در تلاش برای عضویت ایران 
در سازمان همکاری شانگهای بود و چند باری در اجلاس 
آن شرکت نمود. روحانی در آخرین سخنرانی خود در این 
عنوان  به  ایران  اسلامی  جمهوری  که  کرد  تاکید  اجلاس 
یکی از مهمترین مجاری انتقال انرژی و یکی از شاهراه های 
انرژی،  منابع غنی  از  برخورداری  با  منطقه  در  مواصلاتی 
دسترسی به دو دریای مهم و موقعیت سوق الجیشی بی نظیر، 
قادر به تامین نیازهای زیربنایی بسیاری از کشورهای منطقه 
افزایش  لزوم  وی   می باشد.  شانگهای  سازمان  اعضای  و 
سازمان  عضو  کشورهای  بین  جانبه  چند  همکاری های 
همکاری شانگهای را  نمونه هایی از توجه جمهوری اسلامی 
ایران به مشارکت و همکاری برای حصول به امنیت پایدار 
در منطقه و جهان دانست. وی همچنین گفت که ایران از 
همکاری در قالب سازمان همکاری شانگهای برای مواجهه 
و  سیاسی  امنیتی،  حوزه های  در  منطقه  چالش های  با 
اقتصادی استقبال می کند. روحانی همچنین تاکید کرد 
که ایران قادر به تامین نیازهای اصلی بسیاری از کشورهای 
منطقه و اعضای سازمان شانگهای است. تکمیل مسیر ریلی 
رشت – بندرانزلی در حاشیه دریای خزر، ساخت مسیر ریلی 
رشت– آستارا، اتصال ریلی یکپارچه از خلیج فارس تا روسیه و 
شمال اروپا از جمله اقدامات مهم دولت روحانی بوده است. 
به ویژه خط آهن خواف-هرات که به شبکه ریلی بین المللی 
از طریق ایران، به مسیری ترانزیتی میان شرق آسیا و غرب آن 

تا اروپا تبدیل می شود.
و  برجام  از  آمریکا  در دوره دوم شاهد خروج  اما  روحانی 
بازگشت تحریم ها و همچنین فشارهای ناشی از همه گیری 
 ـ۱۹ بود که فشارهای سهمگینی به ایران وارد  بیماری کووید
کرد که سبب شد تا اولویت ها و تمرکزها به مسائل دیگری 
مربوط شوند اما با این اوضاع دولت تلاش ها برای رفع تحریم 
ها و پیوستن به شانگهای را کنار نگذاشت و در آستانه توافق 
برجامی با دولت بایدن نیز قرار گرفت. اما به قول روحانی 
فرصت لغو تحریم ها از دولت گرفته شد تا پیگیری لغو تحریم 
ها و عضویت در سازمان همکاری شانگهای به دولت بعدی 

محول شود. البته قدرت گیری ترامپ باعث نزدیکی بیشتر 
چین به ایران شد و همگرایی تهران و پکن را افزایش داد. 
همین امر سبب امضای سند همکاری های جامع بین دو 
کشور شد و دولت دوازدهم با پیگیری سیاست نگاه به شرق 

در تلاش برای تمدید قرارداد ۲۰ ساله با روسیه نیز برآمد
اولین دستاورد دیپلماتیک دولت سیزدهم

با روی کار آمدن دولت سیزدهم و تمرکز بر تقویت روابط با 
همسایگان با نگاه به شرق، ابراهیم رئیسی و تیم سیاست 
خارجی او اولین دستاورد دیپلماتیک خود یعنی عضویت در 
شانگهای را بدست آوردند. مساله که به نظر می رسد امید و 
انگیزه دولت تازه نفس رئیسی برای گشایش های بیشتر را 
دو چندان کند.رئیس جمهور در سخنرانی اخیر خود با تأکید 
بر اینکه اگر بر توان داخلی تکیه کنیم، انجام خیلی از کارها 
ممکن خواهد شد، اظهارداشت: متأسفانه شاهد بودیم که 
بعضی ها واردات واکسن یا حتی پیوستن کشور به سازمان 
شانگهای را متوقف بر پذیرش FATF کرده بودند و حتی در 

جلسات رسمی نیز بر موضع خود پافشاری می کردند.
تاریخی به  اتفاق  ایران در شانگهای یک  گرچه عضویت 
شمار می رود اما باید دید در آینده ایران می تواند از مزایای 
اقتصادی این سازمان بهره ببرد یا خیر. بحث تنش زدایی 
با غرب و به نتیجه رساندن مذاکرات برجامی برای رسیدن 
به توافق می تواند گام مهمی برای تحقق امر به شمار رود.  
شرایط  افغانستان  از  آمریکایی  نیروهای  خروج  همچنین 
افزایش نقش روسیه و چین در منطقه به عنوان دو عضو اصلی 
پیمان شانگهای را فراهم کرده است. انتظار می رود حضور و 
عضویت رسمی  ایران در سازمان شانگهای زمینه ساز حضور 
بیشتر و فعال تر  ایران در عرصه های منطقه ای و بین المللی 

شود.
سیاست  در  نیز  آینده  در  شرق  به  نگاه  و  منطقه گرایی 
خارجی ایران نقش کلیدی ایفا خواهد کرد. اما معلوم نیست 
که آیا تهران خواهد توانست در ازای این امتیازات، منافع 
ملی بیشتری در این همکاری چند جانبه به دست آورد و به 
خواسته های خود در همه ابعاد سیاسی -اقتصادی و امنیتی 

دست یابد.

آغاز و پایان مسیر پرفراز و نشیب 20 ساله؛
دولت های قبلی ایران چه نقشی برای عضویت در شانگهای ایفا کردند؟

اباغ اصول 12گانه مقابله با فساد؛ 

لزوم اقدامات تکمیلی و عزم همه نهادها 
برای مقابله با فساد

چهارشنبه هفته گذشته ۲۴ شهریورماه رئیس جمهوری به عنوان بالاترین مقام 
اجرایی کشور، اصول ۱۲گانه حاکم بر نقشه ملی پیشگیری و مقابله با فساد اداری و 

اقتصادی را ابلاغ کرد. 
منافع«،  تعارض  »مدیریت  »شفاف سازی«،  از:  عبارتند  اصول  این  سرفصل های 
»فرهنگ سازی و نظارت همگانی«، »متناسب سازی ساختار و تشکیلات دولت«، 
»شایسته گزینی«، »سهولت فرآیندها«، »دولت الکترونیک«، »توسعه رویکرد زنجیره  
ارزش و زنجیره های تامین«، »حمایت از فعالیت سالم«، »تقویت اشراف«، »نظارت موثر 

و کارآمد« و »برخورد قاطع و کارآمد با فساد«.
نگاهی به عناوین این اصول نشان می دهد تقریبا همه جنبه های مهم و راهبردی 
مقابله با علت ها و معلول های فساد و تخلف در ساختار اداری دولت به خوبی برآورد و با 

نگاهی جامع تدوین و ابلاغ شد.
این اقدام ارزشمند شرط لازم و نه کافی مقابله موثر با بسترها و عوامل فسادزا بوده که 
لازم است با دقت هرچه تمام از سوی بالاترین مقام هر دستگاهی پیگیری و اجرایی 

شود.
نکته مهم این که اگرچه مقصد ابلاغیه رئیس جمهوری، دستگاه های دولتی و اجرایی 
بوده است اما دقت در مفاد این دستورالععمل نشان می دهد لازم است همه ارگان ها، 
سازمان ها، نهادها و اداره های دولتی، قضایی، تقنینی، عمومی و برخوردار از بودجه 
عمومی کشور برای تحقق آن همت گمارند. از این رو همه نهادها لازم است برخی 

اقدامات تکمیلی متناسب با این ابلاغیه را به سرعت فراهم کنند:
1. تهیه دستورالعمل اجرایی

سند اصول ۱۲گانه مقابله با فساد یک متن کلی است و محورهای لازم برای مقابله و 
پیشگیری با مفاسد اقتصادی را برشمرده است.

این سند نیازمند تدوین ریزبه ریز و دقیق شیوه اجرا کردن مفاد مورد نیاز است و هر 
دستگاهی متناسب با وظایف و مسئولیت هایش و نیز همسنگ با ساختار تشکیلاتی، 
باید شیوه نامه اجرایی آن را مصوب و هرچه زودتر اجرایی کند. در این مورد می توان در 
جلسه سران قوا، از یک بخشنامه کشوری برای همه مراکز دولتی و حاکمیتی استفاده 

کرد تا وحدت رویه حاصل شود.
2. دبیرخانه مجازی مقابله با فساد

یکی از مهمترین اقدامات تکمیلی برای همه نهادها، ایجاد دبیرخانه مقابله با فساد 
در هر ارگانی است؛ این دبیرخانه برای پرهیز از بودجه تراشی و هزینه سازی می تواند به 
صورت مجازی ایجاد شود و زیر نظر مستقیم رئیس هر دستگاه و روابط عمومی یا واحد 
اطلاع رسانی اداره شود؛ به این ترتیب گزارش.های مردمی در راستای مقابله با فساد به 
همان دبیرخانه ارسال می شود و گزارش های دقیق دوره.ای از عملکرد آن دستگاه هم 

از دبیرخانه ارائه خواهد شد.
۳. تعیین روزشمار اجرای کامل اباغیه

به منظور الزام هر دستگاه به اجرای دقیق این ابلاغیه، لازم است مدیران ارشد هر 
حوزه.ای، روزشمار خاصی را برای اجرای کامل و رسیدن به آخرین مرحله عملیاتی 

کردن آن، تعیین کنند تا این موضوع مهم، مشمول مرور زمان نگردد.
در این مورد بهتر است جزئیات و زمان.بندی تدوین شده به اطلاع عموم برسد تا 
نظارت و مطالبه همگانی ضمیمه آن شود. با توجه با اینکه دولت سیزدهم در نخستین 
ماه.های استقرار خود، این ابلاغیه را تدارک دیده، لازم است زیرمجموعه های دولت در 

مدت حداکثر 6 ماه، نخستین گزارش خود را همراه با نتایج ارائه کنند.
4. تقویت حساسیت عمومی

همچنان که در یکی از اصول ۱۲گانه آمده، تقویت حساسیت عمومی از مفاد 
با »به مشارکت طلبیدن مردم و توسعه زیرساخت های  مهم این سند است که 
حمایتی از افشاکنندگان فساد و فراهم کردن زمینه های نظارت همگانی« محقق 

خواهد شد.
در این مورد مسئولیت های خاصی متوجه روابط عمومی ها و نهادهای اطلاع رسانی 
دستگاه هاست؛ در حال حاضر تقریبا همه دستگاه های حاکمیتی به گونه ای از یک یا 
چند درگاه ارتباطی آنلاین شامل وبسایت یا رسانه اینترنتی مانند صفحه های رسمی 
یا غیررسمی در شبکه های اجتماعی بهره می برند؛ بررسی ها نشان می دهد بیشترین 
کاربران این درگاه های ارتباطی مردمی هستند که برای کسب اطلاع از یک فرآیند یا 

اخذ خدمات به آنها مراجعه می کنند.
به این ترتیب می توان در این درگاه ها، بخشی ویژه را با دو هدف اختصاص داد؛ 
نخست اطلاع رسانی از فرآیند و شیوه اجرای ابلاغیه ۱۲گانه رئیس جمهوری و دوم 

افزایش حساسیت مخاطبان و مراجعان به مقوله مبارزه با فساد.
این شیوه چنانچه به درستی اجرا شود، متضمن جلوگیری، کشف و خنثی.سازی 

بسیاری از مفاسد از سوی مردم و حتی کارکنان شریف همان نهاد خواهد بود.
5. وظیفه رسانه ها بویژه صداوسیما

همچنان که در اصل سوم این ابلاغیه آمده،  »فرهنگ سازی و نظارت همگانی« 
در جهت نهادینه کردن فسادستیزی، رشد فرهنگ پاسخ گویی و مسئولیت پذیری از 
اجزای لاینفک مقابله موثر با مفاسد بوده و برای اجرایی شدن آن لازم است از »ظرفیت 
رسانه ها« و زیرساخت های حمایتی از افشاکنندگان فساد استفاده تا زمینه های نظارت 

همگانی فراهم شود.
کمتر کسی است که از نقش مهم صداوسیما به عنوان فراگیرترین رسانه کشور 
در فرهنگ سازی تردید داشته باشد؛ رسانه ملی می تواند با دعوت از کارشناسان، 
میزگردهای تخصصی مبارزه با فساد را برگزار کند و سطح آگاهی مدیران و عموم مردم 

را در این حوزه ارتقا دهد.
همچنین لازم است در برنامه های سرگرم کننده و جذاب، موضوع مبارزه با فساد و 

تخلف را برای انبوه مخاطبان به گونه ای تاثیرگذار و هنرمندانه تشریح کند.
در کنار این سازمان، نهادهای رسانه ای کشور اعم از دولتی، عمومی و خصوصی نیز 
می توانند بخش ویژه ای در صفحه نخست خود برای این موضوع اختصاص دهند و 
لزوم، راهکارها، راهبردها و مزایای کاهش حداکثری مفاسد اقتصادی را گوشزد کنند. 
روزنامه ها و رسانه های اینترنتی دولتی، می توانند بخش ثابتی را برای مطالب مرتبط 
با فساد و فسادستیزی درنظر بگیرند تا به طور تخصصی به تولید محتوا در این حوزه 

بپردازند.     
6. مجازات های مکمل اداری

در یکی دیگر از اصول ابلاغی رئیس جمهوری برای مقابله با مفاسد اقتصادی آمده 
است: »لزوم برخورد موثر با رویکرد سرعت، دقت، قاطعیت در مقابله با فساد«.

این موضوع اگرچه متناظر با نقش نهاد قضایی است اما بسیاری از ادارات دولتی و 
عمومی نیز می توانند مجازات های مکمل اداری برای ایجاد حداکثر دافعه در ارتکاب 

به فساد تعبیه کنند.
در این مورد چنانچه لازم باشد می توان از ظرفیت مجلس برای تصویب یا اصلاح 
قوانین بهره برد؛ با تشدید چندلایه مجازات های قضایی و اداری علاوه بر جنیه تنبیهی 
و بازدارندگی، می توان از اکنون عواقب سنگین فساد و تخلف را به گونه ای افزایش داد 

که کمتر کارمندی به فکر ارتکاب تخلف بیفتد.   
۷. اطاع رسانی مناسب درباره مفاسد قبلی

نکته مهم دیگر، برخی ابهام ها و عدم اطلاع رسانی ها درباره مجازات خاطیان و 
مفسدان بویژه در پرونده های بزرگ است؛ در این مورد علاوه بر اینکه نهاد اطلاع رسانی 
دستگاه قضایی لازم است دقیق تر و شفاف تر و به صورت منظم اطلاع رسانی کند، 
می توان از ظرفیت عظیم هزاران صفحه اینترنتی متعلق به نهادهای عمومی استفاده 
کرد؛ به این شکل که هر دستگاهی )با حفظ حرمت های قانونی اشخاص( مشخصا 
نتیجه مجازات و محکومیت های مدیران متخلف قبلی خود را تشریح کند تا علاوه بر 
قوت قلب به مردم خسته از فساد، تکلیف هرگونه ظرفیت های بالقوه فسادزا را روشن 

کرده باشد.  

روز۱۷  در  که  بود  نامه ای  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  تشکیل  منشاء 
بهمن سال ۱۳66، سران سه قوه و نخست وزیر و نیز مرحوم حاج سیداحمد 
امام  به حضرت  قوه  در جلسه هماهنگی سران سه  امام  نماینده حضرت  آقا 
خمینی)ره( نوشتند و امام خمینی نیز برای حل اختلافات میان مجلس و شورای 
نگبهان،فرمان تشکیل این نهاد را صادر کرد که اعضای آن را آیت الله خامنه ای، 
اکبر هاشمی رفسنجانی، عبدالکریم موسوی اردبیلی، محمدرضا توسلی، محمد 
موسوی خوئینی ها، میرحسین موسوی، سید احمد خمینی و اعضای شورای 

نگهبان تشکیل می دادند.
اما نهادی که قرار بود از ایجاد بن بست در تصمیم گیری کلان کشور جلوگیری 
کند و بشود نهاد مصلحت سنج نظام؛ این روزها بیشتر از آنکه مشغول ایجاد نقاط 
اشتراک باشد، درگیر افتراقات و یا تاخیر در تصمیم گیری شده است. مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در طی بیش از سه دهه فعالیت فراز و فرودهای زیادی 
را تجربه کرده است، فراز و فرودهایی که در شکل، ماهیت و عملکرد آن بی تاثیر 

نبوده است. 
4 مدیریت متفاوت در مجمع تشخیص

مجمع تشخیص مصلحت از زمان شروع شکل گیری اش تا به الآن، ۴ رئیس بغیر 
از ) یک دوره رئیس موقت( را به خود دیده است. از آیت الله خامنه ای تا آیت الله 
آملی لاریجانی و اگر عملکرد مجمع تشخیص مصلحت نظام را تابعی از مشی، 
دیدگاه و نوع سیاست ورزی ریاست آن بدانیم؛ شاید یکی از مهم ترین تغییرات 

مجمع  را بتوان مدیریت متفاوت آن دانست. 
روزگاری مجمع تشخیص مصلحت نظام با توسل به شیوه مدیریت مرحوم آیت 
الله هاشمی رفسنجانی برای خود اعتبار می خرید و به باور بسیاری از صاحب 

نظران،مجمع در دوران مرحوم هاشمی بیشترین کارکرد را در مصلحت سنجی 
کشور داشت، به طوری که در طول نزدیک به ۳۰ سال جلوس آن مرحوم بر کرسی 

ریاست، دوره به دوره موضوعات بیشتری برای پیگیری به مجمع سپرده شد.
 اما پس از درگذشت آیت الله هاشمی، ریاست مجمع به دست آیت الله هاشمی 
شاهرودی افتاد، او که به خاطر بیماری در دوره ۱۴ ماهه ریاست از دور در جریان 
مسائل قرار می گرفت، شاید بتوان گفت غیبت های ناشی از بیماری و البته روحیه 
مسامحه و مصالحه گر آیت الله شاهرودی در دوران حضور در جلسات مجمع باعث 
شد مدیریت این نهاد حاکمیتی از اقتدار لازم فاصله بگیرد و مجمع تشخیص از 

همان زمان نیز دوران فترت را سپری کرد. 
پس از درگذشت آیت الله هاشمی شاهرودی، آیت الله آملی لاریجانی رئیس این 
نهاد شد و پس از آنکه سکان اداره قوه قضائیه را تحویل سید ابراهیم رئیسی داد، 
به طور کامل توانست روی اداره و مدیریت امور مجمع تشخیص مصلحت نظام 
متمرکز شود. با توجه به سابقه مدیریت آیت الله آملی لاریجانی در قوه قضائیه به 
نظر می رسید دوباره مجمع بتواند به جایگاه اصلی خود که همانا نهاد مصلحت 

سنج برای کشور است برگردد که تا به این لحظه این اتفاق نیافتاده است. 
ورود مجمع تشخیص به حوزه قانون گذاری؟

سال ۹۷ که  موضوع لوایح چهارگانه دولت  به میان آمد و اختلاف نظری بین 
مجلس و شورای نگهبان شکل گرفت، مجمع تشخیص مصلحت نظام به یکی 
از داغ ترین مباحث سیاسی کشور تبدیل شد؛ تا جایی که بعضی از نمایندگان 
صحبت از بدعت در قانونگذاری به میان آوردند و این نهاد را شورای نگهبان دوم 

خوانند. 
علی لاریجانی یکی از مهم ترین چهره هایی است که درباره ورود این نهاد به 

حوزه قانون گذاری در یک نشست خبری گفت:» در ایران یک مجلس وجود دارد، 
بنابراین مجمع تشخیص نمی تواند قانونگذاری کند.«

همچنین مخالفت با برجام، انتقاد به سیاست های اقتصادی دولت روحانی، زیر 
سوال بردن اقدامات دستگاه های اجرایی در مواجهه با حوادث، تنش با مجلس 
از دیگر مصادیقی از حرکت های تک روانه ای اعضای مجمع بود که با چراغ سبز و 

بعضا با هدایت برخی چهره های سیاسی مجمع انجام می شد.
باتکلیفی برای رد یا تصویب اف ای تی اف

 )FATF( نزدیک به سه سال از طرح لوایح چهارگانه مرتبط با گروه ویژه اقدام مالی 
در مجلس شورای اسلامی می گذرد. اگر چه این لوایح با رأی مثبت نمایندگان به 
شورای نگهبان رفت، اما بررسی آن به سبب مکاتبه ای که هیات عالی نظارت بر 
حسن اجرای سیاست های کلی مجمع تشخیص مصلحت نظام با شورا داشت 
متوقف شد و مجدداً به مجلس عودت داده شدند، اما با اصرار بهارستان نشینان و 
مخالفت شورای نگهبان، این بار به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع داده شد 

تا در مورد آن تصمیم گیری کند. 
اختلاف نظر برسر لایحه پالرمو و لایحه سی اف تی اما نقطه اوج اختلاف نظرها 
در مجمع بود تا جایی که به دلیل همین اختلافات لوایح پالرمو  و CFT )کنوانسیون 
بین المللی مقابله با تامین مالی تروریسم(  از دستور کار این نهاد خارج شد. اسفند 
ماه سال ۹۸ و در بحبوحه شیوع کرونا در ایران، گروه ویژه اقدام مالی FATF نام 
ایران را در لیست سیاه خود قرار داد و دشواری های اقتصاد ایران در دوران کرونا 

و تحریم چند برابر شد.
اما با وجود آنکه لعیا جنیدی، معاون حقوقی دولت روحانی در آذرماه ۹۹ از 
موافقت رهبر معظم انقلاب با درخواست دولت برای تمدید مهلت بررسی لوایح 
»FATF« در مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر داده بود، تکلیف این لوایح 
همچنان نامعلوم است و  حال باید منتظر ماند و دید با روی کار آمدن دولت جدید و 

تازه نفس ابراهیم رئیسی، این لوایح یه توصیب می رسد یا خیر؟
مجمع از ایجاد بن بست در تصمیم گیری کان جلوگیری می کند 

اگر چه تصور می شد که با روی کار آمدن ابراهیم رئیسی و پایان دولت دوازدهم، 
حسن روحانی به عضو مجمع دربیاید و چه بسا سیاسیون پیش بینی کرده بودند، 
که به جای آملی لاریجانی بر صندلی ریاست آن تکیه بزند، اما تا کنون حکمی برای 
او صادر نشده است و همچنین آملی لاریجانی نیز از جایگاه خود استعفا نداده و با 

انتصاب دبیر نشان داده که می خواهد در این جایگاه منشا اثر باشد. 
از سوی دیگر، محسن رضایی که دبیری این مجمع را بر عهده داشت از سمت 
خود کناره گیری کرد تا بتواند در دولت سیزدهم ایفای نقش کند و محمدباقر 
ذوالقدر با حکم رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام به جای محسن رضایی 
نشست.اگر چه یک سالی تا پایان دوره هفتم مجمع تشخیص زمان باقی مانده 
اما تغییر دبیر مجمع می تواند این نوید را بدهد که این نهاد مهم بتواند به جایگاه 
اصلی خود بازگشته و افکار عمومی را قانع کندکه کارکرد مناسبی برای مصلحت 

سنجی نظام دارد. 
با توجه به تغییر دبیر و احتمال تغییرات در نفرات مجمع تشخیص که آخرین 
سال این دوره را طی می کنند، این امید در افکار عمومی بوجود آمده، این نهاد 
مشورتی که محل تجمع افراد باسابقه و تجربه هست بتواند با بازگشت به جایگاه 
اصلی خویش و تحرک بخشی در بخش های مختلف به یک نهاد موثر و پویا تبدیل 

شده و در تصمیم سازی مهم نظام نقش بی بدیل از خود بجای بگذارد.   

مجمع در سه دهه فعالیت از اقتدار تا فترت ؛

فصل تغییرات مجمع تشخیص مصلحت در راه است؟

یک کارشناس ارشد مسائل آمریکا گفت: دولت سیزدهم به ظرفیت های آسیا، منطقه 
و کشورهای به اصطلاح جنوب توجه دارد تا خلاءهای موجود و نیازهای کشور را از این 

طریق برطرف کند. 
محمد مرندی با اشاره به سفر وزیر امور خارجه به نیویورک برای حضور در مجمع 
عمومی سازمان ملل خاطرنشان کرد: با توجه به حضور وزیران خارجه کشورهای 
برای دیدارهای  انجام شده  برنامه ریزی های  و  بین المللی  این نشست  مختلف در 
دوجانبه وزیر امور خارجه کشورمان با همتایان خود از کشورهای دیگر، این سفر می 
تواند به شناخت بهتر کشورهای دیگر از سیاست خارجی دولت سیزدهم کمک کرده و 

زمینه را برای بهبود روابط با آنها فراهم کند.
وی درباره رویکرد دولت سیزدهم در خصوص مذاکرات هسته ای گفت: نگاه دولت 
جدید نسبت به غرب و آمریکا معقول است. دولت سیزدهم در عین حال که نمی 
خواهد روابط با کشورهای غربی را تیره کند ولی بیشتر از این منتظر اجرای برجام 
و  منطقه  آسیا،  ظرفیت های  به  دولت سیزدهم  واقع  در  ماند.  نخواهد  آنها  توسط 
کشورهای به اصطلاح جنوب توجه دارد تا خلاهای موجود و نیازهای کشور را از این 

طریق برطرف کند.
عضو هیات علمی دانشگاه تهران تصریح کرد: اگر کشورهای غربی خواهان اجرای 

برجام باشند، ایران هم متقابلا آن را اجرا خواهد کرد ولی در شرایط فعلی که غربی ها 
دنبال ظرفیت های  به  باید  نمی دهند جمهوری اسلامی  نشان  را  ای  اراده  چنین 
جدیدی باشد که هم خلاءها را پر کند و هم به غربی ها این موضوع را بفهماند که ایران 
به تعهداتش در برجام عمل کرده و الان دیگر مسئول حل مساله آنها هستند و توپ 
در زمین آنهاست.  مرندی خاطرنشان کرد: هر چقدر نیاز ما به دولت های غربی کمتر 
باشد انگیزه آنها برای ادامه تحریم ها کاهش یافته و برای حل مشکلات با ایران تلاش 
بیشتری می کنند.  این کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به مقاله ای از فرید زکریا 
تحلیلگر آمریکایی مبنی بر اینکه جو بایدن رییس جمهوری ایالات متحده دنباله رو 
سیاست های دونالد ترامپ رییس جمهوری سابق این کشور است، گفت: از همان 
زمان کارزار انتخاباتی در آمریکا، من در مصاحبه هایی که با رسانه ها داشتم، گفتم 
که بایدن فرق چندانی با ترامپ ندارد. وی، خوش بینی برخی جریان های سیاسی 
به احتمال لغو تحریم های ایران در همان روزهای آغازین دولت بایدن را یادآور شد و 
گفت: همان موقع عرض کردم که بایدن فرمان ریاست جمهوری برای لغو تحریم های 
ایران را امضا نخواهد کرد ولی متاسفانه برخی دیرباور هستند. این استاد دانشگاه، 
این بخش از صحبت های فرید زکریا تحلیلگر آمریکایی مبنی بر ادامه ندادن راه اوباما 
توسط بایدن را نقد کرد و گفت: با این حرف آقای زکریا موافق نیستم. اوباما با ترامپ 

فرق چندانی نداشت و برجام را در ازای گرفتن امتیازات زیادی از ایران امضا کرد اما 
بسیاری از کارهایی که براساس برجام متعهد شده بود را انجام نداد و در حقیقت 
برجام را اجرا نکرد. همین کار را با کوبا نیز کرد و  تنها برخی از تحریم ها را کاهش داد 
و تحریم های اصلی را پابرجا گذاشت. مرندی با اشاره به خروج آمریکا از افغانستان 
و تبعات منطقه ای آن گفت: خروج واشنگتن از افغانستان، بارقه های امید را در دل 
مردم عراق و سوریه روشن کرد و آنها هم امیدوار هستند که نهایتا ایالات متحده و 
متحدانش از این کشورها عقب نشینی کنند. اگرچه خروج از عراق و سوریه به دلیل 
مخالفت اسرائیل و لابی صهیونیستی با این موضوع، سخت خواهد بود و مقاومت در 
برابر این خروج بیشتر خواهد بود اما خروج نیروهای آمریکایی از این کشورها اجتناب 
ناپذیر است زیرا هزینه حضور و ماندگاری در این کشورها از لحاظ سیاسی و اقتصادی 
برای ایالات متحده بسیار بالاست. وی همچنین با اشاره به پذیرش عضویت دائم 
ایران در سازمان همکاریهای شانگهای گفت: عضویت دائم ایران در سازمان همکاری 
شانگهای بسیار ارزشمند است زیرا در حوزه سیاسی باعث می شود تعاملات قوی تری 
با کشورهای عضو این سازمان که کشورهای مهمی هستند، پیدا کنیم. علاوه بر این 
در حوزه اقتصادی هم این اتفاق بسیار به نفع ما است زیرا کشورهای آسیایی در حال 

قدرتمند شدن هستند و اقتصاد جهان از غرب به شرق در حال جابه جا شدن است.

مرندی کارشناس ارشد مسائل آمریکا:
 تمرکز دولت سیزدهم بر استفاده از ظرفیت های آسیاست
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صدقه دادن در شب و روز جمعه، برابر با هزار کار 
نیک است، و صلوات فرستادن بر محمّد و خاندان او 
در شب جمعه نیز برابر با هزار کار نیک. و در آن شب، 
خداوند، هزار بدی را ]از صلوات فرستنده[ می  زُداید و 

هزار درجه ]او را[ بالا می  بَرَد.

چهار شنبه -سی  ویکم  شهریورماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5356

المقنعة: ص۱۵6

رئیس اداره ایمنی راه وحریم اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
گفت : به منظور تامین وارتقا حداکثری سطح ایمنی راهها بااعتباری افزون بر ۷۵ 
میلیاردریال طرح خط کشی جاده ای به طول یکهزار و ۱۰۰ کیلومتر ، درسطح 
راههای استان قم اجرایی شد. سید حسن خلیلی:اظهارداشت : قالب اجرایی 
این طرح شامل احیا و اجرای خطوط ترافیکی به صورت سرد و گرم و همچنین 
اجرای نقوش می باشد . خلیلی با یادآوری این مهم که نقش خطوط ترافیکی جاده 
ای درهدایت رانندگان ، بخصوص درطول شب ، ایام بارش ، نقاط کوهستانی و 
مه گیر و ...از اهمیتی دوچندان برخوردارافزود: با توجه به پی گیری های به عمل 
آمده و حمایتهای بی دریغ مسئولین امر ) بخصوص مدیرکل محترم ( نسبت به 
انعقاد قرادادی درقالب اجراو احیا خطوط ترافیکی درسطح راههای استان قم طی 
سالجاری اقدام گردید . وی طول خطوط اجرایی دراین طرح را شامل یکهزار و ۱۰۰ 
کیلومتر خط سرد وگرم دانست و افزود : همچنین درقالب این پروژه افزون بر ۲۰۰ 
متر مربع نقوش نیز درسطح راههای استان اجرایی می شود .  رئیس اداره ایمنی 

راه و حریم اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم اجرای طرح خط 
کشی را با اولویت راههای شریانی )شامل آزادراهها وبزرگراهها ( دانست و متذکر شد 
: همچنین سعی بر آن است که در دیگر محورها ی مواصلاتی که در زمره راههای 
شریانی نمی باشند اما از ترافیک چشمگیری برخوردارند ،  خطوط ترافیکی اجرا 
شوند . خلیلی نیا بازه زمانی اجرا و تکمیل این پروژه را یکساله و حداکثر تا پایان 
سال ۱۴۰۰ دانست و افزود  : جهت اجرای این طرح افزون بر ۷۵ میلیارد ریال 
اعتبار تخصیص یافته که ازمنابع سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای تامین 
شده است . وی درخاتمه با یادآوری آنکه ماندگاری خطوط ترافیکی منوط به رعایت 
اصول خط نگهداری و عدم عبوروسائط نقلیه از روی خطوط می باشد عنوان کرد 
: درخواست موکد اینجانب ازتمامی رانندگانی که ازمحل اجرای پروژه های خط 
کشی عبور میکنند ، همکاری کامل با عوامل اجرایی جهت جلوگیری ازوقوع 
هرنوع حادثه از سویی و عدم عبور از روی خطوط ، بخصوص درساعات اولیه اجرا 

ازسویی دیگر می باشد.

رئیس اداره ایمنی راه وحریم جاده ای استان قم  خبرداد:

اجرای طرح خط کشی محورهای جاده ی استان قم 

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت منتهی به 30 شهریورماه ۱۴۰۰، 9 نفر بر اثر ابتلا 
به ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست دادند. به گزارش عصر سه شنبه روابط عمومی دانشگاه 
علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت کووید ۱۹ در قم، افزود: در ۲۴ ساعت منتهی 
به 30 شهریورماه ۱۴۰۰، 11۵ بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا در بیمارستان های این استان پذیرش 
شدند.وی اضافه کرد: از این تعداد، 99 نفر بستری و 117 نفر از افراد مبتلا به کرونا که در روزهای گذشته 
بستری شده بودند، ترخیص شدند.وی ادامه داد: در حال حاضر 683 بیمار مبتلا به ویروس کرونا در 
این استان بستری هستند که 206 نفرشان بدحال می باشند.قدیر بیان کرد: در ۲۴ ساعت منتهی به 30 
شهریورماه ۱۴۰۰، یک هزار و 36۴ تست تشخیص کرونا از شهروندان گرفته شده که 309 مورد مثبت بوده 
است.وی خاطرنشان کرد: تاکنون 6۴1 هزار و 681 دُز واکسن کرونا به شهروندان قمی تزریق شده است.

بازداشت ۶ متهم خرید و فروش کودکان در مشهد 
 معاون دادستان مشهد در تشریح آخرین وضعیت پرونده خرید و فروش کودکان در این شهر گفت: 
تاکنون 6 فرد متهم در جریان رسیدگی به این پرونده در مشهد بازداشت شده اند اما متهم اصلی پرونده 
کودک ربایی و خرید و فروش کودکان فراری است.حسن زرقانی افزود: متهمان بازداشت شده تاکنون 
در بازجویی ها به خرید و فروش ۲۵ نوزاد اعتراف کرده اند. وی ادامه داد: متهمان مطابق این اعتراف ها، 
کودکان و نوزادان را برای خرید و سپس فروش آنها به زنی به نام "نسرین" تحویل می داده اند. معاون 
دادستان مشهد گفت: بر همین اساس متهم اصلی پرونده کودک ربایی در مشهد همین فرد است که 
متواری شده است.وی گفت: تحقیقات گسترده در خصوص ابعاد این پرونده تا روشن شدن همه زاوایای 

آن ادامه دارد.

دلیل حضور فتح الله زاده در باشگاه استقلال چه بود؟
 علی فتح الله زاده در خصوص دلایل حضورش در باشگاه استقلال اظهار داشت:به خاطر یک مساله 
دادگاهی با یکی از بازیکنان به محل باشگاه رفتم و دلیل دیگری نداشت.وی در خصوص اینکه آیا اتفاقی 
رخ داد که به باشگاه رفت گفت: یکی از بازیکنان چک هایی که من به بازیکنان قبلی داده بودم را برگشت 
زده و امروز برای نوشتن لایحه و ارسال به دادگاه به ساختمان باشگاه رفتم و نامه را در حضور وکیل باشگاه 
نوشتیم و ارائه کردیم تا ببینیم چه اتفاقی می افتد. البته مساله خاصی نیست و هر چند وقت یکبار از این 

شکایت ها از ما می شود!

 توئیت جنجالی احمدی نژاد خطاب به پوتین 
محمود احمدی نژاد، رئیس دولت های نهم و دهم در توئیتی از ولادیمیر پوتین، رییس جمهور روسیه 
درباره طالبان سوال کرد.متن توئیت رئیس دولت های نهم و دهم و پرسش از رییس جمهور روسیه درباره 
طالبان چنین است:آقای پوتین!گزارش شده است که شما خواستار فرصت دادن به گروه تروریستی 
طالبان شده اید.اگر گروهی مشابه طالبان مشکل مشابهی را برای روسیه ایجاد کنند و یک مقام سیاسی 

جهانی خواستار دادن فرصتی به آنها شود، آیا این امر قابل قبول است؟

سو تغذیه 7 دهک درآمدی در ایران؟
میانگین حداقل کالری موردنیاز روزانه بر مبنای گزارش وزارت بهداشت ۲۳6۷ کالری در روز است اما 
براساس گزارشی که مرکز پژوهش های مجلس منتشر کرده در سال ۹۷ فقط سه دهک بالایی جامعه 
توانسته اند کالری موردنیاز روزانه خود را دریافت کنند. به عبارت دیگر هفت دهک جامعه، کمتر از استاندارد 
اعلامی وزارت بهداشت کالری مصرف کرده اند.جز این آمارهای دیگری هم وجود دارد که نشان می دهد 

مصرف مواد غذایی در بین برخی از دهک ها با استانداردهای مشخص شده فاصله معنادار دارد.

حامد کرزی:پناهنده کشور دیگر نمی شوم
 حامد کرزی رئیس جمهور سابق افغانستان گفت :افغانستان کشور من است؛ خاک من است. من 
نمی خواهم که پناهنده جایی باشم. من می خواهم در کشور خودم بمانم. }میخواهم افغانستان{ کشوری 
صاحب صلح، زندگی، آرامش و ترقی}باشد{. کوششم نیز همین است. مشورتم به جنبش طالبان هم در 

همین جهت است. افغانستان کشورم است.

معاون اقتصادی و مالی شهردار قم:

ناوگان حمل و نقل عمومی قم
 دیگر فرسوده نیست 

 معاون اقتصادی و مالی شهردار قم با تاکید بر نوسازی کامل سامانه اتوبوس رانی، 
گفت: چهار سال قبل ناوگان حمل ونقل عمومی قم بصورت کامل فرسوده شده 

بود در حالی که عمر این سامانه هم اکنون به زیردو سال رسیده است.
مرتضی حسام نژاد افزود: طی ماه های اخیر در مجموع ۱۷۰ دستگاه اتوبوس 
جدید خریداری و حجم بالایی از این خودروها نیز در حال نوسازی است مشکل 

فرسودگی ناوگان حمل و نقل عمومی قم برطرف شده است.
وی ابراز کرد: شهرداری قم برای پیشبرد اهداف چشم انداز خود طی سال 
جاری درخواست یکهزار میلیارد تومان اوراق مشارکت کرده بود که در نهایت 6۵۰ 

میلیارد تومان مصوب شد.
معاون اقتصادی و مالی شهردار قم یادآور شد: از این بین ۴۵۰ میلیارد تومان 
برای توسعه و بهره برداری از پروژه قطار شهری و ۲۰۰ میلیارد تومان نیز برای 

نوسازی و بهسازی ناوگان حمل و نقل عمومی قم هزینه خواهد شد.
حسام نژاد عنوان کرد: طرح نوسازی ناوگان اتوبوس رانی قم بدلیل آماده بودن 
خودروهای حمل و نقل عمومی توسط یکی از شرکت های سرشناس داخلی در 

بازه زمانی مطلوبی به سرانجام رسید.
وی خاطرنشان کرد: طی روزهای ابتدایی هفته جاری در قالب استفاده از این 
اوراق ۵۲ دستگاه اتوبوس جدید با کیفیت روز بصورت نقدی خریداری و به ناوگان 

حمل و نقل عمومی شهر قم تزریق شد.
معاون اقتصادی و مالی شهردار قم ابراز داشت: از آنجایی که پول خرید این 
۵۲ دستگاه اتوبوس بصورت نقدی پرداخت شد در خرید هر دستگاه حدود یک 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان به نفع شهرداری قم شد در حالی که در شرایط دیگر 
حداقل باید شهرداری یک میلیارد تومان وجه بیشتری برای هر دستگاه اتوبوس 

پرداخت می کرد.
حسام نژاد ادامه داد: خرید نقدی به دلیل اینکه به گردش حساب شرکت سازنده 
نیز کمک می کند و از سایر هزینه های بانکی جلوگیری بعمل می آورد کمک 

مطلوبی به رونق تولیدات داخلی می کند.
 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:

بهره برداری ازدومین دیواره نگاره 
شهید حاج قاسم سلیمانی 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: دومین دیوارنگاره شهیدان 
حاج قاسم سلیمانی، سعید سامانلو و مهدی علیدوست از شهدای جبهه مقاومت 
و مدافع حرم در سطح منطقه دو در انتهای خیابان شاهد رونمایی و در اختیار 

شهروندان قرار گرفت.
یک میلیون  از  سراسری  تجلیل  آیین  حاشیه  در  منش  موسوی  سیدمحمد 
پیشکسوت دفاع مقدس در جمع خبرنگاران، افزود: سومین دیوارنگاره شهیدان 
حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی مهندس نیز به زودی در یکی از مناطق شهری 

قم آغاز خواهد شد.
مقدس  دفاع  و  اسلامی  انقلاب  باغ موزه  محورهای  داشت:  اظهار  وی 
نام گذاری های مختلفی شده و دراین بین یکی از محورهای اصلی که ورودی 
این مجموعه است با عنوان ” دیار عاشقان” نام گذاری شده و طی یک برنامه 
زمان بندی شده خروجی رویدادهای ساخت آثار هنری حجمی سرداران شهید و 

علما در این محور جانمایی شود.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم ادامه داد: در فاز اول این محور 6 
سردیس شهیدان جواد دل آذر، مهدی زین الدین، اسماعیل صادقی، عباس 
اکبری و آیت الله سید محمدرضا سعیدی و سید مصطفی خمینی نصب شده و در 

فازهای بعدی سردیس سرداران و علمای دیگر اضافه خواهد شد.
موسوی منش خاطرنشان کرد: هنرمندان برای طرحی سردیس سرداران شهید 
و علما می توانند سوابق و آثار خود را برای داوری و بررسی کارشناسی به سازمان 
زیباسازی شهرداری قم ارسال کنند تا پس از تأیید با حضور در کارگاه فنی اقدام به 

طراحی و ساخت سردیس های جدید نمایند.
وی تصریح کرد: در ساخت سردیس شهدا سعی شده تا موارد گوناگونی ازجمله 
رأفت و مهربانی در چهره در کنار اقتدار و عظمت آن ها موردتوجه هنرمندان در 

مراحل طراحی و ساخت قرار گیرد.
موسوی منش افزود: علاوه بر 6سردیس نصب شده در باغ موزه انقلاب اسلامی 
آوینی، علی اوسطی و حاج قاسم  و دفاع مقدس، سردیس شهیدان مرتضی 

سلیمانی و ابومهدی مهندس نیز در مناطق دیگر شهر قم نصب شده است.
 

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم خبرداد:

اشتغال زایی مستقیم برای بیش از
 ۴۶۰۰ شهروند قمی

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم از اشتغال زایی چهار هزار و 6۵۸ شهروند قمی توسط این سازمان به صورت 

مستقیم خبر داد.
علیرضا مظفری با اشاره به اهمیت ساماندهی مشاغل شهری اظهار داشت: 
تا پایان سال ۹۹ تعداد چهار هزار و 6۸۵ نفر به صورت مستقیم و همین تعداد 
نیز به طور غیرمستقیم از ماحصل فعالیت های سازمان مشغول به کار شدند و 
امیدواریم این روند ادامه داشته باشد. وی ابراز کرد: تلاش ما این بوده که اشتغال 
متقاضیان کسب وکار را در مکان هایی مانند فروشگاه های همشهری، بازارچه های 

ریحان، جایگاهCNG، کیوسک های تنقلات و مطبوعات انجام دهیم.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم ادامه داد: همچنین کیوسک های عرضه بهداشتی یخ، روزبازارها، بازارهای 
فصلی و مناسبتی، شهرک صنوف، شهرک خودرویی و میدان شهید رجایی که 
سازمان در آن ها فعالیت دارد، از مکان هایی است که شهرداری شرایط ایجاد 

اشتغال افراد را در آن فراهم کرده و همچنان نیز این مهم ادامه دارد.
وی درباره ساماندهی کارگران ساختمان و فصلی نیز خاطرنشان کرد: این 
موضوع در دستور کار سازمان بوده و اقدامات در حد وظیفه سازمانی توسط 

سازمان میادین صورت گرفته و به تعهدات خود عمل کرده ایم.
 

مدیر منطقه 6 شهرداری قم از خبرداد:

تحقق ۷۰ درصدی اجرای 
جدول گذاری و دفع آب های سطحی 
مدیر منطقه 6 شهرداری قم از تحقق ۷۰ درصد برنامه های منطقه در اجرای 
پروژه های  به  توجه  با  و گفت:  و دفع آب های سطحی خبر داد  جدول گذاری 
و  تهیه   اسفالت  تن  ابتدای سال  هفت هزار  از  تعریف شده در سطح منطقه 

توزیع شده است.
پایان  تا  سال  ابتدای  از  استفاده شده  آسفالت  حجم   ، حسینی  رضا  سید 
شهریورماه در منطقه 6 را هفت هزار تن اعلام کرد و اظهار داشت: با توجه به 
پروژه های تعریف شده در سطح منطقه، از ابتدای سال هفت هزار تن اسفالت تهیه 
و توزیع شده است. وی نیاز آسفالت منطقه را تا پایان سال سه هزار تن دیگر دانست 
و گفت: با تأمین سه هزار تن آسفالت دیگر پروژه های تعریف شده در سال ۱۴۰۰ 
به صورت کامل اجراشده و امیدواریم در صورت امکان جلوتر از برنامه ریزی های 
درصد   ۷۰ تحقق  از  قم  شهرداری   6 منطقه  مدیر  کنیم.  حرکت  انجام شده، 
برنامه های پیش بینی شده در بخش جدول گذاری و دفع آب های سطحی خبر 
داد و ابراز کرد: خوشبختانه در 6 ماه نخست سال بیش از ۷۰ درصد برنامه های 

مشخص شده در بخش جدول گذاری و دفع آب های سطحی اجراشده است.
وی اعتبار هزینه شده در بخش جدول گذاری و دفع آب های سطحی را عددی 
بالغ بر ۲۰ میلیارد تومان عنوان و  تصریح کرد: برای اجرای زیرسازی و آسفالت 
معابر نیز تا پایان سال عددی بالغ بر ۲۰ میلیارد تومان پیش بینی شده تا بتوانیم تا 

پایان سال بخشی از مشکل آب گرفتی و ترافیکی در منطقه حل کنیم.

استاندار قم:

دفاع مقدس نماد غروروسرافرازی نظام اسلامی است
دفاع مقدس  آورده است:  تحمیلی ،  آغاز جنگ  به مناسبت چهل ویکمین سالگرد  درپیامی  قم  استاندار 
همچون برگ زرین و به عنوان افتخاری بزرگ ونماد عزت، غروروسرافرازی و سربلندی نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران برای همیشه دراذهان زنده خواهد ماند. به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی استانداری 
انقلاب اسلامی ویادآور  افتخارآمیزترین صفحات زرین  آمده است: دفاع مقدس  بهرام سرمست  قم درپیام 
رشادت، پایمردی ومقاومت شکوهمند ملت بزرگی است که با صلابت مثال زدنی خود دررویارویی با لشکر کفر، 
دلیرمردانه از دین وحقانیت خود دفاع نمود. پیام حاکیست: بدون تردید هشت سال مقاومت وحماسه مقدس 
مردم غیور ایران، میراث معنوی جاودان وارزشمندی است که با الهام از توکل وایمان به خدا، وحدت وهمدلی  و 
غیرت وایستادگی مردمان این سرزمین به دست آمد و همچون برگ زرین و به عنوان افتخاری بزرگ و نماد عزت، 
غروروسرافرازی و سربلندی نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران برای همیشه دراذهان زنده خواهد ماند و امروز 
نیز تمسک به فرهنگ، روحیه و ارزش های دفاع مقدس وبهره مندی از تجارب ارزنده آن جهاد عظیم، می تواند 
گره گشای بسیاری از مشکلات و تضمین کننده توفیقات درعرصه های مختلف باشد. پیام می افزاید: اینجانب 
ضمن ادای احترام به مقام شامخ شهدا، ایثارگران، رزمندگان ویادگاران دوران ایثاروحماسه به ویژه 6 هزار شهید 
سرافراز استان قم و گرامیداشت چهل ویکمین سالگرد هفته دفاع مقدس، توفیقات روزافزون همگان را درمسیر 
ترویج ارزش های جهادی وانقلابی و پاسداشت دستاوردهای گرانسنگ دفاع مقدس، درپرتو آرمان های بلند 

حضرت امام خمینی)ره( و فرامین مقام معظم رهبری از درگاه ایزد منان مسالت دارم.
 

 مدیرکل آموزش وپرورش استان قم  خبرداد:

ثبت نام قطعی 93درصد دانش آموزان قمی 
 مدیرکل آموزش وپرورش استان قم گفت: تاکنون ۹۳ درصد دانش آموزان این استان در دوره های تحصیلی 

مختلف به صورت قطعی ثبت نام  شده اند.
حمیدرضا شیخ الاسلام ،  افزود: حدود ۲۸۰ هزار دانش آموز در دوره های تحصیلی مختلف از سوم مهرماه 

در یک هزار و ۴۰۰ واحد آموزشی به صورت مجازی مشغول به تحصیل خواهند شد.
وی اضافه کرد: روز پنجشنبه هفته جاری زنگ شکوفه ها در پایه اول ابتدایی در سطح مدارس نواخته و 
به صورت نمادین در هر ناحیه با حضور یکی از مسئولان انجام می شود. وی ادامه داد: همچنین آغاز سال 
تحصیلی نیز شنبه هفته آینده با حضور مسئولان و تعداد محدودی از دانش آموزان و با رعایت پروتکل های 
بهداشتی به صدا درخواهد آمد. شیخ الاسلام بیان کرد: امسال ثبت نام حدود ۲۸ هزار دانش آموز در پایه 
اول ابتدایی پیش بینی شده بود، ولی تاکنون ۳۰ هزار دانش آموز ثبت نام کرده اند که علت آن ثبت نام نکردن 
تعدادی از آن ها در سال گذشته است. وی با بیان این که ۹۳ درصد کل آمار دانش آموزی استان ثبت نام قطعی 
شده اند، افزود: تعدادی از دانش آموزان در پایه نهم و دهم ثبت نام نکرده اند و درخواست داریم سریع تر به 
مدارس مورد نظر مراجعه کنند تا در شروع سال تحصیلی بتوانیم در خدمت تمام دانش آموزان باشیم. وی 
خاطرنشان کرد: امتحانات تعدادی از دانش آموزان پایه نهم در شهریورماه به اتمام رسید و به همین دلیل 
ثبت نامشان با تاخیر مواجه شده است. به گفته مدیرکل آموزش وپرورش قم، ثبت نام بیش از ۹۹ درصد 

دانش آموزان  در دوره ابتدایی انجام شده است.
 

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم خبرداد:

اجرای طرح تسهیل ترخیص خودروهای توقیفی 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان از ارائه تسهیلات ویژه ترخیص خودروهای توقیفی خبر داد. 

سرهنگ غلامرضا صدفی اظهارداشت: در طرح مذکور حضور مالک و مطالبه ترخیص و تحویل وسیله 
نقلیه، بدون ارائه مدارک مالکیت و قبض پارکینگ انجام و تنها احراز مالکیت از سیستم استعلام و ترخیص 
با اخذ تعهد صورت خواهد گرفت. وی با اشاره به وکالتی بودن برخی خودروها و اتمام مدت مقرر در وکالت 
نامه، تصریح کرد: در صورتی که مالک اصلی حاضر به حضور و ترخیص نباشد مقرر شده چنانچه در زمان 
توقیف وسیله نقلیه وکالت نامه از اعتبار برخوردار و تاکنون نیز شکایتی از سوی مالک و مالکیت ثبت نشده 
باشد، وکیل می تواند نسبت به ترخیص وسیله نقلیه اقدام کند. رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم 
گفت: این طرح تا ۱۸ مهرماه ۱۴۰۰ تمدید شده و مالکان می توانند جهت ترخیص خودرو به پلیس+۱۰ 

مراجعه کنند.
 

به همت قرارگاه فرهنگی جهادی شهید ابراهیم رشید صورت گرفت :

اهدا لوازم التحریر به دانش آموزان نیازمند
در آستانه سال تحصیلی جدید ۳۵۰ بسته لوازم التحریر به همت قرارگاه فرهنگی جهادی شهید ابراهیم 
رشید تهیه و تا پایان هفته بین دانش آموزان مناطق کمتر برخوردار توزیع می شود.  مسئول قرارگاه جهادی 
شهید ابراهیم رشید  گفت: ارزش ریالی هر یک از این بسته ها حدود ۲۰۰ هزار تومان است که با توجه به 

شناسایی های صورت گرفته بین تعدادی از دانش آموزان قم و خوزستان توزیع می شود.

معاون فنی محیط زیست استان قم گفت : تا زمانی 
که حق آبه های قم از استان های بالادستی تامین 

نشود اقدامات دیگر چندان اثر گذار نخواهد بود.
شفیعی در گفت گویی با بیان اینکه حق آبه های قم 
با ساخت سد های مختلف در استان های دیگر تامین 
نمی شود گفت: بیش از 6۰ سد کوچک و بزرگ در 
استان های همجوار ساخته شده است که دشت های 
قم را از حق آبه های خود محروم کرده و این امر بر بیابان 

زایی دامن می زند.
وی افزود: اقدامات خوبی در طول سال های گذشته 
در حوزه منابع طبیعی و آبخیزداری صورت گرفته، اما 

این اقدامات تا زمانی که حق آبه ها تامین نشود اثر 
چندانی نخواهد داشت.

سطح  در  خوبی  جلسات  البته  گفت:  شفیعی 
با  امیدواریم  که  داشتیم  خصوص  این  در  کشوری 
همکاری دولت جدید این مشکل به زودی بر طرف 

شود.
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری  استان قم نیز 
، حسین آباد میش مست، مسیله و کوه نمک را از 
مهمترین کانون های ریزگرد استان دانست و گفت: 
در این کانون ها طاق کاری و تثبت شن و بوته کاری 
به قدری  زایی  بیابان  روند  اما  صورت گرفته است، 

بالاست که این اقدامات در طول ۵۰ سال گذشته فقط 
ده درصد از بیابان زایی جلوگیری کرده است.

شعاعی با اشاره به اینکه بیابان زدایی تنها بر عهده 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری نیست تاکید کرد: 
دستگاه های زیادی در این زمینه وظیفه دارند که باید 

هر کدام نقش خود را ایفا کنند.
وی گفت: خیران منابع طبیعی هم می توانند در 
طرح های این اداره همکاری داشته باشند و حتی به 
صورت مشارکتی نیز می توان از توان بخش خصوصی 
برای اجرای طرح هایی در زمینه سرمایه گذاری و  بهره 

برداری  از بیابان ها اجرا کرد.

معاون فنی محیط زیست استان قم  مطرح کرد :

تامین حق آبه، مهمترین راهکار جلوگیری از بیابان زایی

طرح: فیروزه مظفری 

 جدید طلاق جدید برای کلاهبرداری!

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تاکنون ۴6 درصد مردم قم واکسینه 
شده اند و امیدواریم با از بین رفتن شرایط سنی واکسیناسیون در استان، هر چه 

سریع تر تمامی همشهریان قمی اقدام به تزریق واکسن نمایند.
محمدرضا قدیر در خصوص واکسیناسیون کرونا در قم، افزود: تاکنون 6۴۱ هزار و 
6۸۱ دُز واکسن کرونا در قم تزریق شده که ۴۴۰ هزار و ۹۳۵ مورد آن دُز اول و ۲۰۰ 

هزار و ۷۴6 واکسن نیز مربوط به دُز دوم بوده است.
وی اضافه کرد: هیچ یک از کادر بهداشت و درمان در پیک سنگین کرونایی اخیر، 

بستری نشدند که این امر اهمیت واکسیناسیون را نشان می دهد.
وی ادامه داد: با توجه به واکسیناسیون به نسبت کامل کادر بهداشت و درمان در 
پیک پنجم کرونا که بسیار شدید و طولانی بود؛ هیچ یک از کادر بهداشت و درمان 
فوتی و یا حتی بستری در بیمارستان هم نداشته و دچار بیماری شدید کرونا نشدند.
قدیر گفت: اثرات واکسن در موج اخیر کاملا موثر بوده است و از همشهریان تقاضا 

می کنیم که هر چه سریع تر نسبت به تزریق واکسن اقدام نمایند.
قم ظرفیت تزریق روزانه ۳0 هزار دُز واکسن را دارد

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم دربخش دیگری از سخنان خودبا اشاره به اینکه 
دراین استان ظرفیت تزریق روزانه ۳۰ هزار دُز واکسن وجود دارد، گفت: به صورت 

میانگین روزانه بین ۱۲ تا ۱۴ هزار دُز واکسن تزریق می شود. 
قدیر با اشاره به اجرای طرح خانه به خانه جهت لکه گیری واکسیناسیون تصریح 
کرد: مهم ترین مساله درکنترل کرونا، انجام واکسیناسیون است که باید به نحو 

احسن انجام شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تنها راه مقابله با کرونا را واکسیناسیون دانست، و 

گفت: این اقدام یکی از اولویت های اصلی بهداشت ودرمان استان می باشد.
قدیر خاطر نشان کرد: اینطور نیست که با تزریق واکسن افراد بی تفاوت عمل 
کنند، باید بعد از واکسیناسیون نیز پروتکل های بهداشتی رعایت شود، و افراد از 

ماسک استفاده نمایند.

 دُز دوم واکسن برکت در مراکز واکسیناسیون موجود است
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز گفت: افرادی که زمان تزریق 
دُز دوم واکسن آن ها از نوع برکت رسیده است، می توانند به مراکز واکسیناسیون 

مراجعه و نسبت به تزریق واکسن اقدام کنند.
سیامک محبی افزود: مراکز واکسیناسیون در قم فعال بوده و همشهریان بدون 

هیچ محدودیت سنی می توانند به مراکز مراجعه و اقدام به تزریق واکسن نمایند.
به مراکز واکسیناسیون  تقاضا می کنیم که  از همشهریان  وی عنوان داشت: 

مراجعه و نسبت به تزریق واکسن اقدام کنند.
وی در خصوص اتباع دیگر کشورها نیز گفت: این عزیزان قبل از ثبت نام برای 
تزریق واکسن باید به مراکز بهداشتی محل زندگی خود مراجعه و کد مربوطه را 

دریافت و سپس اقدام به تزریق واکسن کنند.
وضعیت کرونایی قم که از ۲۳ تیرماه امسال در وضعیت قرمز از نظر شیوع کرونا 
قرار گرفته بود، بر اساس رنگ بندی اپلیکیشن ماسک، از بیستم شهریورماه جاری 

وارد مناطق پرخطر و نارنجی کرونایی شده  است.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

 4۶ درصد مردم قم واکسینه شدند

در  جمکران  مقدس  مسجد  فرهنگی  معاون   
تشریح برنامه های ویژه اربعین حسینی)ع(، گفت: 
اقامه پنج روز عزا، برپایی آئین جاماندگان اربعین 
در صحن جامع امام مهدی)عج( و برگزاری محقل 
قرآنی بانوان و نوجوانان ازجمله این برنامه ها است.

حجت الاسلام یاسین حسین آبادی درباره برنامه 
اربعین  ایام  برای  جمکران  مقدس  مسجد  های 
حسینی اظهار کرد: مسجد مقدس جمکران در 
با رعایت پروتکل  ایام اربعین ویژه برنامه هایی را 
های بهداشتی تدارک دیده است که از  پنجشنبه، 
یکم مهرماه آغاز شده و تا دوشنبه، ۱۵ مهرماه ادامه 
دارد. در این ایام با حضور هیئت محبین اهل بیت 
)ع( که سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین احمد 
پناهیان و مداحی ذاکران اهل بیت)ع( از بخش 
های آن است، اقامه عزا می شود.  معاون فرهنگی 
اربعین  روز  داد:  ادامه  جمکران  مقدس  مسجد 
بعد از نماز عصر زیارت اربعین در مسجد مقدس 

جمکران قرائت می شود. همچنین در عصر اربعین 
از ساعت ۱6 کرسی تلاوت نوجوانان برپا شده و از 
ساعت ۱۷ با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین 
سیدحسین مومنی و مداحی سیدعلی حسین نژاد 
در صحن جامع امام مهدی)عج( برای جاماندگان 
اربعین اقامه عزا می شود. وی تصریح کرد: با توجه 
به اینکه هر ساله مردم قم به صورت خودجوش 
راهپیمایی جاماندگان اربعین را در مسیر حرم مطهر 
مقدس  مسجد  تا  معصومه)س(  فاطمه  حضرت 
جمکران انجام می دهند، امسال به تناسب شرایط 
اجتماع  آن  از  ناشی  های  محدودیت  و  کرونایی 
عزاداران در مسجد مقدس جمکران با رعایت فاصله 
گذاری اجتماعی و شیوه نامه های بهداشتی در 
عصر  با  همزمان  مهدی)عج(  امام  جامع  صحن 
حسین  الاسلام  حجت  شود.  می  برگزار  اربعین 
بانوان  ویژه  قرآنی  برگزاری محفل  اعلام  با  آبادی 
در عصر روز اربعین در میعاد منتظران، بیان کرد: 

مجموعه های گل نرگس و راویان انتظار، کتابخانه 
مقدس  مسجد  فرهنگی  های  مجموعه  سایر  و 
جمکران در شب، روز و شام اربعین پذیرای زائران 
اربعین در میعاد منتظران هستند.  معاون فرهنگی 
برگزاری  کرد:  تاکید  جمکران  مقدس  مسجد 
بر  مشتمل  محبت«  »دریای  مسابقه  اختتامیه 
مباحث دعای ۲۴ صحیفه سجادیه، اجرای پویش 
»عهد سقایی« و برپایی موکب مع امام منصور نیز از 
دیگر برنامه های مسجد مقدس جمکران برای ایام 
اربعین است. وی در پایان درباره برنامه های انتهای 
ماه صفر مسجد مقدس جمکران خاطرنشان کرد: 
از ۱۲ تا ۱۵ مهرماه همزمان با ایام رحلت رسول 
اکرم)ص( و شهادت امامان حسن مجتبی و رضا 
با  حضرات)ع(  آن  عزای  مراسم  علیهماالسلام 
سخنرانی حجت الاسلام تراشیون و مداحی حاج 
علی حبیب زاده همزمان با نماز مغرب و عشا و 

برپایی محفل قرآنی، اقامه می شود. 

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران اعام کرد
برگزاری  آئین جاماندگان اربعین در صحن جامع امام مهدی)عج(

و  زنان  امور  معاونت  اسبق  معاون 
خانواده ریاست جمهوری گفته بعضی 
از خانواده ها برای کسب پول و دریافت 
به  پدر،  یا  مادر  بازنشستگی  حقوق 
صورت صوری طلاق انجام می دهند و 
دوباره به زندگی بازمی گردند و متاسفانه 
مادران در مدارس نیز این موضوع را به 

یکدیگر پیشنهاد می دهند.


